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مقایسه شاخص بازار مختلف در دو هفته اخیر 
حاکی از نوسان در بیشتر بازارهاست که تفاوتی در 
بازارهای داخلی و خارجی نمی توان قائل شد. اخبار 
سیاســی و بیم و امیدهای ناشی از شیوع ویروس 
کرونا و ساخت واکسن بیماری کووید ۱۹ همچنان 

بازارها را تحت تاثیر قرار داده است.
نرخ دلار در هفته منتهی به ۷ شهریور با رشد 
۳.۷ درصدی روبرو شــده بود در هفته گذشــته 
)منتهی به ۱۴ شهریور( نیز با رشدی مشابه روند 
صعودی خود را ادامه داد و از ۲۳۶۰۰ به ۲۴۴۵۰ 
تومان به رســید.  بهای ســکه در هفته منتهی 
به ۷ شهریور نوسان شــدیدی را به ثبت رساند. 
به طوری کــه در دو روز متوالی با یک کاهش و 
افزایش ۲.۳ درصدی روبرو بود. با توجه به این که 
با هر بار کاهش نرخ دلار با حمایت معامله گران 
از محدوده ۲۳۸۰۰ تومانی پایین تر نیامده اســت، 
کاهش قیمت این دارایی به دور از انتظار است. همچنین به دلیل کاهش 
شاخص سهام در هفته های متوالی، جذابیت بازار ارز و افزایش بهای آن 

بیشتر گردیده است.
در هفته گذشــته نیز قیمت ســکه با رشد پرقدرت ۴.۴ درصدی به 
۱۱ میلیون ۳۵۰ هزار تومان رسید. بهای جهانی هر اونس طلا در هفته 
منتهی به ۲۸ آگوست اگر چه با نوسان روبرو بود اما در انتها تنها کاهش 
۳ دلاری را نسبت به آغاز هفته به ثبت رساند. نوسان نرخ سکه نیز در 
این هفته متاثر از بهای جهانی طلا بوده اســت. این در حالی است که 
قیمت جهانی این دارایی در هفته منتهی به ۴ سپتامبر تا روز سه شنبه 
رشــد ۲.۲ درصدی و در دو روز آخر با کاهش ۱.۷ درصدی مواجه بوده 

است. سکه در این هفته تحت تاثیر دلار رشد داشته است.
یکی از عوامل مهم در افزایش بهای جهانی طلا افزایش نرخ بازدهی 
اوراق خزانه داری آمریکا و نرخ بهره پایین بوده است اما این رشد دوامی 
نداشــته و در انتهای هفته با تقویت ارزش دلار کاهش ۳۴ دلاری را به 
همراه داشت. اگر چه نشانه هایی از کاهش اختلافات میان آمریکا و چین 
و همچنین اخبار امیدوارکننده در خصوص واکسن بیماری کووید ۱۹ بر 

افت بهای طلا موثر بوده است.
شاخص سهام که در هفته منتهی به ۷ شهریور ۶.۹ درصد کاهش و 
افزایش یافته بود در هفته اخیر کاهش ۵.۱ درصدی را به ثبت رسانده 
است. نوسانات قیمت ارز و تناقض در مساله حمایت بازار سهام از جمله 
دلایل نزول شاخص سهام بوده است. در حالی که در ابتدای هفته گذشته 
روند صعودی همچنان ادامه داشــت امــا افت بیش از ۹۶۰۰۰ واحدی 
شاخص سهام تا پایان روز کاری بازار بورس، فعالان این بازار را غافلگیر 
نمود. حمایت دستوری حقوقی ها، دامنه نوسان و حجم مبنا باعث ایجاد 
هیجان منفی در بازار و سنگینی صف های فروش گردید. به عقیده برخی 
تحلیل گران، رشد ۲۹۰ درصدی بازدهی بازار سهام در چهار ماهه نخست 
سال جاری دلیل اصلی این اصلاح قیمت های متوالی است و پیش بینی 
می شود پس از اتمام این اصلاحات با کاهش هیجانات در این بازار، تقاضا 

بر مبنای ارزش واقعی سهام شکل گیرد.
نفت خام آمریکا، برنت و اوپک که درهفته منتهی به ۲۸ آگوست به 
دلیل وقوع توفان در خلیج مکزیک آمریکا با رشــد ملایمی روبرو بودند 
)۱.۳، ۰.۵ و ۰.۶ درصد(. در حالی که در هفته منتهی به ۴ ســپتامبر 
به ترتیب کاهش ۳.۹، ۳.۴ و ۵.۳ درصدی را به ثبت رسانده اند. شیوع 
مجدد ویروس کرونا در اروپا و آسیا )به خصوص در هند( منجر به افت 
قیمت انواع نفت در هفته گذشته گردید. حتی انتشار داده های افزایش 
فعالیت های صنعتی چین نیز مانع این افت قیمت ها نشد. پیش بینی 
می شــود خوش بینی ها در مورد به نتیجه رسیدن واکسن کرونا روند 

صعودی قیمت نفت را در روزهای آتی به دنبال داشته باشد.
شاخص دلار که در انتهای هفته منتهی به ۲۸ آگوست افزایشی شده 
بود در ابتدای هفته گذشته با افت ۰.۹ درصدی مواجه شد. دلیل تضعیف 
این شاخص افزایش بازدهی اوراق خزانه داری آمریکا و تداوم سیاست نرخ 
بهره پایین در بلندمدت بوده است. این شاخص از روز دوشنبه با افزایش 

۰.۷ درصدی به ۹۲.۷۶ دلار در پایان هفته رسید.
بیت کوین نیز که در هفته منتهی به ۲۸ آگوســت با اصلاح قیمتی 
مواجه شده بود در هفته گذشته با اندکی افزایش در ابتدای هفته، مجددا 
روند کاهشی را در پیش گرفت. انتظار می رود سیاست  های فدرال رزرو 
آمریکا مبنی بر هدف گذاری نرخ تورم بالای ۲ درصد منجر به کاهش 

بیشتر ارزش دلار و افزایش قیمت بیت کوین گردد.

رئیس سازمان هواپیمایی کشور از قطع پروازهای ایرلاین العراقیه از ۱۳ مهر تا اطلاع 
ثانوی خبر داد و اظهار کرد که پروازهای این ایرلاین به دلیل تخلف از مقررات لغو شده 
اســت.تورج دهقانی زنگنه، رئیس سازمان هواپیمایی کشور با اشاره به توافقات انجام 
شده بین ایران و عراق در خصوص انجام پروازهای یک سویه بین دو کشور به منظور 
رعایت پروتکل های بهداشــتی و جلوگیری از شیوع کرونا، به پایگاه خبری وزارت راه 
افزود: مطابق این توافقات، مقرر شد که ایرلاین های هر کشور، فقط دیپلمات ها و اتباع 

مقیم کشور خود را جابه جا کنند.وی گفت: متأسفانه شرکت هواپیمایی العراقیه بدون 
در نظر گرفتن توافقات، اقدام به  جابه جایی مســافرانی که دارای ویزا از یک شــرکت 
بودند کرد که این موضوع تخلف محسوب شده و به همین دلیل سازمان هواپیمایی 
کشوری طی اطلاعیه ای مجوز پروازهای این ایرلاین عراقی را لغو کرد. رئیس سازمان 
هواپیمایی کشور تأکید کرد: از ۱۳ مهر مجوز پروازهای شرکت هواپیمایی العراقیه لغو 

شده است و تا اطلاع ثانوی این لغو مجوز ادامه خواهد داشت.

کارگــردان »جنایــت بی دقــت« در جشــنواره فیلــم ونیــز 
اعــلام کــرد کــه تحریم هــای سیاســی، محافظــه کاری در 
بوروکراســی اداری و... موانــع تولیــد مشــترک ایــران بــا دیگــر 
ــرد  ــری در میزگ ــهرام مک ــر، ش ــزارش مه ــت.به گ کشورهاس
تولیــد مشــترک ســینمایی در جشــنواره فیلــم ونیــز کــه بــه 
میزبانــی اتحادیــه اروپــا در حاشــیه ایــن جشــنواره برگزار شــد، 
ایــران را جذاب تریــن کشــور خاورمیانــه بــرای تولیــد مشــترک 
ــه  ــای سیاســی ک ــای ســینمایی دانســت. وی تحریم ه فیلم ه
ــران و  ــای ای ــان بانک ه ــرمایه می ــول و س ــی پ ــع جابه جای مان

ــود. ــورها می ش ــر کش دیگ

مکری هم از تحریم ها گفت

از ۱۳ مهر تا اطلاع ثانوی؛

ممنوعیت سفر هوایی به عراق ممنوعیت سفر هوایی به عراق 

برنامه هفتم توسعه باید مبنای حرکت 
اقتصادی باشد هرچند برنامه هایی که تا 
کنون اجرا شده اند با مشکلات عدیده ای 
مواجه هستند.به رغم تهیه و تصویب برنامه 
پنجم و ششم توسعه در ده سال  اخیر، 
تقریبا تمامی متغیرهای کلان اقتصادی از 
جمله نرخ رشد اقتصادی، سرمایه گذاری، 
توزیع درآمد و درآمد سرانه حقیقی نسبت 
به ســال آغازین ایــن دهه در وضعیت 
نامطلوب تری قــرار دارد. در کنار تداوم 
مشکلات ســاختاری اقتصاد و به ویژه 
ناهماهنگی و ناکارآیی در سیاست گذاری 
اقتصادی در سطح کلان، بخشی از این 
موضوع به تحریم های اقتصادی گسترده 
و بی سابقه کشــور برمی گردد؛ تهیه و 
تصویب برنامه های مزبور نتوانسته است 
از بروز و تدوام مشــکلات فوق از جمله 
تحریم ها پیشــگیری کند و بسیاری از 
ناکارآمدی ها، پشت تحریم ها پنهان شده  
است.محیط کسب وکار به رغم تلاش های 
انجام شده همچنان نامساعد است و عدم 
ثبات متغیرهای اقتصاد کلان و دخالت در 
ساز و کارهای بازار و حجم انبوه مقررات، 

فعالان بخش خصوصی را ســردرگم و 
خســته کرده است. در چنین شرایطی 
از فرصت تهیه برنامه هفتم توسعه نباید 
به سادگی گذشــت.در این راستا، اتاق 
ایــران از مقام معظم رهبری در مرحله 
ابلاغ سیاست های کلی برنامه هفتم و از 
دولت محترم و دستگاه های ذی ربط در 
مرحله تدوین برنامه، درخواست دارد برای 
تقویت بخش خصوصی و نقش آفرینی 
آن، در توسعه کشور تصمیم های قاطعی 

اتخاذ کند.
شــایان ذکر اســت که برای نقش 
آفرینی بخش خصوصی واقعی در عرصه 
اقتصاد، تضمین حقوق مالکیت، حذف 
رانت جویی و فراهم سازی محیط کسب 
و کار مساعد منوط به اتخاذ سیاست های 
هماهنگ اقتصادی است. به عنوان نمونه 
از ناهماهنگی های سیاســتی تحولات 
چندماهــه اخیر بــورس اوراق بهادار و 
بورس کالا اســت.دولت نمی تواند هم 
صحبت از مشارکت مردم در اقتصاد از 
طریق گسترش ســهامداری مردم در 
بورس کند و هم همزمان بطور مداوم در 

قیمت گذاری و مدیریت بنگاه های حاضر 
در بورس دخالت کند.نمی توان ســهام 
بنگاه ها را در قالب ETF به مردم واگذار 
کرد اما در قالب یک آیین نامه مدیریت 
بنگاه های واگذار شــده را برای سال ها، 
در دست دولت نگه داشت.نمی توان امر 
به گسترش صادرات کرد اما همزمان با 
مقررات دست و پاگیر و گاهی متناقض، 
بنگاه های صادر کننده را تنبیه کرد.اکنون 
بیش از ۴ دهه آزمون و خطا باید دریافته 
باشــیم که اقتصاد یک سیستم به هم 
پیوسته و نظام مند است که مدیریت آن 
توسط سیاست مداران و مدیران اجرایی 
غیرهماهنگ نمی تواند نتیجه مطلوبی 
به بار آورد.اوج گرفتن بورس در کشــور 
طی ماه های گذشته در شرایطی بود که 
بازارهای مالی در همه دنیا به دلیل شوک 
وارده به اقتصاد جهانی از ناحیه شــیوع 
 کرونا با افت بی سابقه همراه بوده  اند.رشد

 فزاینده بورس در دوره ای که کشــور با 
رکود عمیقی دست و پنجه نرم می کند 
و طی یک دوره ده ســاله نزولی بوده و 
حجم فروش شــرکت ها و صادراتشان 

به دلیل کرونا کاهشــی بوده، نمی تواند 
ناشــی از بهبود عملکــرد بخش واقعی 
اقتصاد و بنگاه های کشور باشد و رابطه 
معنــاداری بین جهش بــورس و تولید 
و اشتغال مشــاهده نمی شود.اتاق ایران 
ضمن تقاضا از دولت محترم در خصوص 
عدم حمایت از سفته بازی در هربازاری 
از جمله بازار ســرمایه پیشنهاد می کند 
که برای جلوگیری از هیجانات کاذب و 
ایجاد محدودیت برای شروع سفته بازی 
و کاهش نوسانات وضع مالیات بر عایدی 
سرمایه را در دستور کار خود قرار دهد.

همچنین پیشــنهاد اکید اتاق ایران در 
خصوص واگذاری های دولتی، واگذاری 
مدیریت شرکت های دولتی همزمان با 
واگذاری مالکیت آنها به بخش خصوصی 
واقعی از طریق بازار سرمایه است. راهکار 
بعدی، واگذار شرکت های سودده دولتی 
در بورس است.متاســفانه در این دوره 
شاهد بودیم که برخی شرکت های زیان ده 
دولتی با قیمت های بالا در بورس فروخته 
شدند و مقام ناظر واکنشی بر این مساله 

نشان ندادند.

پنهان شدن بسیاری از ناکارآمدی ها پشت تحریم ها

 امکان خودکفایی پنبه در
 ٢ سال آینده وجود دارد

ثبت ۱۱۱ هزار شکایت 
مردمی از فروش کالا و 

خدمات در نیمه نخست 

مجری طرح پنبه گفت: اگر حمایت های دولت از توسعه کشت 
و تولید پنبه افزایش یابد، امکان خودکفایی در تولید این محصول 
تا دو سال آینده وجود دارد.ابراهیم هزارجریبی در نشستی خبری 
که به مناســبت ۱۶ مهر روز جهانی پنبه برگزار شد، گفت: پیش 
بینی می شود تولید وش پنبه در سالجاری به ۲۷۰ هزار تن برسد.

وی اضافه کرد: این رقم نسبت به سال قبل ۲۰ درصد افزایش 
دارد ضمن اینکه از نظر سطح کشت هم با ۱۰ درصد رشد مواجه 
هستیم.به گفته هزار جریبی تولید پنبه نسبت به ابتدای برنامه ششم 
توسعه ۶۸ درصد رشد دارد و پیش بینی می شود سال آینده نیز 

۳۲۰ هزار تن وش پنبه در کشور تولید شود.
مجری طرح پنبه تصریح کرد: اگر حمایت های دولت از توسعه 
کشــت و تولید پنبه افزایش یابد، امکان خودکفایی در این تولید 
این محصول تا دو سال آینده وجود دارد.هزار جریبی با بیان اینکه 
سال آینده طرح ارتقا کیفیت پنبه تولیدی کشور کلید می خورد، بر 
لزوم حمایت دولت از کشاورزان تاکید کرد.این مقام مسئول با بیان 
اینکه این حمایت ها باید در قالب پرداخت یارانه بذر، یارانه برداشت 
و یارانه تولید انجام گیرد، افزود: همچنین دولت باید برای کاهش 
هزینه های تولیدکنندگان به آنها کارت اعتباری و یارانه نهاده اعطا 
کند تا تولیدکنندگان بتوانند نهاده های خود را باقیمت پایین تری 
تهیه کنند.وی همچنین با تاکید بر برداشت مکانیزه محصول، گفت: 
دولت باید به این مسأله ورود کند. با توجه به گرانی کمباین های 
برداشت پنبه، دولت باید یارانه پرداخت کند و یا با سرمایه گذاری 
آنها را تولید یا وارد کند چرا که بخش عمده ای از هزینه های تولید 

پنبه مربوط به برداشت دستی این محصول است.

رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: 
در ۶ ماهه نخست امسال ۱۱۱ هزار و ۳۳۷ فقره گزارش و شکایت 
مردمی در خصوص کالا و خدمات در ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان ها ثبت شده است.به گزارش وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، »عباس تابش« با بیان اینکه ۱۱۰ هزار و ۳۶۶ فقره معادل 
۹۹ درصد شکایات دریافتی قابل پیگیری و ۹۷۱ فقره معادل یک 
درصــد از آنها غیرقابل پیگیری بودند که از این تعداد ۳۷ هزار و 
۸۷۴ شکایت معادل ۳۴ درصد منجر به تنظیم برگ گزارش بازرسی 
شده است،  ۵۶ هزار و ۱۳۲ فقره معادل ۵۰ درصد تخلف، احراز 
نشده و ۱۷ هزار و ۳۳۱ شکایت معادل ۱۶ درصد به علت انجام کار 
کارشناسی در حال پیگیری است.رییس سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان افزود: از این تعداد شــکایات، ۹۵ هزار 
و ۵۰۶ فقــره معادل ۸۶ درصد مربوط به کالا بود که نان، میوه و 
سبزی در صدر آن قرار گرفتند و ۱۵ هزار و ۸۳۱ فقره معادل ۱۴ 
درصد مربوط به خدمات است که نرخ تعمیر خودروهای سبک و 

کافی نت مهمترین آنها محسوب می شود.
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 سودوکو

 آیا مجید مجیدی پس از 20 سال، ایران را صاحب شیر طلا خواهد 
کرد؟

این روزها قدیمی ترین جشــنواره ســینمایی دنیا در شــهر ونیــز ایتالیا در 
حال برگزاری اســت. جشــنواره فیلم ونیز که به همراه کن و برلین، معتبرترین 
جشــنواره های رقابتی جهان سینماست، در این دوره پس از چهار سال غیبت، 
یک بار دیگر فیلمی ایرانی را در بخش اصلی پذیرفته و نمایش داده است. فیلم 
سینمایی »خورشید« به کارگردانی مجید مجیدی که در هفتاد و هفتمین دوره 
جشنواره فیلم ونیز حضور دارد، از قضا با واکنش های مثبتی نیز از سوی منتقدان 
سینما مواجه شده و حتی این شانس را دارد که برای دومین بار، ایران را صاحب 

شیر طلایی کند.
با گذشت پنج روز از آغاز این دوره از جشنواره ونیز، از جدول های ارزش گذاری 
منتقدان که منتشر شده، وضعیت »خورشید« به نوعی در میانه قرار می گیرد؛ نه 
یکسره تحسین شده و نه مورد انتقاد جمیع منتقدان قرار گرفته است. به گزارش 
مهر، فیلم جدید مجید مجیدی از هیچ منتقدی ۵ ستاره کامل دریافت نکرده و 
مثبت ترین نظر را از منتقد هالیوود ریپورتر با ۴ ســتاره گرفته. بقیه منتقدان ۲ 
یا ۳ ستاره به این فیلم اعطا کرده اند. نظر منتقد وب سایت مطرح ورایتی درباره 
این فیلم مثبت اســت و نوشته: »تماشــای فیلم مجید مجیدی مرا به یاد یکی 
از مهم ترین فیلم های قرن ۲۱ دربــاره کودکان به نام »پروژه فلوریدا« انداخت. 
مجیدی خودش خالق یکی از بهترین فیلم های قرن بیستم درباره کودکان است. 
»بچه های آسمان« که در سادگی محض بی رقیب است و در عین حال داستانش 
چنان تماشاگر را درگیر می کند که نمی تواند نگاه از صحنه بردارد. در »خورشید« 
با فیلم نامه ای به مراتب پیچیده تر طرف هستیم.« منتقد اسکرین دیلی هم نوشته 
است: »مجیدی فیلم همدلانه دیگری درباره کودکان تهی دست ساخته است که 
نئورئالیسم بی تکلف قرن بیست ویکمی آن در دوران غریب کنونی به شکل غریبی 

طراوت بخش است.«
در یکی دو روز اخیر، صحبت های مجید مجیدی کارگردان »خورشــید« در 
نشست خبری پس از نمایش این فیلم در جشنواره ونیز، با واکنش های فراوانی 
مواجه شده است. مجیدی در پاسخ به پرسشی مبنی بر تصویر معضلات اجتماعی 
ایران در فیلمش گفت: »آن چه در این فیلم روایت می شــود روایت یک معضل 
جهانی است و محدود به یک کشور خاص نمی شود. اما می توان گفت آسیب هایی 
که برخی کشورهای خاورمیانه به دلیل جنگ افروزی ها متحمل می شوند، بیشتر 
است.« وی افزود: »کشور ما نزدیک به ۴۰ سال است که تحت تحریم های آمریکا 
قرار دارد و همین الان که من با شما صحبت می کنم و در وضعیت کرونایی قرار 
داریم که یک درد مشترک جهانی است، جالب است بدانید یکی از معضلات مهم 
کشور ما بحث تحریم های دارویی است. در این شرایط سخت دارو وارد کشور ما 
نمی شود چرا که تحت تحریم های آمریکا هستیم. ۴۰ سال است در این شرایط 

سخت ناشی از تحریم های غیرانسانی آمریکا، مردم ایران زندگی می کنند.« 

کشف ستاره فیلم در مدرسه
مجید مجیدی چگونه بازیگران کودک و نوجوان »بچه های آســمان«، »رنگ 

خدا« و »خورشید« را انتخاب کرد؟
»خورشــید« مانند »رنگ خدا« و »بچه های آسمان« که دو عنوان از بهترین 
ســاخته های مجید مجیدی هســتند، دو نوجوان دارد که پیــش از این تجربه 
بازیگری نداشــته اند. در ادامه درباره انتخاب بازیگران کودک و نوجوان این سه 
فیلــم می خوانید، با این توضیح که مجیدی قبلا در فیلم »بدوک« و »پدر« هم 
از بازیگران کودک و نوجوان اســتفاده کرده بود، اما درباره شــیوه انتخاب آن ها 

اطلاعات خاصی در دست نیست.

فرخ هاشمیان:بچه های آسمان
مجید مجیدی برای انتخاب بازیگر نقش »علی« در فیلم »بچه های آسمان«، 
سراغ مدرسه رفته بود و در آخرین کلاسی که برای انتخاب بازیگر فیلمش به آن 
سر زده بود، فرخ هاشمیان را پیدا کرده بود. حتما لحظه بغض و گریه »علی« در 
»بچه های آسمان« را به خاطر دارید، این که بازیگر شخصیت »علی« بتواند خوب 
گریه کند، برای مجیدی معیار مهمی بوده و وقتی در کلاس چشــمش به او که 
به دلیل جا گذاشتن دفتر نقاشی اش گریه کرده بود، می افتد، تصمیم می گیرد از 
هاشمیان تست بگیرد. فرخ هاشمیان در این تست موفق می شود حس گریه ای 

را که مد نظر مجیدی بوده، به خوبی اجرا کند.

محسن رمضانی :رنگ خدا
مجید مجیدی برای انتخاب بازیگر نابینای فیلم »رنگ خدا« هم سراغ جایی 
مانند مدرسه رفته بود. او به یک مرکز آموزشی ویژه نابینایان و معلولان در تهران 
رفته تا بازیگر نقش »محمد« را انتخاب کند. مجیدی برای انتخاب بازیگر این فیلم 
تقریبا از ۵۰۰ کودک تست بازیگری گرفته بود و در نهایت از میان این کودکان، 
پس از اطمینان پیدا کردن به علاقه محسن رمضانی به بازیگری، او را که ۹ سال 
داشته انتخاب می کند. بازی بسیار خوب محسن رمضانی در این فیلم ثابت می کند 

که مجیدی این بار هم انتخاب کاملا درستی داشته است.

روح ا... زمانی :خورشید
مجید مجیدی برای انتخاب بازیگران کودک و نوجوان فیلم »خورشــید« نیز 
مانند ساخته های دیگرش، حساسیت خاصی داشته است. ابتدا برای انتخاب بازیگر 
نقش اصلی این فیلم فراخوانی منتشر و از پسران نوجوان علاقه مند به بازیگری 
خواسته شد که ویدئوی کوتاهی ضبط و در آن خودشان را معرفی کنند. مجید 
مجیدی از بین ۴ هزار کودک کار، ۱۰۰ نفر را انتخاب کرده و از میان آن ها، روح ا... 
زمانی را که از لحاظ فیزیک و ظاهر، معیارهای مجیدی را داشته ،برگزیده است. 
مجیدی دو بازیگر دیگر فیلم شــمیلا و ابوالفضل شیرزاد را از میان دانش آموزان 

مدرسه »صبح رویش« که مختص کودکان کار است، انتخاب کرده است.

رییس جمهوری وزیــر جدید صنعت، 
معدن و تجــارت را مکلف کــرد، زنجیره 
کامل تامین و توزیع شامل تولید، صادرات 
و واردات کشــور، از مرحله ثبت سفارش تا 
توزیع کالا در فروشگاه ها را ایجاد و زمینه 
دسترسی همه مدیران، فعالان اقتصادی و 

عموم مردم به این سامانه را فراهم کند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاست 
جمهوری، در یکصد و هفتادمین جلســه 
ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت که صبح 
روز یکشــنبه به ریاســت حجت الاسلام 
والمســلمین حســن روحانی برگزار شد، 
پیرو مصوبات و مباحث جلسات گذشته در 
خصوص ایجاد و فعال سازی سامانه جامع 
اطلاعات تجارت کشــور، وزارت صمت از 
روند ایجاد این سامانه و فعالیت آن گزارشی 

ارائه کرد.
رییــس جمهوری این ســامانه را مرکز 
اطلاعات و مدیریت کالا و واردات و صادرات 
کشــور توصیف کرد و با تاکید بر نیاز مبرم 
اقتصاد کشــور به آن و ضــرورت تکمیل 
پوشش گســترده این سامانه افزود: فقدان 
انســجام و چند بخشی بودن نظام گردش 
اطلاعــات زنجیره تامین، تولیــد و توزیع 
کالا در کشــور دهه های متمادی استمرار 

داشته که نه تنها فعالان، تولیدکنندگان و 
مدیران اقتصادی کشور را با کمبود اطلاعات 
مدیریتی روبرو کرده بود، زمینه ای برای سوء 
اســتفاده ها نیز ایجاد کرده که به آرامش و 
امنیت روانی مردم در حوزه اقتصاد آسیب 

می زد.رییس جمهوری بــا بیان اینکه این 
ســامانه باید بتواند تمامی حلقه های مسیر 
تامین و توزیع کالا را به یکدیگر متصل کند، 
اظهار داشت: این سامانه با ایجاد شفافیت، 
امــکان مقابله موثرتر با فســاد و قاچاق را 

فراهم خواهد کرد و یــک اقدام بزرگ در 
حوزه ساماندهی اقتصاد محسوب می شود.

روحانی تصریح کرد: همه دستگاه ها از 
جمله گمرک و بیمه موظف هستند اقدامات 
خود را  برای پیوستن کامل به این سامانه، 

به سرعت انجام دهند.در ادامه جلسه و پس 
از گــزارش رئیس بانک مرکزی از عملکرد 
۱۰۸ صادرکننده نمونه کشور که در طول 
ســال گذشــته به ۱۰۰ درصد تعهد خود 
برای بازگرداندن بالغ بر ۲۶ میلیارد دلار ارز 
صادراتی به چرخه اقتصادی عمل کرده اند، 
مقرر شد مشوق هایی برای صادرکنندگان 

خوشنام در نظر گرفته شود.
رییس جمهوری در این جلسه با تاکید 
بر این نکته که تجار و بازرگانان کشور چه 
در شرایط جنگ اقتصادی و چه در شرایط 
عادی به هیچ وجه نباید در مســیر فعالیت 
خود درگیر موانع اداری شــوند، گفت: در 
کنار رفع موانع و ایجاد ســهولت و سرعت 
برای فعالیت بازرگانان، دولت وظیفه خود 
می داند برای آن دســته از صادرکنندگان 
خوش سابقه و متعهد کشور که در شرایط 
سخت اخیر عملکرد موثر و مفیدی داشته 

اند، مشوق هایی در نظر بگیرد.
روحانی دســتور داد ســازمان مالیاتی، 
نســبت به برگشت مالیات بر ارزش افزوده 
صادرکنندگانی کــه تعهدات خود را انجام 
می دهند حداکثر ظرف دو هفته اقدام کند.

در این جلسه مقرر شد مالیات بر ارزش 
افزوده کلیــه صادرکنندگان با اعلام بانک 
مرکزی و به نسبت ایفای تعهد برگشت ارز 
صادراتی در مدت ۲ هفته برگردانده شود.

وزارت صمت اطلاعات زنجیره تامین و توزیع کالا را در دسترس همگان قرار دهد

رشد پرشتاب دیروز بازار سهام باعث مطرح شدن برخی 
از گمانه زنی ها مبنی بر پایان اصلاح شاخص بورس شده 
است که در این باره یک کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد: 
در وضعیت فعلی اظهارنظر قطعی برای این موضوع کمی 
زود اســت و باید تا پایان هفته صبر کرد و دید که روند 
معاملات به کدام ســمت می رود.»نوید قدوسی« به روند 
متعادل و مثبت معاملات دیروز بورس اشاره کرد و افزود: 
اکثر ســهامی که در روزهای گذشته به صورت متعادل و 
پرحجم در حال معاملــه بودند، دیروز  در بازار معاملات 
مثبتی داشتند.وی با بیان اینکه بهترین معاملات دیروز بازار 
به نام گروه های بانکی، پالایشی و خودرویی زده شد، گفت: 
گروه بانکی از هفته گذشته وضعیت متعادل و مثبتی را 
نسبت به دو گروه دیگر در پیش گرفت اما گروه خودرویی و 
پالایشی جزو گروه هایی بودند که در ریزش بازار با مشکلات 
زیادی همراه بودند و ضمن اصلاح عمیق قیمتی، با چالش 
نقدشوندگی مواجه شدند.قدوسی خاطرنشان کرد: گروه 
فلزات اساسی، معدنی ها و پتروشیمی ها در ادامه معاملات 
متعادل هفته گذشــته، از ابتدای دیروز روند مثبتی را در 
پیــش گرفتند اما در پایان معاملات تا حدودی شــاهد 
افزایش عرضه در سهام گروه پتروشیمی ها بودیم که این 
امر به احتمال زیاد ناشی از تصوری بود که به دلیل کاهش 

احتمالی قیمت ارز ایجاد شده است.

 صف های فروش بدون تقاضا
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه همچنان در 
بازار در نمادهای متعددی شاهد صف های فروش سنگین 
هســتیم که با تقاضای چندانی همراه نیســتند، اظهار 
داشت: با وجود معاملات متعادل و مثبت در کلیت بازار، 
همچنان نمادهای زیادی با صف های فروش همراه بودند 
کــه گاهی ارزش صف فروش آنها اعداد قابل توجهی بود.

وی با اشاره به اینکه انتظاری که در این موقعیت می توان 
از مقام ناظر بازار داشــت، هموار کردن مســیر اصلاحی 
نمادها اســت، افزود: در چنیــن وضعیتی انتظاری برای 
نوآوری یا روش های ابتکاری نداریم، اگر دستورالعمل گره 
معاملاتــی که اکنون در بازار وجود دارد بدون حجم مبنا 
اجرا شود این نمادها در زمان کوتاه تری به تعادل خواهند 
رسید.قدوسی با بیان اینکه بازار اکنون وارد مسیری شده 
است که سهام ارزشمند راه خود را از سهام بد جدا خواهد 
کــرد، گفت: در این فرآینــد اهمیت صف های فروش در 
نمادهایی که به هر دلیل ارزنده نیستند چندان برای بازار 
آزاردهنده نیست اما به هر حال وجود مشکل نقدشوندگی 
در بخش کوچکی از بازار امری مطلوب به شمار نمی رود.

این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه هر سهمی در 
یک قیمتی ارزنده است و خود خریدار و فروشنده تشخیص 

می دهند که سهام را در چه زمانی معامله کنند، خاطرنشان 
کرد: چیزی که در بازار اهمیت دارد موضوع نقدشوندگی 
 اســت، زیرا با توجه به اینکه در بازار با محدودیت دامنه 
نوســان همراه هســتیم، گاهی اصلاح قیمتی به راحتی 
اتفاق نمی افتد و این موضوع باعث کاهش نقدشــوندگی 

سهام خواهد شد.

 علت روند صعودی شاخص بورس در معاملات 
امروز

وی با بیان اینکه نرخ دلار تاثیری در روند صعودی دیروز 
شاخص بورس نداشته است، افزود: نرخ دلار با روند افزایشی 
همراه نبود و حتی با مشــاهده معاملات فردایی ذهنیتی 
ایجاد می شود که احتمال کاهش قیمت دلار برای روزهای 
آینده وجود دارد و این موضوع یک نیروی کاهشی را برای 

بازار ســهام ایجاد خواهد کرد.وی به علت روند صعودی 
شاخص بورس در معاملات دیروز بازار  تاکید کرد و گفت: 
حجم معاملات در چند روز گذشته افزایش خوبی داشت، 
اصلاح قیمت سهام و ارزنده شدن آنها در بازه زمانی دو ماه 
گذشته که بازار وارد فاز نزولی شد باعث کاهش  ۴۰ تا ۸۰ 
درصدی ارزش دلاری پرتفوها گردیده و به تدریج انگیزه 
فروش سهام کمرنگ شد.قدوسی ادامه داد: در همین دوره 
که ارزش ریالی پرتفوی افراد تا یک سوم کاهش پیدا کرده 
است قیمت دلار هم ۳۰ درصد افزایش یافت، در نتیجه از 
نظر ارزش دلاری پرتفوها اصلاح بسیار سنگینی داشتند 
که این موضوع باعث شد تا بازار به نقطه ارزندگی برسد و 
از چند روز گذشــته به تدریج وارد مدار متعادل و مثبتی 
شود.این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازار اکنون 
در مرحله کف سازی و ایجاد تعادل است، گفت: برخی از 
نمادها در این میان مثبت می شــوند و از بازاری منفی به 

بازاری مثبت دست پیدا خواهیم کرد.

 پیش بینی معاملات بورس در روزهای آینده
وی پیش بینی خود از روند معاملات بازار در روزهای 
آینده را اینگونه بیان کرد: نباید پیش بینی روند بازار را به 
معاملات دو روزه بازار گره زد بلکه باید منتظر ماند و دید 
که به عنوان مثال تا انتهای هفته جاری مسیر بازار چگونه 
می شــود، در صورتی که تا پایان هفته کلیت بازار مثبت 
و روند متعادلی داشــته باشــد می توان آن را نشانه اولیه 
بازگشــت به روند صعودی دانست.قدوسی اظهار داشت: 
اکنــون نمی توان با قاطعیت اعلام کرد که بازار وارد روند 
صعودی شــده است زیرا زمانی که بازار به دنبال ورود به 
روند صعودی است در ابتدا معاملات آن متعادل می شود، 
در گام بعدی پس از تخلیه فروشنده و برتری قدرت خریدار 

روند صعودی آغاز خواهد شد.

آخرین وضعیت موجودی کالاهای اساسی در گمرک و بنادر از وجود 
بیــش از ۳.۴ میلیون تن کالای اساســی که عمده آن را ذرت تشــکیل 

می دهد حکایت دارد.
مهــرداد جمال ارونقی - معاون فنی و امور گمرکی گمرک ایران - در 
گفت و گو با ایسنا، تازه ترین گزارش از موجودی کالاهای اساسی تا تاریخ  

هشتم مهر ماه سال جاری را اعلام کرد.
براین اساس سه میلیون و ۴۱۰ هزار و ۱۱۳ تن  کالای اساسی شامل 
هشت قلم در حال حاضر موجودی در بنادر است که شامل گندم، ذرت، 

جو، سویا، برنج، شکر، روغن خام و دانه های روغنی می شود.
از مجمــوع ۳.۴ میلیون تنی کالاهــای موجود بیش از ۲۲۱ هزار تن 
گندم، ۱.۶ میلیون تن ذرت، ۲۹۴.۵ هزار تن جو، ۲۰۱.۴ هزار تن سویا، 
۲۳۰ هزار تن برنج ، ۳۹۳.۷ هزار تن شکر، ۴۲۰.۹ هزار تن روغن خام و 

۱۹۴.۵ هزار تن دانه های روغنی تشکیل داده اند.

 موجودی کالای اساسی به تفکیک بنادر
اما موجودی کالاها به تفکیک بنادر از این قرار است که بیشترین میزان 
در بندر امام خمینی)ره( با بیش از ۲.۳ میلیون تن، شهید رجایی ۴۲۲.۴ 
هزار تن، انزلی ۱۰۳.۷ هزار تن، امیرآباد ۳۱۴ هزار تن، شهید باهنر ۱.۲ 
هزار تن ، بوشهر ۸۹۷ تن، چابهار ۱۹.۴ هزار تن، خرمشهر ۱.۴ هزار تن، 
نوشهر ۱۵۴.۵ هزار تن، فریدون کنار ۷۲.۶ هزار تن و آستارا ۱۰.۵ هزار تن.

 ۱۶شناور در حال انتظار و تخلیه
وضعیت شــناورهای حاوی کالاهای اساسی تا هشتم مهر ماه به این 
صورت است که شش فروند در حال تخلیه بوده و در مجموع حاوی ۲۹۵ 

هزار و ۸۶۰ تن کالای اساســی شامل ذرت، جو، سویا و دانه های روغنی 
اســت.همچنین در مجموع ۱۰ فروند شناور حاوی ۵۶۵ هزار و ۶۵۳ تن 
کالای اساسی شامل ذرت، روغن خوارکی، سویا، روغن و دانه های روغنی 

در لنگرگاه در انتظار قرار دارند.
طی مدت اخیر با مذاکرات صورت گرفته بین دســتگاه های ذی ربط و 
ورود معاون اول رئیس جمهور راهکارهای در رابطه در تسریع در ترخیص 
کالاهای دپو شــده به ویژه موانع ارزی در گمرک و بنادر در دســتور کار 
قرار گرفته اســت که درباره کالاهای اساســی مقرر شد بانک مرکزی در 
مــورد اقلام و کالاهایی که به صورت اعتباری خریداری و اعلامیه تامین 
ارز برای آنها صادر شده به سرعت از گمرک خارج خواهند شد. همچنین 
درباره کالاهایی که هنوز اسناد به دست خریدار نرسیده و مشکل انتقال 

ارز داشتند نیز نسبت به تامین ارز آنها اقدام می شود.

اصلاح شاخص بورس به خط پایان رسید؟

تازه ترین گزارش از موجودی کالای اساسی در بنادر

سعیده محمد

مدیــر طرح و برنامه اتاق بازرگانی ایران گفت: باید با درس گرفتن از 
تجربیات برنامه های توســعه قبلی و مشکلاتشان، قانون هفتم توسعه بر 

اساس اولویت های مهم اقتصاد ایران نوشته شود.
علی چاغروند، اظهار کرد: در شــش برنامه قبل تلاش شــد برنامه ای 
مبتنی بر سیاســت ها تدوین شــود؛ اما در هر برنامه به نحوی این هدف 
فراموش شد تا جاییکه  در برنامه ششم توسعه،  لایحه ای از سوی دولت 
تهیه و قانونی از ســوی مجلس تصویب شد که هیچ همخوانی نداشتند. 
برنامه ششم توسعه کشور خیلی دیر به مجلس نهم رسید و هیمن مسئله 
باعث شد برنامه پنجم توسعه برای یکسال و تا پایان سال ۱۳۹۵ تمدید 
شــود.وی ادامه داد: با نگاهی به شش برنامه پنج ساله برای توسعه کشور 
می بینیم تاکنون حدود ۴۰ درصد این برنامه ها به عرصه عمل رسیده اند 
و مهمترین دلیلی که باعث شده این برنامه ها در حد چشم انداز و برنامه 
های کلان باقی بماند عدم تناســب طرح ها و سیاست های مطرح شده 
در برنامه ها با واقعیات روز حاکم بر کشــور است که این باعث می شود 
در حد یک کتاب آرزو باقی بماند.به گفته مدیر طرح و برنامه اتاق ایران، 
یکی از مهمترین انتقادهایی که به تدوین برنامه های توســعه وجود دارد 
این است که برنامه  ها به نحوی تدوین شده که همه مشکلات با هم دیده 
می شــوند و انگار قصد داریم که همه مســائل کشور را با هم حل کنیم، 
بدون اینکه اولویت بندی داشــته باشیم.چاغروند درباره مشکلات موجود 
در برنامه ششم توسعه، توضیح داد: در برنامه ششم توسعه کوچک سازی 
و چابک ســازی با استراتژی تعدیل ۱۵ درصدی دولت تعریف شده  که 

در چارچوب آن کاهش هزینه جاری دولت باید در بودجه های ســنواتی 
اتفاق می افتاد که دقیقاً عکس موضوع رو شــاهد هستیم.وی اضافه کرد: 
اگر در برنامه ششــم توسعه به دستگاههای سیاستگذار ابلاغ می شد که 
طی تدوین استراتژی اسناد توسعه صنعتی و توسعه تجاری، با پیش بینی 
رشد حجم ریال در حوزه سرمایه گذاری و افزایش متناسب با این حجم 
و همچنیــن افزایش نرخ تولید مواجه هســتیم که در چارچوب آن، نیاز 
به جذب نیروی کار خواهیم داشــت می توانست پوشش خوبی برای این 
بند برنامه ششــم توســعه بوده و گام مطلوبی در زمینه خصوصی سازی 
و اجرای قانون بهبود مســتمر محیط کســب و کار به منظور تغییر نقش 
دولت از مالکیت و مدیریت مستقیم به سیاستگذاری و نظارت باشد.مدیر 
طرح و برنامه اتاق بازرگانی با اشاره به اولویت هایی که می تواند در جریان 
تدوین برنامه هفتم توســعه در دستور کار قرار گیرد، تصریح کرد: توجه 
به تطبیق برنامه ها با سیاســت ها و توجه به یک مســیر و افق مشخص 
و حرکت در همان مســیر اولویتی مهم است. بایستی تغییراتی عمده در 
تهیه و تدوین برنامه های توسعه ایجاد شود و زمان بندی و روش تدوین 
برنامه ها مشخص شود. عدم حضور بخش عمومی غیر دولتی در فعالیت 
هایــی که بخش خصوصی و تعاونی امکان حضــور دارند نیز می تواند به 
عنوان اولویتی دیگر در دستور کار باشد.به گفته چاغروند، توجه به سرمایه 
اجتماعی و بهبود وضعیت آن به عنوان زیر بنای هر اقدام توسعه ای،   به 
رسمیت شناختن مردم و قدرت انتخاب مردم، اعتماد سازی تعامل مردم 
با دولت حرکت دیگر موضوع مهمی اســت که باید به آن پرداخته شود. 

تاکیــد بر نوآوری و مباحث دانــش بنیان در اقتصاد بدون نفت می تواند 
شــکوفایی کشــور را به همراه داشته باشد با عنایت به اینکه آخرین آمار 
نشان می دهد تهران پنجاه و چهارمین شهر دانش بنیان دنیاست و از این 
حیث جلوتر از شهرهایی همچون برلین هست این نشان دهنده ظرفیت 
کشور در این زمینه است و اگر در برنامه توسعه هفتم حمایت و حرکت 
بنگاه ها به سمت نوآوری مد نظر قرار گیرد می تواند نسخه مطلوبی برای 
شکوفایی اقتصادی کشور شگل گیرد.وی با بیان اینکه باید در برنامه های 
توســعه محور، نقش بخش خصوصی نیز به طور کامل دیده شــود، بیان 
کــرد: اتاقها و بخش خصوصی در اقتصاد بدون نفت و شــرایط تحریم و 
همچنین در چارچوب اقتصاد مقاومتی نقشــی کلیدی دارند و مشارکت 
بخش خصوصی در تدوین برنامه های پیشنهادی بسیار مهم است. فروش 
داخلی نفت و برنامه ریزی درخصوص تامین مالی و تکنولوژی پروژه های 
بزرگ با ایفای نقش بخش خصوصی، باز تعریف نقش بخش خصوصی در 
اقتصاد کشور و نگاه ویژه به خصوصی سازی و کوچک کردن دولت جهت 
احیاء اقتصاد در این شــرایط نیــز دیگر اولویت های موجود در این حوزه 
اســت.مدیر طرح و برنامه اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: با توجه به 
اینکه در سال پایانی دولت قرار داریم و هنوز خبری از دولت برای تدوین 
برنامه جدید توســعه، به گوش نمی رســد،  بخش خصوصی با محوریت 
اتاق های بازرگانی و سایر بخش ها، تلاش کرده برنامه ها و پیشنهادات خود 
را نهایی و اولویت بندی نماید تا در صورت آغاز برنامه ریزی جدید، این 

نظرات لحاظ و مدنظر دولت جدید قرار گیرد.

برنامه توسعه را با کتاب آرزو اشتباه گرفته ایم
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پله پله 

دوشنبه  1399/07/14
شماره : 920 بررسی کارنامه تولید فولاد ایران از مرداد 

۱۳۹۲ ) رای اعتماد دولت ۲۵ مرداد ۹۲( تا 
پایــان مرداد ماه ۹۹ همواره روند رو به جلو 
را نشان می دهد و این بگونه ای است که در 
ســال های اخیر رشد تولید در این بخش به 
گواهی انجمن جهانی فولاد، فراتر از متوسط 
جهان به ثبت رسیده است.»حجت الاسلام 
و المسلمین حسن روحانی رییس جمهوری 
نهم مهر ماه جاری در نشست هیات وزیران 
با اشــاره به آمار ۵ ماهه نخست امسال در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل اظهارداشت: 
باوجود شیوع بیماری کرونا، این آمار نشان 
دهنــده رشــد قابل ملاحظــه بخش های 
صنعتی کشــور از جمله فولاد، پتروشیمی، 
لوازم خانگی و خودرو اســت.«»وی با بیان 
اینکه از کالاهای مهــم تولیدی از فولاد تا 
پتروشــیمی تا لوازم خانگی و خودرو تولید 
آنها امســال نسبت به پنج ماه نخست سال 
قبل رشد تولید داشته اند، ابراز داشت: مردم 
باید بدانند علیرغم سختی ها و فشار تحریم 
بخش تولیدی، هم در حوزه کشــاورزی و 
هم در حوزه صنعــت و هم در بخش هایی 
خدمات رشد داشته است.«بنابراین با استناد 
به سخنان رییس جمهوری، صنعت راهبردی 
فولاد در دوره مزبور، از شتابی فراتر از انتظار 
بازدهی خود را نشــان داده و کشورمان از 
وارد کننده تولیدات فولادی، امروز بیش از 
۱۰ میلیــون تن صادرات فولاد ایران از قاره 
آســیا، اروپا، آفریقا و تــا آمریکای لاتین را 
پشت سرگذاشته و کیفیت بالای آن موجب 
کنار گذاردن رقبــا در برخی از این بازارها 

شده است.

 2۳0 میلیــون تن ظرفیت تولید 
زنجیره فولاد

براساس آخرین آمارهای سرپرست پیشین 

وزارت صنعت، معدن و تجارت، ظرفیت تولید 
زنجیره فولاد کشور از ۱۲۳ میلیون تن در سال 
۹۲ به ۲۳۰ میلیون تن در ســال ۹۹ رسیده 
است.جعفر سرقینی در آیین بهره برداری از 
مرحله دوم طرح فــولاد کاوه جنوب کیش 
در منطقه اقتصادی خلیــج فارس در غرب 
بندرعباس گفته بود: امروز به همت متخصصان 
ایرانی و با وجود همــه تحریم های ظالمانه 
دشمن به ظرفیت ۳۷ میلیون تن فولاد خام 
در کشور رسیده ایم.امروز ایران صاحب رتبه 
دهم جهانی در تولید فولاد است و پیش بینی 
شده در افق ۱۴۰۴ براساس سند چشم انداز 
با تحقق ظرفیت ۵۵ میلیون تنی، به جایگاه 
هفتم برسد.سرپرست وزارت صنعت، معدن 
وتجارت این آمار را هم داد که رشــد تولید 
فولاد دنیا درســال گذشته ۳.۵ درصد رشد 
داشت، اما با وجود سنگین ترین تحریم ها با 
اتکا به روحیه جهادی رشد تولید فولاد خام 

کشور ۶.۵ درصد شد.

  تولید شــمش فولادی در پنج 
ماهه امسال

میزان تولید شــمش فولادی در پنج ماه 
نخست امسال از سطح ۹ میلیون و ۶۰۷ هزار 
تن گذشت و در مقایسه با مدت مشابه سال 

گذشته افزایش ۱۹ درصدی را ثبت کرد.
برپایــه جــداول آماری انجمــن تولید 
کنندگان فولاد ایران، میزان تولید شــمش 
فولادی در پنج ماهه ۱۳۹۸ بالغ بر هشــت 
میلیون و ۹۰ هزار تن بود.براساس داده های 
عملکرد پنج ماهه امسال میزان تولید شمش 
فــولادی )بیلت و بلوم( به رقم پنج میلیون 
و ۳۱۵ هزار تن رســید که در مقایســه با 
چهــار میلیون و ۶۹۰ هــزار تن تولید پنج 
ماهه ۹۸ رشــد ۱۳ درصد را نشان می دهد.

همچنین در دوره این گزارش میزان تولید 
شــمش فولادی) اسلب( رقم چهار میلیون 
 و ۲۹۲ هزار تن را ثبت کرد که نســبت به 
پنــج ماهه ابتدایی ۹۸ با رقم ســه میلیون 

و ۴۰۰ هــزار تن افزایــش ۲۶ درصدی را 
گواهی می دهد.

 رشد ۱۶ درصدی تولیدات فولادی
آمــار مورد بررســی حاکی اســت، کل 
تولیــدات فولادی در پنج ماهه امســال به 
رقم هشــت میلیون و ۳۸۸ هزار تن رسید 
و در مقایســه با هفت میلیون و ۲۲۶ هزار 
تن عملکرد دوره مشابه پارسال افزایش ۱۶ 
درصدی را نشــان می دهد.مجموع مقاطع 
طویل فولادی تولید شــده در دوره زمانی 
یاد شــده به رقم چهــار میلیون و ۲۳ هزار 
تن رسید و نسبت به سه میلیون و ۱۱ هزار 
تن پنج ماهه ۹۸ افزایش ۳۴ درصدی دارد.

علاوه برایــن مجموع مقاطع تخت فولادی 
نیــز در پنج ماهه ۹۹ بالغ بر ســه میلیون 
و ۹۸۱ هــزار تن بود و در مقایســه با مدت 
مشابه در ســال ۹۸ که سه میلیون و ۴۹۱ 
هزار تن بود، رشد ۱۴ درصدی را ثبت کرد.

امسال پیش بینی شده با ظرفیت بیش از ۴۰ 
میلیون تنی این بخش، میزان تولید به رقم 

حدود ۳۳ میلیون تن برسد.

 صــادرات ۱2 میلیون تنی انواع 
فولاد درسال ۹۸

ســرقینی گفتــه بود، ســال ۹۱ حدود 
۶.۵ میلیون تــن واردات و ۱.۵ میلیون تن 
صادرات فولاد داشــتیم، اما درسال ۹۸ در 
زمینه صادرات فولاد رکورد زده شــد و به 
۱۲ میلیون تن صادرات انواع فولاد رسیدیم.

وی تشریح کرد: ایران سال گذشته برای 
تکمیل زنجیره ها بالغ بر ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار 
تن واردات فولاد داشــت کــه این امر برای 
فولادهای آلیاژی و مخصوص بوده که اکنون 
تولید این اقلام در داخل کشــور در دستور 
کار است.کشورمان در چارچوب ظرفیت ۵۵ 
میلیون تنی فولاد خام تا افق ۱۴۰۴ پروژه 
های مختلف به استعداد تولید۲۰ میلیون تن 
را در دست اجرا تا با تحقق آنها، هدف برنامه 

حاصل می شود.

  ارزش صــادرات بخش معدن و 
صنایع معدنی در پنج ماهه ۹۹

 ارزش صادرات بخــش معدن و صنایع 
معدنی در پنج ماهه نخست امسال به رقم دو 
میلیارد و ۱۷۶ میلیون دلار رسید که از این 
رقم بیش از ۵۰ درصد سهم زنجیره فولاد و 
تولیدات فولادی مرتبط است.برپایه اطلاعات 
گمرک جمهوری اسلامی ایران حجم تجارت 
خارجی کشور در پنج ماهه نخست امسال به 
۲۴ میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار رسید که  در 
این مدت ۵۲ میلیون تن انواع کالا صادر شد.

آمارهای مورد بررسی نشان می دهد در 
پنج ماهه امســال بیش از ســه میلیون تن 
زنجیره فولاد و محصولات فولادی مرتبط به 
ارزش افزون بر یک میلیارد و ۱۱۸ میلیون 

دلار به بازارهای هدف، صادر شد.

رشد تولید فولاد فراتر از متوسط جهانی در دولت تدبیر و امید

رئیس هیات مدیره انجمن صنایع همگن نیرومحرکه 
و قطعه ســازان خودرو گفت: یک غفلت تاریخی متاثر 
از ارز ارزان قیمــت در تولیــد قطعات بــا فناوری بالا 
)HighTech( و سایر قطعات و تجهیزات صنعت خودرو 
اتفــاق افتاده که باید ضمن جبــران آن، مراقب تکرار 

نشدن آن باشیم.
»محمدرضا نجفی منش« افزود:  در سال های گذشته 
وضعیت ارزی کشــور خوب و نرخ آن آنقدر پایین نگه 
داشــته شده بود که تولید داخل برای قطعات به صرفه 

نبود.
به گفته این مقام صنفی، حال که نرخ ارز با رشــد 
مواجه شــده، فرصت مناسبی است که بتوانیم ساخت 

داخل قطعات را افزایش دهیم.
وی ادامه داد:  اگر به طور متوسط بیش از ۹۰ درصد 
قطعات تولیدی خودروها داخلی ســازی شــود، آن گاه 
تحریم کنندگان صنعت خودروی کشــور هیچ توفیقی 
نخواهند داشــت.نجفی منش تاکیدکرد: نکته مهم این 
است که در صورت گشــایش های احتمالی سیاسی و 
برداشته شدن تحریم ها، نباید اشتباه تاریخی یاد شده 

دوباره تکرار شود.
رئیس هیات مدیره انجمن صنایع همگن نیرومحرکه 
و قطعه ســازان خودرو خاطرنشــان کرد: امروز صنعت 
قطعه ســازی از همکاری آحاد جامعــه و متخصصان 
برای توسعه ســاخت داخل قطعات استقبال می کند، 

همچنان که تاکنون همکاری با نظامی ها منجر به تولید 
انبوه برخی قطعات با فناوری بالا شده است.

امسال توســعه داخلی سازی به ارزش ۳۰۰ میلیون 
یورو در قالب انعقاد قرارداد داخلی ســازی با برگزاری 
میزهای ساخت داخل بین قطعه سازان و خودروسازان 

پیش بینی شده است.
پارسال در قالب برگزاری سه میز ساخت داخل ۲۷۷ 
میلیون یورو قرارداد بین خودروســازان و قطعه سازان 

داخلی امضا شد.

مشکلات تامین مواد اولیه
رئیس کمیته مواد اولیه این انجمن در ادامه گفت: با 
توسعه برنامه های داخلی سازی، نیاز به مواد اولیه بیش 
از پیش افزایش یافته اســت، اما در توزیع برخی از این 
مواد مشــکل وجود دارد.وی به تصویب قانونی در سال 
۹۰ در مجلس اشاره کرد که بر مبنای آن عرضه کالاها 
در بــورس باید با قیمــت ۹۵ درصد فوب خلیج فارس 
باشد و افزود: با توجه به رشد چشمگیر نرخ دلار، همه 
مواد اولیه با این فرمول افزایش قیمت داشــته اند و از 

طرفی، عرضه نشــدن به موقع آنها موجب کمبود و در 
نتیجه رشد فزاینده قیمت مواد اولیه شده است.این مقام 
صنفی با اشــاره به افزایش ۷۰ درصدی قیمت برخی 
مواد اولیه به دلایل یاد شده، یادآورشد: در گذشته در 
برخی مواد اولیه اساسی مثل ورق های فولادی، عرضه 
بــه صورت مچینگ انجام می شــد.مچینگ، معاملاتی 
اســت که تولیدکننده، کالاهای خود را براساس کشف 
نرخ بورس به خریــداران در کارخانه تحویل می دهد.

نجفی منش ادامه داد:  این در حالی است که تامین مواد 
اولیه در بورس مستلزم پیش پرداخت بوده و تحویل مواد 
تا چند ماه به طول می انجامد، همچنین شاهد جولان 
دلالان در بورس هستیم که مواد را با ۴۰ تا ۵۰ درصد 
افزایش قیمت به تولیدکنندگان می فروشند.وی با بیان 
اینکه همواره بــا افزایش قیمت ها، نوک پیکان حمله 
به سمت قطعه سازان است، ادامه داد: قطعه سازان بین 
دو سنگ آسیاب خودروسازان و تامین کنندگان بزرگ 
مواد اولیه مثل فولاد ســازان، تولیــد کنندگان مس، 
پتروشــیمی ها و غیره گرفتار شده اند.اکنون از حدود 
یک هزار و ۲۰۰ قطعه ساز رسمی فعال در رده های ۱، 
۲ و ۳ بــا جمعیت حــدود ۵۵۰ هزار نفری، نزدیک به 
۴۰۰ واحد تعطیل و ۳۰۰ واحد نیمه تعطیل هســتند.

کل مطالبات زنجیره تامین داخلی از خودروســازان به 
بیش از ۳۴ هزار میلیارد تومان رسیده که بیش از ۱۵ 

هزار میلیارد تومان آن مطالبات معوق است.

پس از ابلاغیه اخیر معاونت دادســتانی کل کشور در امور فضای مجازی 
مبنی بر الزام سکوهای آگهی خودرو و مسکن به احراز هویت آگهی  دهندگان 
خود، مســئولین نحوه کارکرد سامانه احراز هویت امِتا را بررسی کردند و به 

انتقادات پاسخ دادند.
به گزارش روابط عمومی مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، پس از ابلاغیه 
اخیر معاونت دادستانی کل کشور در امور فضای مجازی مبنی بر الزام سکوهای 
آگهی خودرو و مسکن به احراز هویت آگهی دهندگان خود از ابتدای مهرماه 
سال جاری، واکنش های متعددی از سوی برخی کسب  و کارها و تشکل های 
صنفی مربوطه نســبت به این تصمیم مطرح شد. حال پس از گذشت چند 
روز از طرح این مباحث، مسئولان سامانه امِتا ضمن تشریح نحوه کارکرد این 

سامانه، به برخی موارد مهم آن پاسخ داده اند.

 عدم ارائه API از سوی سامانه امِتا و خروج کاربران از پلتفرم ها
این سامانه به صورت API در اختیار کسب  و کارها قرار می گیرد. با توجه 
به اینکه مرحله اول و اصلی احراز هویت در فضای مجازی، شناسایی )ثبت نام( 
غیرحضوری کاربران اســت و در فرآیند این شناسایی، اطلاعات مهم هویتی 
کاربران دریافت می شود، به همین دلیل کمیسیون عالی امنیت فضای مجازی 
ذیل شــورای عالی فضای مجازی، راه اندازی این سامانه را با شرط صیانت از 

داده های کاربران به تصویب رسانده است.
یکی از اهداف اصلی تدوین و ابلاغ سند نظام هویت معتبر در فضای مجازی 
که برخی منتقدان به اســتناد آن به سامانه امِتا ایراد وارد کرده اند، نیز لزوم 
صیانت از داده های کاربران در فضای مجازی است، بنابراین فرآیند شناسایی 

و احراز هویت کاربران  باید در بســتر این سامانه طی شود. ابزار احراز هویت 
گوگل )Login With Google Account( که مورد استفاده بسیاری از پلتفرم ها 

و کاربران ایرانی است نیز به همین شیوه است.

 طولانی بودن فرآیند احراز هویت از طریق امِتا
نقطه قوت شیوه احراز هویت امِتا نسبت به شیوه پیشنهادی برخی منتقدان، 
فرآیند ساده و کوتاه آن است، به این شکل که کاربر فقط یک مرتبه شناسایی  
و در دفعات بعدی تنها با نام کاربری )شماره موبایل( و رمز عبور یکتای خود 
احراز می شــود. در نظر بگیرید چندین هزار کسب  و کار وجود دارد که طی 
کردن فرایند احراز هویت برای هر کدام از آنها توسط کاربران، فرایندی طولانی  
و زمانبر است. ضمن این که حجم ترافیکی و بار مالی پیامکی زیادی را به سامانه 
مربوطه و کسب  و کارها تحمیل  می کند و تجربه کاربری نامناسبی نیز دارد. با 
توجه به اینکه شیوه مذکور تاکنون عملیاتی نشده، لذا تبعات منفی آن آگاهانه 

یا ناآگاهانه در نظر گرفته نشده است.
اکنون فرآیند شناسایی بیش از هشت میلیون کاربر در سامانه امِتا طی شده 
و این کاربران تنها با وارد کردن شماره موبایل و رمز عبور خود برای کسب  و 

کارها احراز هویت  می شوند.
 کارنامه امِتا در تجربه احراز هویت متقاضیان طرح فروش فوق  العاده خودرو

برخلاف اظهارات برخی افراد در این زمینه، یکی دیگر از نقاط قوت سامانه 
امِتا، تجربه بسیار موفق این سامانه در احراز متقاضیان طرح فروش فوق  العاده 
خودرو است به شکلی که در مدت ۱۰ روز، بیش از هفت میلیون کاربر شناسایی 
و احراز هویت شدند و و رکورد کم  نظیر احراز هویت بیش از یک میلیون کاربر 

در یک روز با حجم بالای ترافیکی و استعلام همزمان از سه دستگاه مختلف 
و هدایت کاربران به سامانه های دو خودروساز ثبت شد.

با توجه به اینکه کمیته خودرو در این طرح متقاضیان را ملزم به احراز کارت 
بانکی متعلق به خود از طریق سامانه امِتا کرده بود و این وب  سرویس از سوی 
ارائه  دهنده آن به  روز و کامل نشده بود بود، به همین دلیل برخی کاربران را 
با مشکل مواجه کرد. همچنین برخی اظهارات مبنی بر عدم شناسایی سیم  
کارت های اعتباری از سوی سامانه امِتا نیز به کلی نادرست است. این سامانه 
تطابق شماره موبایل کاربران با کد ملی آنها را از طریق سرویس شاهکار که یکی 
از ابزارهای شناسایی و احراز هویت است انجام  می دهد و این سرویس تمامی 

سیم  کارت های کشور اعم از دائمی و اعتباری را پوشش  می دهد.
ریزش کاربران سکوهای آگهی و هدایت آنها به شبکه های اجتماعی خارجی

بررسی ها نشان  می دهد با توجه به ساختار، ویژگی ها و کارکردهای سکوهای 
آگهی، هیچ یک از پلتفرم ها و شبکه های اجتماعی خارجی قابلیت های کاربردی 
در این خصوص را ندارند و از طرفی صرفاً کاربرانی ریزش  داشته اند که به قصد 

انجام اقدامات سوداگرانه و خلافکارانه در این بسترها فعالیت  می کنند.
یکی از عللی که کاربران به ســمت شبکه های اجتماعی خارجی هدایت  
می شوند استعلام قیمت برخی کالاهاست که از سکوهای آگهی حذف شده 
است. نظر کارشناسی مرکز توسعه تجارت الکترونیکی نیز عدم حذف قیمت ها 
است و درصورتی که این سکوها دستورالعمل ابلاغی از سوی کمیته عالی نظارت 
بر کسب  و کارهای مجازی در شهریورماه سال گذشته که یکی از بندهای مهم 
آن الزام احراز هویت آگهی  دهندگان اســت را رعایت  می کردند، قیمت  های 

خودرو و مسکن از این سکوها حذف نمی شد.

رییس امور آمار، برنامه ریزی و تامین نیروی انســانی ســازمان اداری و 
استخدامی کشور گفت: هم اکنون ساز و کار لازم برای بومی گزینی هشتمین 
آزمون مشترک استخدامی در حال تدوین است و امکان ویرایش اطلاعات 

برای شرکت کنندگان در اولین فرصت فراهم خواهد شد.
۵۶۰ هزار نفر در هشتمین آزمون استخدامی مشترک فراگیر دستگاه های 
اجرایی کشــور ثبت نام کرده اند و رقابت این افراد براســاس اعلام سازمان 

اداری و استخدامی کشور، در آبان ماه در سراسر کشور انجام خواهد شد.

رییس امور آمار، برنامه ریزی و تامین نیروی انســانی ســازمان اداری و 
استخدامی کشور روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا درباره برگزاری هشتمین 
آزمون استخدامی مشترک دستگاه های اجرایی، گفت: حدود ۵۶۰ هزار نفر 
در این آزمون ثبت نام کرده اند که از این میان بیش از ۳۸ هزار نفر جذب 
می شوند و این تعداد جدای از آمارهای جذب نیروی انسانی توسط وزارت 
بهداشت است که ثبت نام و جذب آن به صورت جداگانه صورت خواهد گرفت.

»علی اله قنبری« افزود: ۲۸ دستگاه در این آزمون حضور دارند و بیشترین 

سهمیه اســتخدامی مربوط به وزارت آموزش و پرورش است که بیشترین 
تعداد شرکت کنندگان برای آزمون را نیز به خود اختصاص داده است و پس 
از آن وزارت کشــور قراردارد.این مقام مسوول گفت: سازمان ملی بهره وری 

با ۶ سهمیه استخدامی کمترین میزان سهمیه در آزمون هشتم را دارد.
وی درباره عدالت محوری در آزمون، گفت: این آزمون ها با رعایت تمام 
مســائل امنیتی و اصول محرمانگی برای رعایت حقــوق داوطلبان برگزار 

می شود.

غفلت از داخلی سازی قطعات خودرو، اشتباهی که نباید تکرار شود

احراز هویت متقاضیان آگهی خودرو و مسکن توسط سامانه امتا

امکان بومی گزینی در آزمون استخدامی فراهم می شود

ریحانه مظفری

 تعیین قیمت آب معدنی برعهده واحدهای تولیدی است
یک مقام مسئول در سازمان حمایت با بیان اینکه تعیین قیمت انواع آب معدنی 
بر عهده واحدهای تولیدی است، گفت: مردم قیمت های نامتعارف آب معدنی را 

گزارش دهند تا پیگیری کنیم.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، علیرضا رستمی اظهار داشت: تعیین 
قیمت انواع آب معدنی بر عهده واحدهای تولیدی است اما مردم قیمت های نامتعارف 

آب معدنی را گزارش دهند تا پیگیری کنیم.
مدیرکل نظارت بر محصولات کشاورزی و مواد غذایی سازمان حمایت مصرف 
و تولید کنندگان ادامه داد: بر اساس مصوبات موجود قیمت گذاری کالا و خدمات 

منحصر به کالاهای اساسی و یارانه ای است.
رســتمی افزود: بنابراین ســایر اقلام از جمله انواع نوشیدنی مثل آب معدنی، 
نوشابه و آبمیوه، کنسرو، کمپوت انواع سس با رعایت ضوابط قیمت گذاری مصوب 
هیات تعیین و تثبیت قیمت ها و رعایت درصدهای سود پخش، عمده فروشی و 
خرده فروشی مصوب کمیسیون هیات عالی نظارت راسا توسط واحدهای تولیدی، 

خدماتی و بازرگانی صورت می گیرد.
وی بیان داشــت: در صورت افزایش غیرمتعارف قیمت یا دریافت شــکایت، از 
طریق مراجعه حضوری یا ثبت در سامانه ۱۲۴ پیگیری و برخورد قانونی با موارد 

تخلف صورت می گیرد.

 رفــع تعهــد ارزی از طریــق 2۹ بانــک و صرافــی آنها قابل 
انجام است

یک مقام مســئول در نظام بانکی گفت: رفع تعهد ارزی ایفا نشده سالهای ۹۷ 
و ۹۸ صادرکننــدگان از طریق ۲۹ بانک و صرافی  آنها قابل انجام اســت و الزامی 
برای مراجعه به چند بانک خاص وجود ندارد. یک مقام مسئول در نظام بانکی در 
گفتگو با خبرنگار مهر درباره خبری که با عنوان »رفع تعهد ارزی ۹۷ و ۹۸ از سوی 
صرافی های منتخب تا اطلاع ثانوی« امروز منتشر شده بود، گفت: صادرکنندگان 
برای رفع تعهدات ایفا نشده سالهای ۹۷ و ۹۸ می توانند به ۲۹ بانک و صرافی آنها 

مراجعه کنند و الزامی برای مراجعه به دو بانک خاص وجود ندارد.
وی که خواست نامش در گزارش ذکر نشود افزود: براساس بخشنامه ای که ۳۱ 
شــهریور ماه از سوی اداره صادرات بانک مرکزی خطاب به ۲۹ بانک ارسال شده 
اســت، به این بانکها و صرافی های آنها این اختیار داده شده که به نیابت از بانک 
مرکزی نسبت به خرید ارز از صادرکنندگان بابت رفع تعهدات باقیمانده سالهای 

۹۷ و ۹۸ صادرکنندگان اقدام کنند.

 تشدید تورم در صورت بی توجهی مجلس به اصلاح طرح کوپن کارت
مرکز پژوهش های مجلس با تاکید بر ضرورت اتخاذ سیاستی کارآمد برای افزایش 
دسترسی دهک های پائین درآمدی به کالاهای اساسی، پیشنهاداتی را برای اصلاح 

منابع پیش بینی شده جهت طرح کوپن کارت ارائه داد.
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی، با تاکید بر ضرورت اتخاذ یک سیاست 
کارآمد جهت افزایش دسترســی دهک های پایین درآمدی به کالاهای اساســی، 
پیشنهادهایی برای اصلاح منابع پیش بینی شده برای اجرای طرح تامین کالاهای 

اساسی ارائه داد.
در این گزارش آمده اســت: عدم توجه مناســب به موارد ذکر شده، می تواند 
سیاست های حمایتی اتخاذ شده را به ضد خود تبدیل کند و با دامن زدن به کسری 
بودجه، موجبات استقراض بیشتر دولت از بانک مرکزی و افزایش تورم در سال های 
آینده را فراهم آورد که در عمل کاهش قدرت خرید مضاعف اقشار آسیب پذیر را 

در پی خواهد داشت.
در گــزارش مرکز پژوهش های مجلس دریافت درصد بســیار کمی از برخی 
تراکنش های بانکی به عنــوان عوارض )مالیات( تراکنش ها، اصلاح نرخ ارز مبنای 
محاسبه حقوق ورودی و همچنین افزایش یک واحد درصدی نرخ مالیات بر ارزش 
افزوده، سه پیشنهادی است که برای تامین منابع اجرای این طرح پیشنهاد شده است.

 فاز نخست شبکه هوشمند مدارس افتتاح می شود
فاز نخست شبکه هوشمند مدارس کشور فردا با دستور رئیس جمهوری، به طور 

رسمی افتتاح می شود.
زمانی که دولت یازدهم شروع به کار کرد، تعداد معدودی از روستاهای کشور 
دارای ارتباط اینترنتی بودند؛ اما دولت دوازدهم با تأکید بر »عدالت ارتباطی« که از 
مصادیق »عدالت اجتماعی« است گام های بلندی در این زمینه برداشت. در همین 
راستا اتصال تمامی شهرها و اتصال تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار سراسر کشور 
به شبکه ملی اطلاعات و نسل سوم و چهارم تلفن همراه در دستور کار قرار گرفت.

همچنین در راستای تحقق »عدالت آموزشی« و به منظور بهره مندی تمامی دانش 
آموزان کشور از مزایای آموزش مجازی، ۳۸ هزار و ۳۳۳ مدرسه شهری و ۳۸ هزار 
و ۶۷ مدرسه روستایی به پوشش شبکه هوشمند مدارس کشور خواهند پیوست.

در این راســتا وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد که روز دوشنبه با 
حضور رئیس جمهوری و از طریق ویدئو کنفرانس، فاز نخست شبکه هوشمند مدارس 
کشور با اتصال بیش از ۷۶ هزار مدرسه به شبکه ملی اطلاعات به طور رسمی آغاز 
به کار می کند. بر اساس این گزارش، به زودی تمامی مدارس کشور تحت پوشش 

شبکه هوشمند قرار می گیرند.
محمدجواد آذری جهرمی - وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات - سال گذشته از 
تفاهم نامه ای با وزارت آموزش و پرورش برای اتصال تمامی مدارس کشور به شبکه 
ملی اطلاعات و هوشمندسازی آنها خبر داده بود. هرچند، شیوع کرونا در کشور و 
محرومیت استان ها و مدارس روستایی از اتصال به اینترنت، اهمیت این موضوع را 

بیش از پیش آشکار کرد.
آذری جهرمی همچنین ۱۲ شهریورماه سال جاری، اعلام کرده که با همکاری 
وزارت آموزش و پرورش، کار اتصال پرســرعت و رایگان همه ی مدارس کشور به 
شــبکه ی ملی اطلاعات به پایان رســید تا  دسترسی  همگانی  به آموزش مجازی 

محقق شود.

 تشریح اعمال محدودیت های کرونایی صنوف استان تهران
رئیس اتاق اصناف تهران، گفت: همه صنوف مشمول بخشنامه محدودیت های 

جدید کرونایی در صورت فعالیت در هفته جاری پلمب خواهند شد.
به گزارش اتاق اصناف تهران؛ قاســم نوده فراهانی درباره مصوبات ســتاد ملی 
مدیریت بیماری کرونا که امروز به دســتگاه های اجرایی ملی و استانی و نهادهای 
عمومی غیر دولتی از جمله اتاق اصناف تهران ابلاغ شده است، گفت: در ابلاغ امروز 
با توجه به نامه معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور و رئیس کمیته امنیتی، اجتماعی 
و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا مبنی بر اعمال محدودیت به تفکیک 
استان و شهرستان های هدف محدودیت و تعطیلی برخی مراکز به مدت یک هفته از 
تاریخ ۱۲ تا ۱۸ مهر ماه از سوی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا تمدید شده است.

وی افزود: در این ابلاغیه؛ دانشــگاه ها، مدارس، مدارس شبانه روزی، حوزه های 
علمیه، آموزشگاه های فنی و حرفه ای، زبان سراها و سایر آموزشگاه ها و کتابخانه 
ها، مســاجد و مصلی ها، سینما، تئاتر و مراکز مشابه، موزه و باغ موزه ها، تالارهای 
پذیرایی، آرایشگاه های زنانه و سالن های زیبایی، کافه، قهوه خانه ها و چایخانه ها در 

این یک هفته تعطیل خواهند بود.
فراهانــی اضافه کرد: برگزاری هر گونه مراســم اجتماعی، فرهنگی، مذهبی و 
همایش ها، باشگاه های ورزشی، ورزش های پر برخورد از جمله کشتی، کاراته، جودو 
و موارد مشابه، باغ وحش و شهر بازی ها، مراکز تفریحی آبی، استخرهای سرپوشیده 
و باشگاه های بدنسازی و همچنین عدم برگزاری نماز جمعه در این ابلاغیه مورد 

تاکید قرار گرفته است.
رئیــس اتــاق اصناف تهــران در پایان ضمــن تاکید بر لزوم رعایت شــیوه 
نامه هــای بهداشــتی توســط همــه واحدهــای صنفــی تهران، گفــت: همه 
 صنوف مشــمول ایــن بخشــنامه در صورت فعالیــت در هفته جــاری پلمب 

خواهند شد.
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دستور جهانگیری به ۴ عضو کابینه برای تقویت صنعت چای
معاون اول رئیس جمهور ضمن موافقت 
با پیشنهادات ارائه شده از سوی وزیر کشور 
در خصــوص حل مشــکلات صنعت چای 
کشــور، از ۴ عضو کابینه خواست تا اجرای 
این پیشــنهادات را پیگیری و در دستور کار 
قرار دهند.به گزارش وزارت کشور، رحمانی 
فضلــی در نامــه ای به معــاون اول رئیس 
جمهور، گزارشی از برگزاری جلسه مشورتی 
بررســی مشــکلات صنعت چای، در وزارت 
کشــور ارائه کرد که در ادامــه جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهوری ضمن موافقت با 
پیشنهادات مطروحه وزارت کشور، از وزرای 
جهاد کشاورزی و صمت و همچنین روسای 
ســازمان برنامه و بودجه و ســازمان اداری 
و اســتخدامی خواســت تا اقدامات لازم در 
خصوص اجرایی شدن این پیشنهادات انجام 

و نتیجه را اعلام کنند.
در گزارش وزیر کشــور با اشاره به اینکه 
به منظور بررسی مسائل و مشکلات زنجیره 
کامل صنعت چای در کشــور، جلسه ای در 
۳۰ شهریور ۹۹ با مسئولیت معاون هماهنگی 
اموراقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت کشور 
و با حضور تمامی عوامل اصلی و حلقه های 
فعال و موثر در چرخه صنعت چای کشور، اعم 
از کشاورزان و باغداران، مدیران کارخانجات 
چای سازی یا چای خشــک کنی، مدیران 
واحدهای بسته بندی چای، بازرگانان چای 
فله وارداتی و وارد کنندگان و صادرکنندگان 
چای، رییس ســازمان چای کشــور، معاون 
اقتصادی استانداری گیلان، رییس اتحادیه 
تولیدکننــدگان، بازرگانان و صنایع بســته 
بندی چای کشــور و نماینــدگان وزارتخانه 
ها و دستگاههای مرتبط، تشکیل شد، آمده 
است: در این جلسه، مشکلات مطرح شده از 
سوی فعالین صنعت چای از جمله نبود برنامه 
مشخص برای احیاء حدوداً ۸ هزار هکتار باغات 
چای کشــور که طی سالهای دور، از چرخه 
کشت و تولید چای خارج شده اند، پایین بودن 
قیمت خرید چای کشور، مشکلات ناشی از 
تراکم برگ چای سبز تولیدی در زمان برداشت 
چای در بهار که باعث کاهش کیفیت چای نیز 
می گردد، کاهش چشمگیر تعداد چایکاران 
کشور، طی سالهای اخیر، عدم تناسب قیمت 
صادرات چای )یــک دلار( با قیمت واردات 
چای) ۴.۸ دلار(، نارســایی مکانیزم نظارتی 
ســازمان چای در مورد تعیین قیمت چای 
درجه ۱ و ۲ که موجب شده باغداران تمایل و 
انگیزه ای به تولید چای مرغوب نداشته باشند 
و عدم قابلیت پوشش معیارهای فعلی سازمان 
چای به ۸۰ درصد چای تولیدی فعلی کشور 

مطرح و مورد بررسی قرار گرفت.
در ادامه نامه وزیر کشــور به پیشنهادات 
مطرح شــده از ســوی فعالین صنعت چای 
اشاره شده و مواردی از جمله ضرورت فراهم 
کردن زمینه ورود چایکاران به بخش واردات 
چای، ضرورت تقویت ســازمان چای کشور، 
برای انجام ماموریت ها، ضرورت اســتفاده از 
ناظرین خرید چای، برای ترویج ومشــارکت 
در امر به زراعی، ضرورت برنامه ریزی مناسب، 
به منظور اجرای برنامه های به زراعی مزارع و 
نیز اقتصادی سازی فعالیت کارخانجات چای، 
اتخاذ تمهیدات لازم درجهت تقویت ازصندوق 
حمایت ازتوسعه صنعت چای، با هدف فراهم 
نمودن زمینه اعطای تسهیلات مورد نیاز به 
باغداران چای وکارخانجات چایسازی/ فرآوری 
و بسته بندی چای، تاکید جدی بر ضرورت 
تجهیز و نوسازی واحدهای چایسازی وبسته 
بندی، حمایت ازطرح های توســعه صنایع 
تبدیلــی چای وکنترل کیفــی آن، ضرورت 
توجه لازم به سایرظرفیت های موجود برای 
بهره برداری ازچای، بالاخص در بخش های 
درمانی، کشاورزی و...، ضرورت برنامه ریزی 
مناســب درجهت توسعه اقدامات به زراعی، 
با هدف ارتقای سطح کیفیت چایِ تولیدیِ 
داخــل، ازجمله هرس بوته های چای والبته 
پیش بینی تسهیلات ومشوق های لازم برای 
باغداران چای، در بازه زمانی که بوته های آن 
دوران احیای پس از هرس را طی می نماید، 
تاکید بر ضرورت توجه به امر آموزش باغداران 
و چایکاران، ضرورت برگزاری کارگاهها و دوره 

های آموزشی لازم برای کارشناسان سازمان 
چای آنان، عدم استفاده از ظرفیت برنامه های 
گردشــگری مختص مزارع چای و ضرورت 
توجه به این امر مهم که در سایر کشورهای 
تولید کننده چای برنامه بازدید گردشگران 
خارجــی و داخلی به یک برنامه منظم برای 
ایجاد اشتغال و درآمدزائی مبدل شده است، 
ضرورت پیگیری های لازم از سوی سازمان 
چای کشور، به منظور دریافت گواهینامه های 
بین المللی مرتبط بــا تولید چای ارگانیک 
)بدلیل عدم اســتفاده ازســموم(، تاکید بر 
ضرورت برگزاری جشنواره چای ایرانی و انجام 
تبلیغات لازم درخصوص کیفیت چای ایرانی 
و... و پیر شــدن باغات چای کشور وضرورت 
اجرای برنامه های مناسب به زراعی والبته با 
تاکید برتامین اعتبارات مورد نیاز، به عنوان اهم 
پیشنهادات ارائه شده از سوی فعالین صنعت 

چای کشور اشاره شده است.
رحمانی فضلی در ادامه به پیشــنهادات 
اجرائی که تلفیقی از الزامات قانونی، درخواست 
فعالین اقتصادی و پیشنهادات سازمان چای 
کشور بود، اشاره کرد و ضمن تقدیر از اقدامات 
انجام شده توسط دولت و دستگاه های متولی 
امر، طی چند ساله اخیر، در جهت حمایت از 
فعالین صنعت چای، رفع بخشی از مشکلات 
صنعت مذکور و ایجــاد انگیزه در چایکاران 
وباغــداران، برای تقویت تولید داخلی گفت: 
نظر به اینکه؛ ماده )۳( قانون تمرکز وظایف و 
اختیارات مربوط به بخش کشاورزی در وزارت 
جهاد کشاورزی)مصوب ۱۳۹۱.۱۱.۲۴ مجلس 
شورای اسلامی( اشعار می دارد: »وزارت جهاد 
کشــاورزی موظف اســت در واردات هریک 
ازکالاهــای بند)الف(ماده)۱( این قانون برای 
تأمین نیازداخلی و تنظیم بازار به نحوی عمل 
نماید که سالانه حداقل ده درصد، به میزان 
تولید داخلی این محصولات افزوده شــود تا 
کالاهای مزبور بــه مرز خودکفایی در تولید 
داخلی برسد«.شایان ذکراست که در بند)الف( 
ماده )۱( قانون مذکور، از تعداد ۲۴ قلم کالا از 
گروه محصولات باغی، زراعی، گیاهان دارویی، 
دامی، طیور و آبزیان ذکر نام شــده است که 
یکی از آن اقلام چای است؛ لذا ضرورت دارد 
وزارت جهاد کشاورزی موظف گردد، گزارش 
عملکرد واقدامات خود را در راستای اجرای 
ماده قانونی مذکور، طی ۸ سال گذشته ارائه 
نماید؛ زیرا به موجب مفاد ماده قانونی مذکور، 
تمامی اقلام ۲۴ گانه مصرح درقانون مذکور، 
ازجمله چای، پس ازاین مدت می بایستی به 
مرزخودکفایی می رسیدند، این درحالی ست 
که هم اکنون قریب به ۸۰ درصد ازچای مورد 
نیاز بازارداخل، ازمحل واردات تامین می گردد. 
همچنین با عنایت به اینکه تمام بازه زمانی 
قانون مذکور، مصادف با زمان استقرار دولت 
های یازدهم و دوازدهم می باشد، ضرورت دارد 
که وزارت جهادکشاورزی،حداقل دراین چند 
ماه باقیمانــده تا پایان دولت دوازدهم، طرح 
مشخصی را برای برای جبران بخشی ازعقب 
ماندگی سالهای قبل تدوین، درمراجع ذیربط 
تصویب وجهت اجــراء ابلاغ گردد وبصورت 
همزمان، گزارش توجیهی مرتبط با اقدامات 
انجام شــده وعلل عدم تحقق اهداف مندرج 
درماده قانونی مورد اشــاره را احصاء وتنظیم 
نماید، تا درآینده نه چندان دور، بعنوان یک 

سند قابل اتکاء و به منظوردفاع ازعملکرد و 
اقدامات انجام شده، در اختیار منتقدین آینده 
نه چندان دور، قرارگیرد. به علاوه برنامه ریزی 
لازم جهت احیاء وبازگشت هشت هزار هکتار 
باغات چای که طی سال های اخیر، از چرخه 
کشــت و تولید چای خارج گردیده اســت. 
درهمیــن ارتباط، تخصیص اراضی و جنگل 
های مخروبه برای توسعه مزارع چای، ضروری 

به نظر می رسد.
وزیر کشور در ادامه افزود: یکی از مهمترین 
مشکلات صنعت چای کشورمان، بالابودن سن 
بوته های چای است که این امر موجب کاهش 
محصول در واحدسطح وکم شدن لطافت برگ 
سبزشده است، لذا ضرورت دارد که موضوع 
جوان سازی بوته های چای، با استفاده ازشیوه 
هرس که یکی ازمهمترین عملیات به زراعی 
باغات چای می باشــد، در دستورکار وزارت 

جهاد کشاورزی قرارگیرد.
رحمانی فضلی در همین راستا پیشنهاد 
کــرد: وزارت جهاد کشــاورزی، برنامه های 
حوزه ترویج وآموزش کشاورزی را درخصوص 
ارتقاء دانش ناظران و کارشناســان سازمان 
چای کشــور، باغداران،چایکاران وهمچنین 
سایرفعالین صنعت چای، تهیه و برای اجراء 

ابلاغ نماید.
وی ادامه داد: با توجه به تأثیرمســتقیم 
منفی میزان تراکم برگ ســبزچای درچین 
اول)چیــن بهاره(، ازجمله در درصد کیفیت 
چای استحصالی که مشکلاتی را برای باغداران 
ومدیــران کارخانجات چای بوجود می آورد، 
ضــرورت دارد که برای حل این مشــکل و 
مشخصاً در راستای افزایش کیفیت محصول، 
وزارت جهاد کشاورزی، تمهیدات لازم اتخاذ 
و نتیجه را درقالب دســتورالعمل خاصی، به 

مبادی ذیربط ابلاغ نماید. 
وزیر کشــور همچنین گفت: در راستای 
تقویت توان مالی چایکاران و نیز جلوگیری 
از خروج ارزِ ناشــی از واردات چای و با هدف 
تشویق چایکاران خارج شده از گردونه کشت 
و کار و تولید چای به فعالیت مجدد، ضروری 
است شورای اقتصاد، با همکاری وزارت جهاد 
کشاورزی، نسبت به بازنگری درقیمت خرید 
تضمینی چای ومتعادل سازی آن اقدام نماید..

رحمانی فضلی تاکید کرد: وزارت صنعت، 
معدن وتجارت، برنامه های خود را در راستای 
تقویت بازار چــای داخلی؛ ازجمله: متعادل 
سازی قیمت چای داخلی، تعیین تعرفه های 
متناســب، برگزاری نمایشگاه ها وجشنواره 
های مخصوص چای، برندســازی ودریافت 
واعطاءگواهــی نامه های بین المللی مرتبط 
با ارگانیک بودن چای ایرانی برای صادراتو...، 

تهیه و دراسرع وقت ارائه نماید. 
وی یکــی ازمهمترین راهکارها واقدامات 
حمایتی دولت ازصنعت چای کشــور،پیش 
بینی و پادار نمودن یک ردیف اختصاصی به 
منظور »تامین بودجه مورد نیازجهت خرید 
سالانه چای در قانون بودجه سالانه«و«تامین 
بخشــی از منابــع مالی مــورد نیازصندوق 
حمایــت ازصنعت چای کشــور«، درقانون 
بودجه ســنواتی برشــمرد و افزود: لذا اقدام 
ســازمان برنامه وبودجه کشور، درخصوص 
تحقق این امر ضروری است.وی اظهار کرد: 
نظر به فســادپذیری برگ سبز و عدم قدرت 

بازاریابی و نگهداری برگ سبز)بیشــتر از ۳ 
ساعت(،حفظ سهم ۲۵ درصدی کنونی دولت 
در فرآیند خرید تضمینی چای)که زمانی بالغ 
بر۴۰ درصد بوده اســت(، با رقم پیشنهادی 
سازمان چای کشور)براســاس هزینه انجام 
شده، به اضافه سود منطقی برای کشاورزان( 
جهت ارجاع وتصویب در شورای اقتصاد، مورد 

تاکید می باشد.
رحمانی فضلی خاطرنشان کرد: متاسفانه 
عدم تعیین تکلیف چای ســنواتی، مدیران 
کارخانجات را با مشــکلات جدی و از جمله 
ممنــوع الخروجی مواجه نموده اســت. این 
درحالی است که درقبال میزان بدهی بانکی، 

چای به بانک ملی تحویل شده است.
وزیر کشور یادآور شد: تعیین تکلیف چای 
سنواتی، براســاس مصوبه هیات وزیران به 
وزارت کشور محول و در بررسی های اولیه و به 
موجب اعلام رسمی بانک ملی، مشخص شد. 
رحمانــی فضلی در ادامه بــا بیان اینکه 
سرنوشــت یکصدهزار تنُ از چــای مذکور 
نامشــخص بــوده و بانــک ملــی و وزارت 
جهادکشــاورزی در این ارتبــاط اظهار بی 
اطلاعی می نمایند، اظهار کرد: مراتب جهت 
بررسی،به وزارت اطلاعات ارجاع گردیده است.

وی افزود: ازســوی دیگر سازمان برنامه 
وبودجــه کشــور و بانک ملی نیــز، بر رقم 
نهایــی ضمانت دولت درخصوص کل میزان 
چای)معادل ۱۲۰۰ میلیــارد تومان( با هم 
اختلاف نظرداشته که معاونت حقوقی رئیس 
جمهور نیز مسئول حل وفصل این اختلافات 

گردیده است.
وزیر کشور در ادامه پیشنهادات این حوزه، 
تجمیع وظایف و اختیارات مرتبط با صنعت 
چای در وزارت جهادکشاورزی – سازمان چای 
کشــور، افزایش اختیارات سازمان مذکور در 
حوزه تنظیم بازار این کالا و حذف زمینه های 
تداخلی و تشتت در روند تصمیم گیری ها، از 
دیگر ضرورت های موجود، به منظورتقویت 
ارکان تشکیل دهنده صنعت چای اعلام کرد 
که لازم است، ســازمان اداری و استخدامی 

کشور، دراین خصوص اقدام نماید.
رحمانی فضلی یــادآوری کرد: توجه به 
صنعت چــای در زمان تنظیــم برنامه پنج 
ساله هفتم توسعه کشور، ازطریق پیش بینی 
موضوع افزایش ضریــب خوداتکائی چای از 
۲۸ درصد فعلی به ۵۰ درصد،در طول برنامه 
و از طریق احیاء و توســعه سطح زیرکشت و 
عملیات به زراعی، از دیگر برنامه های راهبردی 
این صنعت است که ضرورت دارد، این مهم 
در دستورکارمشترک سازمان برنامه و بودجه 

کشور و وزارت جهاد کشاورزی قرار گیرد.
وی همچنین گفت: به منظورحمایت از 
کالای داخلــی و حفظ تراز تجاری محصول 
داخلی در برابــر واردات و به منظور تعیین 
تعرفه موثر، پیشــنهاد گردیــده که وزارت 
صنعــت، معدن وتجارت، تعرفــه مربوط به 
چای را با هماهنگی وهمکاری سازمان چای 
کشورتعیین وابلاغ نماید.وزیر کشور همچنین 
درخواست کرد تا ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا، نسبت به اتخاذ تمهیدات لازم در راستای 
جلوگیری از قاچاق چای به داخل کشوراقدام 
نماید.وزیر کشور در بخش دیگری از این نامه 
به ســابقه تاریخی و آخرین وضعیت صنعت 

چای در کشور اشاره و اعلام کرد؛ نیاز داخلی 
کشور به چای خشک، بالغ بر یکصد هزار تنُ 
می باشد که طی سالهای اخیر، بین۲۰ تا ۳۰ 
هزارتـُـن )۲۰ تا۳۰ درصد( از محل تولیدات 
داخل و ۷۰ تا ۸۰ هزارتنُ مابقی نیز ازمحل 
واردات تامیــن می گــردد.وی افزود: تولید 
داخلی چای درســال ۱۳۹۶ بالغ بر ۲۴ هزار 
تنُ، درسال ۱۳۹۷ معادل ۲۵ هزار تنُ، درسال 
۹۸ قریب به۲۸ هزارتنُ چای خشک در کشور 
تولید شده اســت که نسبت به سال۱۳۹۷، 

قریب به۱۲ درصد افزایش را نشان می دهد.
رحمانی فضلی تصریح کرد: طی ســال 
جاری)تاکنون(، بالغ بــر۱۱۹ هزار تنُ برگ 
ســبزچای برداشت شده که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ۱۱ درصد افزایش نشان می 
دهد. از این میزان ۵۱ درصد چای درجه )۱( 
با قیمت هر کیلوگرم ۴۶۰۰ تومان و۴۹ درصد 
نیز از نوع درجه)۲( و با قیمت ۳۳۰۰ تومان 
می باشــد که نسبت به سال قبل، به ترتیب 

۳۸ و۵۰ درصد رشد داشته است.
وی ادامه داد: بر همین مبنا پیش بینی می 
گردد؛ تا پایان سال جاری،۱۳۰ هزارتنُ برگ 
سبز چای، با رقم ۵۰۰ میلیارد تومان برداشت 
و نهایتاً ۳۰ هزار تنُ چای خشک تولید گردد 
که نســبت به مدت مشابه ســال قبل،۱۲ 
درصد افزایش دارد که ازمهمترین دلایل آن 
می توان به اجرای طرح های به باغی و ورود 
چایکاران به عرصه باغ، آنهم پس از ۱۸ سال 
وقفه، درفعالیت اقتصادی چایکاری اشاره نمود.

وزیر کشــور یــاد آور شــد: ارزش برگ 
سبز خریداری شــده، تاکنون ۴۶۳ میلیارد 
تومــان بوده که ۷۵ درصــد آن با رقم ۳۴۸ 
میلیاردتومان، سهم کارخانه داران و۲۵ درصد 
مابقی،معادل ۱۱۶ میلیارد تومان، سهم دولت 
می باشد که تا این تاریخ، مبلغ ۳۶۰ میلیارد 
تومان آن)معادل ۷۷/۵ درصد(، به چایکاران 
پرداخت شده است. همچنین درسال ۱۳۹۶ 
بالغ بر ۵۸ هزار تنُ، درسال ۱۳۹۷ معادل ۶۲ 
هزار تنُ، درسال ۱۳۹۸ قریب به ۷۶ هزار تنُ 
و در ۴ ماهه ابتدایی ســالجاری، حدوداً ۱۸ 
هزارتنُ چای ازدو کشور هند و سریلانکا وارد 
کشورمان شــده که نسبت به سال قبل ۳۸ 

درصد کاهش داشته است.
وی تصریح کرد: سابقه تولید برگ سبزچای 
درایران، به ۱۲۰ ســال قبــل بازمی گردد. 
اولین باغ چای درسال ۱۲۸۰ در لاهیجان و 
نخستین کارخانه چای نیز،درسال ۱۳۱۱ به 
بهره برداری رسید. همچنین تعداد کارخانجات 
چایسازی/ چای خشک کنی کشور،۱۸۲ واحد 
می باشدکه سهم استان گیلان۱۷۰ کارخانه و 
مازندران ۱۲ کارخانه می باشد. از این تعداد 
هــم اکنون ۱۵۹ کارخانــه درحوزه فرآوری 
وتولیدچای مشــغول به فعالیــت بوده و۵۵ 
واحد نیزمجوز بسته بندی دریافت کرده اند 
ومجموعاً ۱۰ هزار نفر در این واحدها مشغول 

به کارمی باشند.
رحمانی فضلی عنوان کرد: سطح زیرکشت 
باغات چای کشــور، بالغ بر ۲۵ هزار هکتار 
می باشد که ســطح مزارع زیرکشت و بهره 
برداری در ســال ۱۳۹۸، بالغ بــر ۱۹ هزار 
۷۰۰ هکتار بوده اســت که به ترتیب در دو 
استان گیلان)۹۰ درصد ازسطح زیرکشت( 
ومازنــدران)۱۰ درصد مابقی(وجــود دارد. 
براساس گزارش استانداری مازندران؛ درسال 
جاری حدودا ۱۲۴۳ هکتار از باغات آن استان، 
با برداشت حدوداً ۴ هزارتنُ برگ سبزچای، 

درچرخه تولید چای قرار گرفته است.
وی ادامه داد: قریب بــه ۵۰ هزار خانوار 
چایکار، درباغات چای ۹۰۰ روســتا، در ۱۲ 
شهرستان، از دو استان گیلان)۹ شهرستان( 
و مازندران )۳ شهرستان( و مجموعاً با ظرفیت 
اشــتغال حدوداً ۲۰۰ هزار نفری، مشــغول 
به فعالیت چایکاری می باشند.همچنین به 
گفته وزیر کشور، گردش مالی صنعت چای 
در کشورمان، بالغ بر ۳ هزار میلیارد تومان می 
باشد که دو هزار میلیارد تومان آن در دو استان 
گیلان و مازندران است. همچنین حدوداً شش 
تا هشت هزار هکتار از باغات چای کشور، در 
سالهای گذشته، از چرخه کشت و تولید چای 
خارج شده است. البته لازم به ذکر است که 
درسال قبل با اعطای تسهیلات لازم، شاهد 
احیای ۳۲۰ هکتار از باغات رها شده هستیم.

مسئولان وزارت جهادکشاورزی در حالی »صادرات« 
را بعنوان عامل گرانی تخم مرغ معرفی می کنند که گرانی 
این ماده پروتئینی ریشه در نابسامانی ۹ ماهه بازار نهاده 
های دامی دارد و ارتباط به صادرات ندارد.علی رغم هشدار 
کارشناســان درباره اعمال ممنوعیت و محدودیت برای 
صادرات محصولات کشاورزی، مسئولان تنظیم بازار کشور 
به محض ایجاد کوچک ترین نوســانی در بازار داخل، در 
اولین قدم اقدام به اعمال محدودیت در صادرات می کنند 
که رویکرد غلط طی سال های گذشته باعث از دست رفتن 
بازارهای مهم صادراتی و جایگزینی کشورهای رقیب، شده 
است.اخیراً نیز به دنبال افزایش قیمت تخم مرغ دولت ابتدا 
اقدام به ممنوعیت و سپس اعمال تعرفه بر صادرات این 
محصول کرده که این اقدام با انتقاد شدید تولیدکنندگان 

و صادرکنندگان مواجه شده است.

 همه چیز زیر سر صادرات است!
ســه روز قبــل، مدیر کل دفتر طیــور وزارت جهاد 
کشاورزی دلیل افزایش قیمت تخم مرغ را صادرات این 

محصول عنوان کرد و از توقف صادرات آن خبر داد.
غلامرضا ملک نیا، با بیان اینکه ســالانه بیش از یک 

میلیون تن تولید تخم مرغ در کشور توزیع می شود، گفت: 
اختلاف قیمتی که در چند وقت اخیر برای تخم مرغ به 
وجود آمد به علت صادراتی بود که انجام شد؛ به طوری 
که در سال گذشــته در مجموع ۵۰ هزار تن تخم مرغ 
صادر شد در حالی که در همین چند ماهه ۶۰ هزار تن 
تخم مرغ صادر شد که این موضوع موجب افزایش قیمت 
این محصول در بازار شد.مدیر کل دفتر طیور وزارت جهاد 
کشاورزی افزوده بود: در حال حاضر صادرات این محصول 
به طور کامل متوقف شــده و همه تخم مرغ تولیدی در 

کشور به سمت بازار گسیل داده شده است.

 آشفته بازار نهاده های دامی دلیل گرانی تخم 
مرغ است نه صادرات

این اظهارات در حالی است که طبق اعلام فعالان بخش 
خصوصی و تولیدکنندگان دلیل افزایش قیمت تخم مرغ 
طی هفته های اخیر، گرانی بیش از اندازه قیمت نهاده های 
دامی و کمبود آنها در بازار است که هزینه تمام شده تولید 
را به شدت افزایش داده است. بازار نهاده های دامی از دی 
ماه سال گذشته به دلیل کند شدن روند تخصیص ارز، با 
مشکلات جدی مواجه شد و این چالش تاکنون نیز ادامه 

داشته و حتی در مواردی تولیدکنندگان به دلیل ناتوانی 
در تامین خوراک، مجبور شده اند مرغ های تخم گذار خود 
را به کشتارگاه بفرستند. مسئولان مربوطه هم تا الان قادر 
به کنترل وضعیت و تعدیل قیمت ها نبوده اند.حتی برخی 
فعالان صنعت مرغداری در گفتگو با خبرنگار مهر عنوان 
می کردند که اگر دولت ارز ۴۲۰۰ تومانی واردات نهاده های 
دامی را به طور کامل حذف کند و به تولیدکنندگان اجازه 
بدهد که با ارز آزاد اقدام به واردات نهاده کنند، این اقلام 
با قیمتی پایین تر از قیمت فعلی بازار آزاد به دست شان 

خواهد رسید.

 لغو ممنوعیت و اعمال تعرفه
البته دولت ممنوعیت صادرات تخم مرغ را دیروز اصلاح 
کرد و به جای ممنوعیت، اقدام به وضع عوارض صادراتی 
کرد. براساس بخشنامه دیروز گمرک، صادرات تخم مرغ 
مشــمول عوارض ۲۵۰۰ تومانی به ازای هر کیلوگرم و 
صرفاً با مجوز دفتر توسعه صادرات وزارت جهاد کشاورزی 
امکان پذیر است.اگرچه وضع تعرفه بر صادرات، با توجه به 
اینکه بخشی از نهاده های مصرف مرغداری ها، نهاده های 
وارداتی با ارز ۴۲۰۰ تومانی است، معقول به نظر می رسد 

اما تصمیمات دفعتی و ناگهانی برای صادرات، قدرت برنامه 
ریزی را از صادرکنندگان ســلب کرده و تامین مستمر 

بازارهای هدف را دچار اختلال می کند.

 مشتری های خود را از دست می دهیم
در همین زمینه، سید رضا نورانی، رئیس اتحادیه ملی 
محصولات کشاورزی در گفتگو با خبرنگار مهر با انتقاد از 
سیاست های دولت در زمینه صادرات و واردات محصولات 
کشاورزی، اظهار داشت: صادرات و واردات یک جاده دو 
طرفه اســت و هر دو طرف باید به موقع انجام شــود تا 
مشکلی برای بازار داخل، تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
ایجاد نشود.همچنین ناصر نبی پور، رئیس هیأت مدیره 
اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران در گفتگو با خبرنگار 
مهر با بیان اینکه ممنوعیت صادرات باعث می شــود ما 
مشتری های خود را در کشورهای هدف از دست بدهیم، 
گفت: از تیرماه به دلیل فشارهای وارد شده صادرات دچار 
نوساناتی شد اما به طور کلی بین ۴۵ تا ۴۶ هزار تن تخم 
مرغ از کشور صادر شده است.وی اضافه کرد: اگر مسئولان 
اجازه دهند صادرات انجام شود امسال تا ۱۰۰ هزار تن هم 
می توانیم تخم مرغ صادر کنیم که این رقم خوبی است.

چرا قیمت تخم مرغ افزایش یافت؟

افسانه عباس زاده 

 کشاورزان سخت کوش خاشی دست بکار کشت پاییزه شدند
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خاش سیستان وبلوچستان گفت: عمده جمعیت 
خاش در فصل پاییز مشــغول کشت و کار می باشند وهمین امر سبب شده حال 

وهوایی خاص به منطقه دهد.
شــیرزاد کمالی تصریح کرد: امسال فصل کشت پاییزه در خاش با کشت دانه 
روغنی کلزا و بوته های زعفران آغاز شــده وتاکنون۳۵هکتار از اراضی کشــاورزی 

شهرستان به زیر کشت رفته است.
وی افزود: با همکاری آستان قدس رضوی  مقدمات انعقادقرار داد کشت کلزا در 

سطح ۲۵۰ هکتار با کشاورزان سطح شهرستان فراهم گردیده است.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان خاش عمده محصولات زراعی پاییزه شهرستان 
را گندم ، جو، کلزا، گلرنگ و سبزیجات برگی برشمرد وپیش بینی کرد: در سال 
زراعی جاری بیش از۶۰۰۰هکتار از زمین های کشاورزی خاش به زیر کشت انواع 

محصولات زراعی پاییزه برود.
کمالی کل سطح زیر کشت محصولات زراعی شهرستان خاش رابیش از ۹۰۰۰ 
هکتار اعلام کرد که ســالیانه ۲۰هزارتن انواع محصول تولیدی آن به بازار عرضه 

می گردد.

 ورود روغن زیتون تقلبی به بازار مهم ترین دغدغه زیتون کاران طارم
امام جمعه آب بر گفت: ورود روغن تقلبی به بازار مهم ترین دغدغه زیتون کاران 

طارم است.
حجت الاســلام مهدی منصوری، با اشاره به اینکه طارم از قطب های کشاورزی 
استان محسوب می شود، اظهار کرد: این شهرستان یکی از بزرگ ترین و اصلی ترین 

تولیدکنندگان زیتون در کشور است.
وی با اشاره به مهم ترین دغدغه های زیتون کاران طارمی طی این روزها، ادامه 
داد: یکی از مهم ترین دغدغه ها در زمینه محصول زیتون، ورود روغن زیتون تقلبی 
به بازار اســت که اغلب به صورت قاچاق وارد کشــور می شود. امام جمعه آب بر، با 
تاکید بر اینکه باید تا حد امکان از ورود روغن زیتون تقلبی به بازار خودداری کنند، 
یادآور شد: با این کار بهترین روغن زیتون کشور از جمله روغن زیتون شهرستان 

طارم زیر سوال می رود.
این مسئول با بیان این مطلب که زیتون و روغن زیتون شهرستان طارم نه تنها 
در کشور بلکه در دنیا حرف اول را می زند، خاطرنشان کرد: می خواهند روغن زیتون 

تقلبی و بی کیفیت را با نام روغن زیتون کشور از جمله طارم به فروش برسانند.

 قیمت چغندرقند اصلاح شود
معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی گفت: 

خراسان شمالی در کشت نشایی چغندرقند تا میزان مطلوب فاصله زیادی دارد.
تشکری، اظهارکرد: در حال حاضر کشت نشایی چغندرقند در سطح ۲۰ هکتار 

و آن نیز به صورت الگویی انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه یکی از مهمترین مزیت های کشت نشایی چغندرقند در 
استان صرفه جویی در مصرف آب است، افزود: در حال حاضر دستگاه کاشت نشاء 
نیز وارد اســتان شده است اما هزینه خرید نشای چغندر قند بالا است و به دنبال 

راهی برای خرید نشاهای این محصول با قیمت کمتر هستیم.
تشکری با بیان اینکه برداشت چغندرقند در این استان از ۱۵ مهرماه آغاز می 
شــود، ادامه داد: طی سال جاری در سطح دو هزار و ۳۰۰ هکتار این محصول در 
استان کشت شده است که سهمیه اعلام شده از سوی وزارت جهاد کشاورزی برای 
خراسان شمالی دو هزار و ۵۰۰ هکتار بوده و در واقع سطح زیرکشت این محصول 

با افزایش و کاهش قیمت آن زیاد و کم می شود.
وی از آغاز فعالیت کارخانه قند شــیروان طی یکی دو آینده خبر داد و گفت: 
تعداد بیشتر کشاورزان با کارخانه قند شیروان برای تحویل محصول قرار داد بسته 
و تعدادی نیز با کارخانه شهرهای مجاور همچون کارخانه قند جوین در در سطح 

۳۰۰ هکتار نیز هنوز قراردادی با هیچ کارخانه ای منعقد نشده است.
این مقام مســئول تصریح کرد: یکی از مشکلاتی که در سال های گذشته در 
کارخانه قند شیروان به وجود می آید حمل بار از استان های دوردست و تشکیل 
صف های طولانی برای تخلیه بار بوده که اکنون این مشــکل حل شده و تصمیم 
بر این گرفته شده تا چغندرقند به منظور جلوگیری از پرداخت کرایه بالا از استان 
های دوردست صورت نگیرد و به این ترتیب از تشکیل نصف نیز خودداری می شود.

وی توصیه کرد: از کشــاورزان تقاضا می شــود که به هنگام برداشت و تحویل 
محصول خود با کارخانه قند هماهنگی های لازم انجام دهند و این طور نباشد که 
محصول جمع آوری و بعد از گذشت مدتی آن را تحویل دهند که این امر سبب 

می شود تا از عیار چغندرتولیدی کاهش یابد.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی با اشاره به 
اینکه در سال جاری هر کیلوگرم چغندرقند توسط کارخانه قند شیروان با قیمت 
۶۰۲ تومان خریداری و کرایه هر کیلو با رقم ۵۰ تومان پرداخت می شــود، افزود: 
هزینه های کاشــت و تولید این محصول افزایش یافته اســت و تقاضا می شود تا 
بررسی های لازم صورت گیرد تا برای سال آینده قیمت ها اصلاح و منطقی تر شود.

 واردات ذرت بیش از نیاز کشور رخ نداده است 
گرمسار- معاون تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی با انتقاد از برخی صحبت ها 
در خصوص نهاده های دامی، گفت: اینکه برخی می گویند واردات ذرت بیش از نیاز 

کشور رخ داده موضوعی کاملًا اشتباه است.
مرتضی رضایی در نشســت بررسی مسائل و مشکلات دامداران و بهره برداران 
بخش کشاورزی شهرستان گرمسار به میزبانی فرمانداری ضمن بیان اینکه برخی 
 می گویند امســال ذرت بیش از نیاز کشور وارد شــده که صحبتی اشتباه است، 
ابراز کرد: درســت است که از ســال قبل بیشتر واردات داشته ایم اما از نیاز کشور 

بیشتر نبوده است.
وی با بیان اینکه سالانه ۹ میلیون و ۳۰۰ هزار تن ذرت فقط در حوزه دام مورد 
نیاز کشور است از سوی دیگر نیاز بخش نشاسته کشور نیز سالانه یک میلیون و 
۲۰۰ تا یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن است که این میزان را اگر با میزان مورد نیاز 
دام در کشور جمع بزنیم به رقم نزدیک به ۱۱ میلیون تن نیاز ذرت کشور می رسیم 
در حالی که کل ذرت وارد شده به کشور چهار میلیون و ۸۰۰ هزار تن بوده است. 
معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه چهار میلیون و ۸۰۰ هزار تن ذرت امسال 
از گمرک ترخیص شده است، بیان کرد: انتقادات بسیاری از دامداران و بهره برداران 
حوزه جهاد کشاورزی را شنیده ایم این افراد بعضاً اعلام می کنند که پول خریداری 
نهاده های دامی را واریز کرده اند اما چیزی به آنها تحویل داده نشده است یا مقداری 
را واریز کرده و شرکت از آنها دوباره پول درخواست کرده اند و موارد مشابه که مورد 

رسیدگی قرار گرفته است.
رضایی بیان کرد: موضوع این است که یک و نیم ماه پیش وزارت جهاد کشاورزی 
اصلًا عضو کمیسیون تخصیص ارز دولتی برای واردات نبود و لذا با مشکلات زیادی 
در حوزه نهاده های دامی و واردات روبرو بودیم اما از یک و نیم ماه پیش خوشبختانه 
وزارت جهاد عضو این کمیسیون شده و اتفاقاً عضویت فعالی نیز دارد که می تواند 

این عضویت مشکلات حوزه واردات نهاده های دامی را کاهش دهد.
وی بــا بیان اینکه موضوع توزیع نهاده های دامی بخش دیگری از مشــکلات 
اســت که ما پیشنهاد کرده ایم که یک سامانه برخط متشکل از تمام اعضای بهره 
بــردار دام و طیور و نهاده های دامی از تولید کننده، تــا مرغدار، دامدار و... در آن 
عضویت داشته باشند که تمام مسائل شفاف و آنلاین بررسی شود و امکان تقلب 
 به کمترین میزان ممکن برســید این سامانه همچنین امکان رصد را می دهد و با 
تراکنش های مالی معاملات خرید و تأمین نهاده ها انجام و کسی هم نمی تواند از 

آنها سو استفاده کند.
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چگونه از واردکننده بنزین به صادرکننده تبدیل شدیم؟

مشترکان در پرداخت قبض الکترونیک برق دقت کنند

تولید ۱۴ میلیارد متر مکعب گاز از فاز ۱۲ پارس جنوبی

مشــترکان به هنگام پرداخت قبض الکترونیک برق با دقت بیشتری 
اطلاعات قبض را با اطلاعات کنتور بررســی کرده و درصورت مشــاهده 

اطلاعات نادرست آن را به شرکت های توزیع اطلاع دهند.
 طرح ملی قبض ســبز با هدف حذف قبض کاغذی و تسهیل در ارائه 
خدمات غیر حضوری به مشــترکان از سال ۹۸ وارد مرحله اجرا شد و به 
این ترتیب شماره های تماس نزدیک به ۳۶ میلیون مشترک )معادل ۹۸ 
درصد مجموع مشترکان( جمع آوری شد تادر ارائه قبض پیامکی و ایجاد 

ارتباط دوسویه با مشترکان مورد استفاده قرار گیرد.
ایجاد هاب متمرکز قبض سبز و بستر رویت و پرداخت صورتحساب های 
بــرق به صورت مجازی از مهم ترین اقدام های انجام شــده در طرح ملی 

قبض سبز است.
روش های مشــاهده و پرداخت غیرحضوری قبوض شامل استفاده از 
وب سایت شــرکت های توزیع، اپلیکیشن های تلفن همراه، مشارکت ۱۲ 
 ATM سامانه تلفنی ۱۵۲۱، دستگاه های ،)PSP(سامانه پرداخت الکترونیک

بانک ها و POS فروشــگاه ها و نیز دفاتر پیشــخوان دولت و ICT روستایی 
بوده است که همچنان در حال توسعه و ارتقای سطح خدمات هستند.

مشــترکان برای استفاده بهتر از این خدمت باید چندمورد را به دقت 
انجام دهند تا در دریافت قبض و پرداخت آن با مشکل روبرو نشوند.

مشترکان باید نسبت به درج صحیح شناسه قبض دقت داشته باشند 
وارد کردن اطلاعات اشتباه می تواند آنها را با مشکلات روبرو کرده و فرایند 

دریافت و پرداخت به درستی صورت نگیرد.
مشترکان نسبت به ارسال شماره همراه خود دقت و آن را صحیح وارد 
کنند دقت نکردن در ارســال صحیح شماره همراه ممکن است اطلاعات 

قبض آنان را به افراد دیگری منتقل کند.
پیامک های ارســالی از سوی اداره برق را به دقت مطالعه و در صورتی 
که صورتحســاب ارسالی وپیامک شده با اطلاعات آنها منطبق بود نسبت 

به پرداخت آن اقدام کنند.
اگر پیامکی که حاوی اطلاعات کنتور)مشترک( دیگری برایشان ارسال 

شد،  آن را پرداخت نکنند چون ممکن است مشترک دیگری دقت لازم 
را به خرج نداده و شماره همراه را اشتباهی وارد سیستم کرده باشد .

هرگونه اشــتباهی در صورتحســاب های پیامک شــده را به امور برق 
مناطق خود  اطلاع دهند.

به زودی اپلیکیشن خدمات غیرحضوری برق ایران راه اندازی می شود 
که از این طریق نیاز به مراجعه حضوری کاهش چشمگیری خواهد یافت.

همچنین مشــترکانی که منازل خود را تغییر می دهند باید شناســه 
قبض را به همان روشــی که در منزل قبلی در سیستم ثبت کرده، دوباره 
ثبــت کنند و از آن پس هزینه بــرق مصرفی این کنتور جدید برای آنها 

پیامک خواهد شد.
مــردم می توانند از همه درگاه هــای الکترونیکی که در اختیار دارند 

برای ثبت اطلاعات قبض برق خود اقدام کنند.
ساده ترین روش ارسال پیامک به سرشماره ۱۰۰۱۵۲۱ برای شهروندان 

تهرانی و ۲۰۰۰۱۵۲۱ برای سایر هموطنان در سراسر کشور است.

مدیر پالایشــگاه نهم پارس جنوبی گفت: پالایشگاه 
نهــم مجتمع گاز پــارس جنوبــی در ۶ ماهه ابتدای 
ســال جاری که یــک ماه آن به تعمیــرات اختصاص 
 یافتــه، موفق به تولید حــدود ۱۴ میلیارد متر مکعب

 گاز شده است.
»ســید محمد مهدی هاشــمی« با بیان اینکه این 
پالایشگاه در شرایط مناســب عملیاتی آماده ورود به  
زمستان اســت،  اظهار داشت: پالایشگاه نهم به عنوان 
اولین پالایشگاه مجتمع، تعمیرات اساسی سال جاری را 
با وجود بیماری کرونا و با بهترین شرایط به پایان رساند.

وی با بیان اینکه تعمیرات ســال جاری پالایشــگاه 
فاز ۱۲ )پالایشــگاه نهم پارس جنوبی( توسط پیمانکار 
کاملا بومی و نیروهای منطقه انجام شده است،  افزود: 
برنامه تعمیراتی در زمان مقرر انجام و کیفیت پیمانکار 
تعمیرات نیز در مقایســه با ســال های گذشته بسیار 

مطلوب ارزیابی شد.
هاشمی با اشاره به وضعیت مناسب واحدهای مختلف 
پالایشگاه نهم ادامه داد: در حال حاضر تمام واحدهای 
فاز ۱۲ در شــرایط مطلوب در حال تولید محصولات و 
بهره برداری هستند و در ۶ ماهه ابتدایی سال جاری که 
یک ماه آن به تعمیرات اختصاص یافته این فاز موفق به 

تولید حدود ۱۴ هزار میلیون متر مکعب گاز شده است.
وی در ادامــه در خصــوص میزان گوگــرد تولید 
پالایشــگاه نهم گفت: این پالایشــگاه در بازه ۶ ماهه 

سال جاری موفق به تولید بیش از ۴۷ هزار و ۲۰۰ تن 
گوگرد شده است.

مطابق اظهارات مســوولین وزارت نفت و شــرکت 

ملــی گاز ایــران، ظرفیت تولید گاز پــارس جنوبی از 
۲۸۰ میلیون مترمکعب در ســال ۹۱، به ۷۵۰ میلیون 

مترمکعب تا پایان امسال خواهد رسید.
در همین زمینه نیز،  گازرسانی به روستاها با توسعه 
پارس جنوبی انجام شده است. جمعیت روستایی تحت 
پوشش گازرسانی در سال ۹۲، ۱۴ هزار روستا بودند و 
اکنون از مرز ۳۰ هزار روستا عبور کرده و تا پایان سال 

به بیش از ۳۲ هزار روستا می رسد.
از طــرف دیگــر ارزش افزوده ایجاد شــده به دلیل 
جایگزینی مصرف گاز به جای ســوخت مایع دستاورد 
ارزشمند دیگری به واسطه تولید گاز در پارس جنوبی 
اســت. تا چند ســال پیش به دلیل کمبود گاز مصرف 
ســوخت مایع بالا بود. به گفته وزیر نفت در سال ۹۲ 
نیروگاه ها ۲۷ میلیارد لیتر سوخت مایع مصرف کردند، 
اما این عدد در ســال های اخیر، به یک ســوم تقلیل 
یافت و به ۹ میلیارد لیتر رســید که این مقدار باز هم، 

کمتر می شود.
از سوی دیگر،  صادرات گاز نیز با افزایش تولید گاز 
پــارس جنوبی، ۹۰ درصد افزایش یافته اســت، ایران 
هم اکنــون به طور میانگین روزانه حــدود ۸۰ میلیون 

مترمکعب گاز صادر می کند.

خروج استان مرکزی از لیست استان های 
خشک

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان 
مرکــزی گفت: از نظر نرم بارندگی اســتان 
مرکزی جزو استان های دارای ترسالی است 
و از دو ســال گذشــته از لیست استان های 

خشک خارج شده ایم.
عزت الله آمره با اشــاره به اینکه طی دو 
سال اخیر هیچ یک از مناطق استان مرکزی 
درگیر خشکسالی نیست، افزود: استان مرکزی 
به کمک بارندگی های دو ساله اخیر در حال 

حاضر درگیر هیچ نوع خشکسالی نیست.
وی بــا تاکید بر اینکــه هیچیک از ۱۲ 
شهرســتان اســتان مرکزی با خشکسالی 
هواشناسی مواجه نیستند، گفت: خشکسالی 
دارای سه نوع اســت که شامل خشکسالی 
هواشناسی، هیدرولوژیکی و زراعی می شود.

آمره تصریح کرد: شــاخص خشکسالی 
هواشناسی، بارندگی است و اگر بارندگی از یک 
میزان خاص کمتر شود، خشکسالی آغاز می 
شود، میانگین بارش در استان مرکزی ۲۸۰ 
میلیمتر است و اگر به ناگهان به ۱۵۰ میلیمتر 
رسید، خشکسالی هواشناسی اتفاق می افتد، 

در خشکسالی هیدرولوژیکی علیرغم بارندگی 
خوب اســت، رودخانه به جریان نرســیده و 
عوارض خشکسالی های قبل باعث می شود 
که با وجود بارندگی نه تنها جریان رودخانه 
حاصل نشــود بلکه سدهای نیز پرآب نشوند 

که خوشبختانه در حال حاضر استان مرکزی 
درگیر چنین خشکسالی هم نیست.

وی با اشــاره به خشکسالی زراعی افزود: 
اگر زمان بارندگی و توزیع آن مناسب نباشد 
در واقع خشکسال زراعی رقم می خورد، اگر 

در زمان مناسب مانند پاییز یا بهار بارندگی 
حاصل نشود در واقع زراعت دیم آسیب می 
بیند و از آن به عنوان خشکسالی زارعی یاد 
می شــود که این نوع از خشکسالی هم در 

استان وجود ندارد.

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان 
مرکزی در خصوص وضعیت استان در مسئله 
فرونشست اظهار کرد: فروچاله ها عموما در 
یک نقطــه خاص رقم می خورنــد و دارای 
چندین نوع چاله ای و شیاری محسوب می 
شوند، اما گاهی موضوع به فرونشست بازمی 
گردد به طوری که در سراسر دشت، نشست 
زمین اتفاق می افتد. شاید در استان مرکزی 
به صورت نقطه ای شــیار یا چاله ای ایجاد 
شــده باشد ولی تا این لحظه هیچ گزارش و 
مطالعات مستندی مبنی بر وقوع فرونشست 
به دلیل نشســت آب های زیرزمینی صورت 
نگرفته و موردی که فرونشســت یا فروچاله 
به تاسیساتی آسیب زده باشد هم در استان 

اتفاق نیفتاده است.
آمره تاکید کرد: بارندگی های دو سال اخیر 
در کاهش خشکسالی و کنترل فرونشست از 
طریق تغذیه سفره های آب زیرزمینی بسیار 
کمک کننده بوده است، البته به دلیل اینکه 
مطالعه ای این در این راســتا صورت نگرفته 
نمــی توان با ضرس قاطع گفت که وضعیت 
استان مرکزی نسبت به سالی مشخص از نظر 
وقوع فرونشست وضعیت خوبی است و لازم 
است سازمان زمین شناسی مطالعات لازم را 

در این خصوص انجام دهد.

هزینه بهانه تراشی وزارت نفت، روی دوش کشور
بهانه تراشــی های وزارت نفت برای اجرا نکردن قرارداد صادرات گاز به 
پاکســتان و نرسیدن خط لوله به مرز موجب شد ایران نتواند از ظرفیت 
قانونی قرارداد برای مطالبه حقوق خود استفاده کند.کمتر از یک سال به 
پایان فعالیت دولت دوازدهم با وزارت نفتی بیژن زنگنه باقی مانده است 
و هیــچ قرارداد صادرات گاز برای مقصد جدیدی در این ۷ ســال منعقد 
نشد؛ این در حالی است که توسعه پارس جنوبی که وزیر نفت به تحسین 
برانگیز بودن قراردادهای ۳۵ ماهه آن در دولت نهم و دهم در بهارستان 
اعتراف کرد، تبدیل به تنها نقل محافل دفاع عملکرد وزیر نفت شده است.

طبیعتاً هر دولتی موظف به تکمیل پروژه های تدوین شده در دولت پیش 
از خود اســت، البته در کنار چنین اقدامی، موظف به طراحی طرح های 
جدید اســت تا حلقه توســعه صنعت کشور ابتر نماند. حال بد نیست در 

این میان وزیر نفت به این پرســش پاسخ دهد که جز تکمیل پروژه های 
دولــت نهم و دهم چه یــادگاری در قرارداد مقصد صادراتی جدید گازی 
از خود برای دولت های بعدی گذاشــته است؟ کدام طرح صادرات گازی 
را طراحی و مراحل مذاکرات آن را پیش برده اســت؟ پاکستان؟ عمان؟ 
کویت؟ امارات متحده عربی؟ یا قطع واردات گاز ترکمنستان؟ وقتی برخی 
بهارستانی ها که به نظر می رسد چشم به سرنوشت برخی از همکاران ادوار 
گذشــته خود برای ورود به ســاختمان ۱۵ طبقه خیابان حافظ دارند، از 
عملکرد وزیر نفت درباره پارس جنوبی دفاع می کنند، دقیقاً از چه چیزی 
دفــاع می کنند؟ از تکمیل یک پروژه از دولت دهم؟ آیا این افراد از وزیر 
درباره دســتاورد ژنرال ها هم بــرای ایجاد ارزش افزوده صادراتی این گاز 

تولیدی تفقدی می کنند؟

مذاکرات صادرات گاز به پاکســتان و هندوستان معروف به خط لوله 
صلح از اواخر دهه ۶۰ شمسی آغاز شد تا آنکه در ابتدای دولت نهم، هند 
خود را کنار کشید تا مذاکره ایران با پاکستان پیگیری شود. پس از رفت 
و آمدهای بسیار میان هیئت های مذاکره دو طرف، قرارداد ۲۵ ساله خط 

لوله صلح)IP( در سال ۸۸ به امضا و در سال ۸۹ نافذ شد.
این خط لوله با هدف صادرات گاز به پاکستان کلید خورد تا در ادامه 
بــه بازارهای هند و حتی چیــن نیز از این طریق ورود کند. با این وجود 
از همان ابتدا ایالات متحده امریکا به منظور جلوگیری از توســعه روابط 
این کشــورها با ایران با این خط لوله مخالفت و تلاش کرده مانع اجرای 
آن شــود اما این قرارداد میان طرفین به امضا رســید و شــکل رسمی و 

قانونی به خود گرفت.

 افزایش ۳0 درصدی فروش گوگرد در پالایشگاه گاز ایلام
مدیرعامل شــرکت پالایش گاز ایلام از افزایش ۳۰ درصدی فروش گوگرد 
در این مجموعه در نیمه نخســت امسال خبر داد.به گزارش شرکت ملی گاز 
ایران، روح الله نوریان، گفت: گوگرد تولیدی شرکت پالایش گاز ایلام با مصرف 
در صنایع داخلی، ضمن ایجاد ارزش افزوده از طریق تولید محصولات جانبی 

گوگردی، سبب اشتغال پایدار می شود.
وی ادامه داد: مهم ترین مصرف کننده های گوگرد این پالایشــگاه، صنایع 
پتروشیمی، اسیدسازها، مراکز تحقیقاتی و تولیدکنندگان کودهای کشاورزی 
هستند.مدیرعامل شــرکت پالایش گاز ایلام تصریح کرد: تولید گوگرد در ۶ 
ماه نخســت امســال از لحاظ ارزش حدود ۳۰ درصد و از لحاظ وزنی حدود 
۱۰۰ درصد نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش یافته که این مهم، با تلاش 
همکاران در بخش های مختلف این پالایشگاه محقق شده است.نوریان همچنین 
اظهار کرد: ایــن محصول هم اکنون عمدتاً به صورت نقدی به فروش می رود 
و برنامه فروش اقســاطی مدت دار نیز با اســتفاده از ظرفیت قانون رفع موانع 
تولید به منظور حمایت از بخش خصوصی در دست بررسی و اقدام است.وی با 
بیان اینکه عمده خریدارها با صرف هزینه، به حمل و مذاب کردن گوگرد در 
محل کارخانه خود اقدام می کنند، گفت: تولید محصولات وابسته به گوگرد در 
استان ایلام به دلیل کاهش هزینه حمل و یا در کنار پالایشگاه به لحاظ نیاز 
نداشتن به هزینه برای مذاب کردن مجدد گوگرد، بسیار مقرون به صرفه است .

 کابوس پساکرونایی اوپک
چشم انداز بلندمدت اوپک در هفته های اخیر با اعلام رسیدن تقاضا برای نفت 
به پیک خود از سوی بریتیش پترولیوم و موارد دیگری مانند ممنوعیت خودروهای 
بنزینی در کالیفرنیا تا سال ۲۰۳۵ و وعده چین برای صفر کردن آلایندگی کربن 

تا سال ۲۰۶۰ تیره شده است.
جزییات سیاستهای اعلام شده مبهم و پیش بینی ها نامعلوم هستند اما اعلام 
آنها یادآور این اســت که روزهای آفتابی نفت با شتاب در حال پایان گرفتن است 
زیرا کووید ۱۹ باعث شده دولتها و شرکتها درباره تولید انرژی آتی و استفاده از آن 

دوباره بیاندیشند.
اوپک که حدود یک سوم از تولید نفت جهان را عرضه کرده و به تازگی شصتمین 
سالگرد تاسیس خود را جشن گرفت، همواره بر هزینه های تولید اندک به عنوان 
مدرکی بر استقامت این گروه حتی در بدترین شرایط بازار تکیه کرده است.این گروه 
قرار اســت گزارش دورنمای نفت جهان را در هشــتم اکتبر منتشر کند که شامل 
پیش بینی ها درباره چگونگی تاثیر کووید ۱۹ روی عرضه و تقاضای جهانی در دهه 

های آینده خواهد بود.
مقامات اوپک و اکثر تحلیلگران تاکید کرده اند که نفت منبع انرژی حیاتی خواهد 
بود زیرا هنوز تجدیدپذیرها و سایر منابع انرژی جایگزین به شکل گسترده متداول 

نشده اند و رشد جمعیت مستلزم میزان بیشتر از هر نوع سوختی است.
اما اگر بازارهای نفت کوچک شــوند، رقابت برای مشتریان به خصوص در آسیا 
که ۴۰ درصد از عرضه جهانی فعلی نفت را مصرف می کند، تشدید خواهد شد.این 
تغییر گرایش در سیاست انرژی که تحت تاثیر شیوع کووید ۱۹ روی داده، ممکن 
اســت اوپک به خصوص اعضای خاورمیانه ای این گروه را وادار کند به بررســی 
استراتژی سرمایه گذاری خود و روابط ژئوپلیتیکی با مشتریان اصلی شان بپردازند. 
بسیاری از اعضای اوپک علاوه بر صادرات بخش اعظمی از نفتشان به آسیا، حضور 
رو به رشــدی در بخش پایین دستی داشته و وارد قرارداد برای پالایشگاه و پایانه 

های نگهداری نفت شده اند.
اعلام سیاست چین برای خنثی سازی انتشار کربن که البته بدون جزییات بوده، 
ممکن اســت به ضرر اکثر تولیدکنندگان اوپک کــه حدود ۶۰ درصد از نفت این 
کشور را تامین کرده و روی رشد تقاضای بزرگترین واردکننده نفت جهان حساب 

می کنند، تمام شود.
اگرچه تحلیلگران نســبت به جدی بودن تصمیم اخیر چین تردید دارند اما به 
گفته واندانا هاری، موسسه شرکت مشــاوره انرژی واندا اینسایت، تولیدکنندگان 
خاورمیانه ای عضو اوپک دلایل زیادی برای نگرانی در خصوص بازار چین طی یک 

دهه آینده یا این حدود دارند.
شرکت بریتیش پترولیوم گزارش دورنمای انرژی را که یکی از گزارشهای مورد 
توجه صنعت به شــمار می رود، در ۱۴ سپتامبر پیش از اعلام تصمیم چین برای 
طرحهای خنثی سازی انتشار کربن منتشر کرد و در آن پیش بینی کرد تقاضای 
چین برای مایعات نفتی در پنج سال آینده به دلیل کارآمدی مصرف و استفاده از 

سوختهای جایگزین، به پیک خود خواهد رسید.
تحت تدابیر سیاست انرژی سخت گیرانه چین، مصرف نفت  این کشور از ۱۳ 
میلیون بشکه در روز در سال ۲۰۱۸ به شش میلیون بشکه در روز تا سال ۲۰۵۰ 
کاهش پیدا خواهد کرد و تحت سناریوی خنثی سازی انتشار کربن، به چهار میلیون 

بشکه در روز می رسد.
به گفته واندانا هاری، روابط دوجانبه میان اوپک و چین ممکن است قوی بماند اما 
تولیدکنندگان این گروه باید خود را برای ضعیف شدن بازار آماده کنند. همچنان که 
چین محور رشد اقتصادی را از تولید صنعتی به خدمات تغییر می دهد، این احتمال 
وجود دارد که تقاضای این کشور برای نفت تا چند سال دیگر به پیک خود برسد.

بر اســاس گزارش پلاتس، مطمئنا بســیاری از اعضای اوپک با آگاهی از تغییر 
رفتارهای جهانی در خصوص تغییرات جوی، طی سالهای اخیر به سرمایه گذاری 
در تجدیدپذیرها پرداخته اند اما بدون تردید نفت منبع اصلی ارتزاق اعضای اوپک 

مانده است.

 خیر و شر ترامپ برای بازار نفت
پس از انتشار خبر مبتلا شدن ترامپ به کرونا، بازار نفت با کاهش قیمت مواجه 
شد، کارشناسان نیز بر این باورند که بهبود و عدم بهبود ترامپ می تواند تاثیرات 

بیشتری نیز بر بازار نفت داشته باشد.
بازار نفت پیش از اعلام ابتلای ترامپ به کووید ۱۹ دچار کاهش قیمت شــده 
بود و طبق گفته مارشــال استیوز، تحلیلگر بازارهای انرژی در شرکت آی اچ اس 
مارکیت، نگرانیها نسبت به رشد تقاضا در سه ماهه چهارم، جو بازار را تیره کرده است.

سرمایه گذاران در بازارهای نفت به دقت روند شیوع بیماری را که در بخشهایی 
از اروپا تشدید شده است، زیر نظر دارند زیرا در صورت کندی رشد اقتصادها، تاثیر 
مستقیمی بر تقاضا برای کالاها خواهد داشت. بر اساس گزارش مارکت واچ، موضوع 

نگران کننده دیگر برای بازار، افزایش عرضه نفت در شرایط فعلی است.
نظرسنجی رویترز نشان داد که تولید نفت اوپک در ماه سپتامبر نسبت به ماه 
اوت ۱۶۰ هزار بشکه در روز افزایش داشته است. همچنین انتظار می رود پس از 
رفع محاصره هشت ماهه بنادر و تاسیسات نفتی لیبی توسط ژنرال خلیفه حفتر، 

نفت بیشتری از سوی این کشور به بازار جهانی عرضه شود.
آمار روز چهارشــنبه اداره اطلاعات انرژی آمریکا نیز نشان داد ذخایر نفت این 
کشور در هفته منتهی به ۲۵ سپتامبر دو میلیون بشکه کاهش داشته که سومین 
کاهش هفتگی متوالی بوده است. با این حال شرکت خدمات انرژی بیکرهیوز روز 
جمعه اعلام کرد شمار دکلهای حفاری نفت فعال آمریکا هفته گذشته شش حلقه 
افزایش پیدا کرده و به ۱۸۹ حلقه رسیده که دومین رشد هفتگی متوالی بود و از 

افزایش تولید آمریکا در روزهای آینده حکایت داشت.
مثبت شــدن آزمایش کودیید ۱۹ ترامپ وضعیت فعلی بازار را تیره تر کرده و 
پیش بینی ها نیز حاکی از کاهش تقاضا و نابســامانی بازار نفت است، با این حال 
کارشناســان بر این باورند که رهایی و عدم رهایی ترامپ از این بیماری می تواند 

تاثیرات مثبت و منفی در بازار نفت و اقتصاد دنیا داشته باشد.
جهانبخش امینی - کارشناس ارشد انرژی در این باره به ایسنا گفت: وضعیت 
روحی و روانی ترامپ برای خود آمریکا و حتی طرفداران او نیز قابل چشــم پوشی 
نیست و تصمیمات و حرکات او نیز در بحث انتخابات آمریکا و شرایط موجود در 
اقتصاد تاثیر خواهد گذاشــت.وی افزود: اعتقاد من این است که حتی اگر شرایط 
ترامپ به گونه ای باشد که برای جایگزینی او در انتخابات نیز تصمیم گیری شود 
این مساله به نفع ایران و حتی بازار نفت  خواهد شد اما ترامپ بتواند در مناظرات 
انتخاباتی نظر مردم را جلب کند قطعا به ضرر بازار نفت می شــود.این کارشناس 
انرژی با تاکید بر اینکه در صورت تحقق این مساله شاهد تاثیرات منفی بیشتر در 
بازار نفت خواهیم بود، تصریح کرد: در شــرایط فعلی نیز بازار نفت شرایط چندان 
مطلوبی ندارد و خبر مثبت شدن آزمایش کویید ۱۹ ترامپ به بدتر شدن اوضاع نیز 
دامن زده است.امینی با بیان اینکه فعلا نمی توان به بهبود قیمت ها در بازار نفت 
امید داشــت، اظهار کرد: شرایط فعلی تنها مربوط به سیاست های اوپک و آمریکا 
نمی شــود چراکه کرونا در جهان توانســته بسیاری از مراکز تولید، حمل و نقل و 
گردشــگری را متوقف کند که همین مساله تاثیر زیادی بر بازار گذاشته است.وی 
افزود: اگر وضعیت کرونا بهبود یابد و بســیاری از فعالیت های اجتماعی به حالت 
گذشته بازگردد، قطعا شاهد بهبود وضعیت خواهیم بود، قطعا در این مدت اوپک 
برای بهبود بازار تلاش کرده اما تا تقاضا همچون گذشته نشود نمی توان نسبت به 
بهبود شرایط امید داشت.این کارشناس حوزه انرژی با اشاره به میزان مصرف بنزین 
در ایران، گفت: علی رغم افزایش تعداد خودرو در کشور شاهد کاهش مصرف نسبت 
به سال گذشته هستیم که یکی از عمده ترین دلایل آن شیوع بیماری کرونا است 
که همین مســاله در دنیا نیز حاکم است و تا این شرایط بهبود نیابد نمی توان به 

فکر بازگشت بازار نفت به حالت سابق بود.



۶

روزنامه سراسری  روزنامه 
صبح ایران

پله پله 

دوشنبه  1399/07/14
شماره : 920

۲۹ آذر، روزی تاریخی برای پرسپولیس

افتخارآفرینی در قلب خلیج فارس؛ مرسی آقای جنتلمن
صعود شــیرین پرسپولیس به فینال لیگ قهرمانان 
آســیا با از پیش رو برداشــتن تیم هایی از حوزه خلیج 
فارس را باید مدیون اتحاد سرخ و از همه مهمتر تفکرات 
»یحیی گل محمدی« ســرمربی جنتلمن و کاربلد این 

تیم دانست.
زمانی کــه نمایندگان ایران راهی دوحه شــدند تا 
مســابقات لیگ قهرمانان در منطقــه غرب را پیگیری 
کنند، کمتر کارشــناس و علاقمندی امید داشــت تا 
تیمی از ایران بتواند در رقابت با حریفان تا دندان مسلح 

کشورهای حوزه خلیج فارس به فینال برسد.
اما هرچه از مسابقات گذشت، پرسپولیس با تفکرات 
یحیی و اتحادی که در بین نفراتش دیده می شد، امیدها 
را زنده کرد. تیمی که به غیر از نیمه نخست دیدار اول 
برابر التعاون در ســایر دیدارها، اجازه نفس کشیدن به 
حریفان را نداد. حتی در دیداری که با گل »موعز علی« 
از روی نقطه پنالتی، مغلوب الدحیل قطر شــد بازهم 

سرخ های ایران عملکردی ستودنی داشتند.
تیمی که حدود نیمی از ترکیبش را نفرات جدیدی 
تشــکیل می دادند که حتی در ادوار مختلف لیگ برتر 
در بین ســتاره ها نبودند اما در ترکیب پرســپولیس با 

اندیشه های گل محمدی به ستاره تبدیل شدند.
رســیدن به فینال با غلبه بــر حریفانی که هرکدام 
چندین میلیون دلار برای رســیدن به موفقیت هزینه 

کرده بودند، حلاوت فینالیســت شــدن پرسپولیس را 
افزایش می دهد.حتی دست به یکی کردن باشگاه های 
حوزه خلیج فارس با کنفدراســیون فوتبال آســیا در 

محرومیت »عیسی آل کثیر« بهترین گلزن پرسپولیس 
نقش داشــتند، نتوانســت خللی در عزم راسخ ارتش 
ســرخ ایجاد کند و نماینده ایران سزاوارانه نامش را در 

فینال حک کرد.جدا از تمامی مباحث حاشــیه ای که 
برای پرســپولیس در جریان مسابقات ایجاد شد، باید 
به نقش اصلی ســریال رسیدن نماینده ایران به فینال 
 اشــاره کرد. نقشــی با هنرنمایی یحیــی گل محمدی 
ســرمربی خوش فکر و کاربلد که توانســت تیمی که 
ســتاره های خود )علی علیپور، مهدی ترابی و علیرضا 
بیرانوند( را از دســت داده بود با نفرات جدید به فینال 

برساند.
مربــی جنتلمن و کاربلدی که به جای بهانه گرفتن، 
جنگید و تیمش را ساخت و این روحیه را به بازیکنان 
و هــواداران چندین میلیونی تیمش هم تزریق کرد تا 

آنان با اتحادی مثال زدنی به موفقیت برسند.
یحیی که اگر مربی چشــم آبی و خارجی بود اکنون 
از سوی برخی رسانه های ایرانی تبدیل به قدیس شده 
بود، نشــان داد که با مربی ایرانی هم می توان تیم های 
آسیایی را یکی پس از دیگری شکست داد. گل نخورد 
)دریافت تنها ۲ گل آنهم از روی نقطه پنالتی(، با فوتبالی 
 زیبا به گل رســید و در نهایت به آنچه ســزاورش بود،

 دست یافت.
مرســی مربی جنتلمــن بابت صبــوری و فوتبال 
هوشمندانه و با برنامه ای که به کالبد پرسپولیس تزریق 
کــردی تا نماینده ایران در خلیج فارس افتخار آفرینی 

کرده و موجب شادی هواداران کثیر خود شود.

پرســپولیس بایــد در روز ۲۹ آذرماه در 
فینال لیگ قهرمانان آســیا به مصاف رقیب 

شرق آسیایی خود برود.
تیم فوتبال پرســپولیس با شکست النصر 
عربســتان در ضربات پنالتی موفق شد برای 
دومین بار به فینال لیگ قهرمانان آسیا صعود 
کند. با این وجود هنوز حریف سرخپوشــان 
تهرانی در این مرحله مشخص نیست چرا که 
بازی های شــرق آسیا هنوز در همان ابتدای 

مرحله گروهی باقی مانده است.
برنامه ریزی عجیب AFC به گونه ای است 
که تکلیف فینالیســت سمت غرب مشخص 
شــده اما در سمت شرق سه تیم هنوز هیچ 
بازی انجام نداده اند. با این وجود مســابقات 
شرق آسیا قرار است از ۲۸ آبان ماه آغاز شود 
و در تاریخ ۲۳ آذرماه، فینالیست آن مشخص 

شود. ۶ روز بعد در تاریخ ۲۹ آذر نیز مسابقه 
پایانی باید به انجام برسد.

به عبارتی در آن تاریخ پرســپولیس به 
مصاف تیمــی خواهد رفت کــه کاملا در 
شرایط مسابقات آسیایی بوده و این می تواند 
امتیاز منفی برای نماینده کشورمان باشد. 
طبــق اعلام AFC دیــدار پایانی به صورت 
تک بازی و در یک کشور غرب آسیایی که 
احتمالا همین قطر هست برگزار خواهد شد 
که این هم می تواند یک امتیاز مثبت برای 

تیم سرخپوش تهرانی باشد.
بایــد دید کدام تیم این بار در فینال به 
مصاف نماینده شایسته کشورمان می رود. 
پرسپولیس در ســال ۲۰۱۸ در مجموع ۲ 
بازی رفت و برگشت با نتیجه ۲ بر صفر در 
برابر کاشــیما آنتلرز ژاپن شکست خورد و 

نایب قهرمان شد.

سعید حبیبیان

اولویت ما میدان دادن به جوانان است
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران، گفت: اولویت ما میدان دادن به جوانان 
است تا بتوانیم با این بازیکنان در آینده، تیم ملی قدرتمندی را برای فوتسال 

ایران آماده کنیم.
»ســیدمحمد ناظم الشــریعه« در گفت و گویی در خصوص دیدارهای 
تدارکاتی پیش رو تیم ملی فوتســال، تصریح کرد: بعد از مدت ها توانستیم 
بازی تدارکاتی خوبی برای تیم ملی داشته باشیم. ما در دو دیدار به مصاف 
ازبکستان خواهیم رفت. ضمن اینکه برای نخستین بار شرایطی فراهم شده 

که با تیم ملی فوتبال هم سفر  شویم.
وی ادامه داد: سعی کردیم از میان بازیکنانی که در یک سال گذشته به 
اردوی دعوت شدند، بهترین ها را انتخاب کنیم. البته اولویت ما میدان دادن 
به جوانان اســت تا بتوانیم با این بازیکنان در آینده، تیم ملی قدرتمندی را 

برای فوتسال ایران آماده کنیم.
سرمربی تیم ملی فوتســال افزود: نتیجه گرفتن در دیدارهای تدارکاتی 

برای ما اهمیت زیادی ندارد و مهم این اســت کــه بتوانیم این بازیکنان و 
جوانان را آماده کنیم.

وی با اشاره به لیست نفرات دعوت شده به اردوی تیم ملی تصریح کرد: 
نکاتی را در نظر داشتیم که یکی از آنها برهم نخوردن نظم تمرینات باشگاه ها 
بود. البته برخی تیم ها هستند که بازیکنان زیادی دارند و باید کاری کنیم که 

با دعوت به تیم ملی، بازیکنان آسیب نبینند.
ناظم الشریعه تصریح کرد: بازیکنانی که به اردو دعوت شدند باید در بازی 
تدارکاتی خودشــان را نشان دهند تا دیدگاه مثبت ما نسبت به آن ها ادامه 
داشته باشد. فکر می کنم قبل از جام ملت های آسیا این تنها دیدار تدارکاتی 

ما باشد و باید حداکثر استفاده را از آن ببریم.
وی در خصوص تعاریف مختلف از جوانگرایی در تیم ملی، گفت: ما فقط 
می توانیم از جوانانی در تیم ملی استفاده کنیم که در تیم های لیگ برتری به 
بازی گرفته شوند. جوانگرایی به سن نیست. به این است که یک بازیکن در 

تیم باشگاهی خودش به بازی گرفته شود و به پختگی برسد تا تیم ملی نیز 
بتواند از آن استفاده کند. 

سرمربی تیم ملی فوتسال در پایان، بیان داشت: بازیکنان باتجربه ما جزو 
بهترین های دنیا هستند و قطعا از آن ها استفاده خواهیم کرد. تلاش ما این 
است که بتوانیم تلفیقی از بازیکنان جوان و با تجربه را برای تیم ملی در نظر 
بگیریم و تیم را به بهترین شکل ممکن برای جام ملت های آسیا آماده کنیم.

تیم ملی فوتسال در روزهای چهارشنبه و پنجشنبه ۱۶ و ۱۷ مهرماه سال 
جاری ۲ دیدار دوســتانه در برابر تیم ملی فوتسال ازبکستان خواهد داشت. 
براســاس برنامه ریزی صورت گرفته، کاروان مشترک تیم های ملی فوتبال و 

فوتسال ساعت روز سه شنبه ۱۵ مهرماه راهی تاشکند خواهند شد.
همچنین با اعلام رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا، جام ملت های فوتسال  
آسیا ۲۰۲۰ از۱۲ تا ۲۳ آذر به میزبانی کویت برگزار می شود. پیش از این قرار 

بود این رقابت ها در ترکمنستان و در آبان ماه برگزار شود.

ســرمربی تیم والیبال زنان پیکان گفت: باشــگاه ها 
بزرگ ترین ضربــه را به والیبال زنــان می زنند و باید 
آیین نامــه ای برای تیم داری آنان در بخش زنان تدوین 

شود.
»میترا شعبانیان« اظهار داشت: در زمینه تغییر قانون 
جذب بازیکن، باشگاه ها مقصران اصلی این تغییر هستند 
و نباید تقصیرها را گردن فدراسیون والیبال بیندازیم. 
وقتی باشــگاه ها برای تیــم داری در بخش زنان اعلام 
آمادگی و با چند سرمربی مکاتبه می کنند، فدراسیون 

با حد نصاب تیم ها ملی پوشان را تقسیم می کند.
وی با اشاره به اینکه یکی از معترضان به قانون جذب 
ملی پوشــان بودم، گفت: زیــرا در این قانون رده بندی 
سنی مشخص نشده بود و یک یا دو باشگاه موافق این 
قانون نبودند. فدراسیون هم تعداد جذب ملی پوشان را 
از عدد هفت به ۹ رســاند. با این شرایط دیگر مشکلی 
بوجــود نمی آید زیرا خیلی از تیم ها مثل پیکان تیم را 
بسته بودیم و بازیکنانی که باقی ماندند می توانند جذب 

باشگاه های دیگر شوند.
ســرمربی تیم پیکان ادامه داد: باشگاه ها کم لطفی 
می کنند. به عنوان نمونه باریج اســانس کاشان فصل 
گذشته تیم خوبی داشت و برای فصل جدید با سرمربی 
باتجربه ای مکاتبه و حتی این سرمربی با بازیکنان تمرین 

کرد اما به یکباره اعلام کردند که این تیم منحل شده 
اســت. چرا باید بعد از بستن تیم و چند جلسه تمرین 
اینگونه منحل شــود. همه متعجب شدند. من دو تا از 
بازیکنانم را به این تیم معرفی کردم. والیبالیست ها باید 

دوباره با باشگاه های دیگر قرارداد ببندند.
وی اضافه کرد: باشــگاه ها مقصر اصلی این تغییرات 
هســتند و این کارها حرفه ای نیست. باید آیین نامه ای 
برای باشــگاه هایی که تیم داری می کنند، تدوین شود. 

باشگاه های دیگری هستند که هنوز به  دنبال سرمربی 
هستند. ایراد کار از باشگاه داری است.

 نمی دانم هدف باشگاه ها چیست. در اینجا هم بازیکن 
متضرر می شــود و نیز فدراسیون مجبور خواهد شد تا 
برنامــه خود را لحظه به لحظه تغییر دهد. واقعا نگرانم 
و بایــد یک قانون یا آیین نامــه ای در زمینه تیم داری 

باشگاه ها تدوین شود تا این اتفاقات پیش نیاید.
شــعبانیان خاطرنشان کرد: یکســری شرایط برای 
باشگاه ها گذاشتند تا تست کرونا از بازیکنان گرفته شود. 
گرچه هزینه آن زیاد است اما باشگاه ها تقبل کردند. اگر 
لیگ برتر به صورت متمرکز یا نیمه متمرکز برگزار شود 
در نهایت ۲ ماه طول می کشــد تا به پایان برسد. هیچ 
باشگاهی برای بازی های متمرکز یک یا دو ماهه هزینه 
نمی کند زیرا همانند مسابقات قهرمانی کشوری است و 
دیگر نام آن را نمی توانیم لیگ بگذاریم. مسابقات لیگ 

باید به صورت رفت و برگشت برگزار شود.
وی افــزود: همچنیــن با توجه به شــرایط باید به 
گونــه ای برنامه ریزی کنند تا تیم ها متضرر نشــوند و 
بازیکنان آسیب نبینند. اگر مسابقات لیگ تعطیل شود 
به تیم ملی آســیب می رسد و ما خیلی ضرر می کنیم. 
این بازیکنان باید بازی کنند و برای مســابقات آینده 

آماده شوند.

ملی پوش اســبق دو و میدانی گفت: کســب ورودی المپیک پروسه 
چشــمگیر و زمان برَی است و ورزشــکار باید برای رسیدن به این هدف 
در مســابقات آســیایی و جهانی باید به مدال دست یابد و با رکورد ملی 

نمی توانیم به المپیک برسیم.
»لیلا ابراهیمی« اظهار داشــت: برای اولین بار بود که با وجود شرایط 
ســخت کرونا و محدودیت های تمرینی در بخش زنان و به ویژه جوانان 
رکوردهای خوبی در مسابقات جایزه بزرگ و قهرمانی باشگاه های کشور 
به جا گذاشته شد.وی افزود: هیچ سالی چنین رکوردهای خوبی در بخش 
جوانان نداشــتیم و امیدوارم بعدها ورزشــکاران بتوانند با انگیزه مسیر 
درخشــیدن در دو و میدانی را طی کنند. هر چند در ســال های گذشته 
رکوردشــکنی داشتیم اما در طول ســال و در مسابقات متعدد رکوردها 

تکرار نشد.  در زمان ریاست مصطفی کریمی در فدراسیون دو و میدانی 
خودم و بســیاری از هم دوره های من رکوردهای خوبی را با برنامه ریزی 
طولانی مدت و قوی مسوولان فدراسیون در مسابقات مختلف ثبت کردیم.

ملی پوش اسبق دو و میدانی با بیان اینکه مبینی با تدبیر خود مسابقات 
را به موقع و عالی برگزار کرد، گفت: جام باشگاه های دو و میدانی براساس 
پروتکل بهداشــتی و با توجه به قوانین جهانی برگزار شد. به عنوان یک 
ورزشــکار حرفه ای بهترین دوره ای بود که تجربه کردم زیرا در این دوره 
هم از پیشکسوتان حمایت و پروسه مسابقات براساس اصول برپا شد.وی 
یادآور شد: رکورد ورودی المپیک بسیار سخت و چشمگیر است و اینگونه 
نیســت که خیلی راحت در بخش زنان و بیشتر رشته ها بدست بیاید. در 
ایران رشــته هایی هســتند که رکورد زدن در آن راحت است اما رکورد 

پرش طول در ایران عالی بوده اما این قضیه نشــان نمی دهد که ما قوی 
هستیم و می توانیم در المپیک شرکت کنیم. برای المپیک نیازمند برنامه 
ریزی طولانی مدت هســتیم که خود فدراسیون باید این کار را براساس 
مشاوره با مربیان و با اجرای مسایل تکنیکی و فنی انجام دهد.ایراهیمی 
اضافه کرد: لزوما راهیابی به چنین میادین بزرگی نیازمند کســب تجربه 
در میادین آســیایی و جهانی  است. ابتدا دو و میدانی کار باید در سطح 
آسیا و جهان رکوردهای مطلوبی را به ثبت برساند که این موضوع مسلتزم 
مدیریت خوب، برنامه ریزی طولانی مدت و تلاش زیاد است. اینکه بگوییم 
می توانیم به رکورد المپیک برسیم، امکان پذیر نیست جز اینکه زنجیره ای 
از همه چیزهایی که عنوان کردم، دســت به دست هم دهند. رسیدن به 

المیپک پروسه قدرتمندی می خواهد.

باشگاه ها بزرگ ترین ضربه را به والیبال زنان می زنند

با رکورد ملی به المپیک نمی رسیم

 صعود جوکوویچ و سیتسیپاس به یک هشتم نهایی رولان گاروس
مرد شماره یک جهان و تنیسور یونانی با پیروزی برابر حریفانشان به یک هشتم 

نهایی رولان گاروس راه یافتند.
در هفتمین روز تنیس رولان گاروس نواک جوکوویچ و استفانوس سیتسیپاس 
به یک هشــتم نهایی صعود کردند. مرد شــماره یک جهان برابر دنیل الای قرار 
گرفت و به راحتی حریفش را ۳ بر صفر شکست داد. تنیسور صربستانی در ست 
نخســت ۶ بر صفر پیروز شــد و ست دوم را ۶ بر ۳ به نفع خود پایان داد. نوله در 

ست آخر ۶ بر ۲ پیروز شد. 
سیتســیپاس به مصاف الیاز بدنه رفت و در حالی که ۲ بر صفر پیش بود به 
دلیل انصراف حریفش به دور بعد راه یافت. تنیسور یونانی در ست اول و دوم به 
ترتیب با نتایج ۶ بر یک و ۶ بر ۲ پیروز شــد. او در ســت سوم ۳ بر یک پیش بود 

که برنده بازی اعلام شد. 
متئو بریتینی، شانس هفتم قهرمانی با شکست ۳ بر صفر برابر آلتمه یر از آخرین 
گرند اســلم سال حذف شد. تنیسور ایتالیایی در ست اول ۶ بر ۲ مغلوب شد. در 
ست دوم تلاشش برای تساوی بازی بی نتیجه بود و ۷ بر ۶ شکست خورد. او ست 

سوم را ۶ بر ۴ واگذر کرد.
تقابل پابلو کارنیو و روبرتو بائوتیستا، دو تنیسور اسپانیایی با پیروزی ۳ بر یک 
بخت هفدهم قهرمانی به پایان رسید. کارنیو دو ست اول را با نتایج ۶ بر ۴ و ۶ بر 
۳ به نفع خود تمام کرد اما در ادامه ۷ بر ۵ شکست خورد. با این حال با پیروزی 

۶ بر ۴ در ست چهارم برنده این بازی لقب گرفت.
کارن خاچانف، دیمیتروف، مارتن فوکســوویچ و آندری روبیلف هم با پیروزی 

برابر حریفانشان به یک هشتم نهایی صعود کردند.
در بخش بانوان ســوفیا کنین، شــانس چهارم قهرمانی ۲ بر صفر ایرینا بارا را 
شکست داد. تنیسور آمریکایی در ست نخست ۶ بر ۲ پیروز شد و در ست دوم ۶ 

بر صفر حریفش را مغلوب کرد.
ژانگ، فیونا فررو، زیگموند، پترا ویتووا و پائولا بادوسا هم به دور بعد راه یافتند.

 مقایسه عجیب گواردیولا بعد از توقف برابر لیدز
سرمربی منچسترسیتی بعد از توقف برابر لیدز یونایتدپیروز شدن را به مانند 

عطر زدن دانست.
به گزارش ساکرنت، منچسترسیتی در ادامه نتایج ضعیف خود برابر لیدزیونایتد 

متوقف شد تا فاصله این تیم با صدر جدول لیگ برتر انگلیس بیشتر شود.
پپ گواردیولا سرمربی منچسترسیتی بعد از این بازی گفت : این فوتبال واقعی 
نیست زیرا در سکوها تماشاچی وجود ندارد. با این حال بازی جالبی شد. من به طور 
فوق العاده ای به این بازیکنان عاشق فوتبال که به این کشور می آیند و سال ها در 
سطح بالایی بازی می کنند افتخار می کنم. این اولین تمرین مشترک پیش از فصل 
آن ها است و آن ها مجبور بودند در مقابل تیم خوبی مانند لیدزیونایتد بازی کنند.

او در بخش دیگری از ســخنان خود گفت : البته ما از مقام اول جدول فاصله 
داریم باید پیروزی را شروع کنیم. این یک ماراتن است و با مسابقات لیگ قهرمانان 
فرق دارد. وضعیت همه تیم ها همین است. جامعه به برندگان ادای احترام می کند. 
این موضوع دقیقا مثل عطر است: وقتی برنده می شوید ، بوی خوبی می گیرید. 

وقتی برنده نمی شوید بوی بد می دهید.

 عادلانه نبود سیتی را ببریم
ســرمربی آرژانتینی لیدزیونایتد تساوی را نتیجه متعادل برای جدال تیمش 

مقابل منچسترسیتی دانست.
به گزارش ساکرنت، لیدزیونایتد در ادامه نتایج خوب خود در لیگ برتر انگلیس 

توانست منچسترسیتی را متوقف کند.  
مارچلو بیلسا بعد از این بازی گفت:  اگر لیدز منچسترسیتی را شکست می داد 
ناعادلانه بود. آغاز و پایان بازی برای منچسترسیتی بود و در پایان نیمه اول و آغاز 
نیمه دوم ما کمی بهتر بودیم. عملکرد سیتی بسیار خوب است از آنها چیز زیادی 
نمی توانید بگیرید و لیدز برای رســیدن به سطح خوب خود باید تا حد زیاد کار 
کند. ما نمی توانستیم توپ را از آنها بگیریم و آنها خیلی راحت توپ را از ما گرفتند.

او ادامه داد: بی انصافی بود اگر لیدز در این مسابقه پیروز می شد. در هر صورت 
من فکر میکنم تساوی نتیجه بدی برای دو تیم در این دیدار نباشد.

لیدز در چهار بازی هفت امتیاز دارد و در رده پنجم لیگ برتر قرار دارد، سیتی 
نیز با چهار امتیاز )بعد از ۳ بازی( مقام دهم را در اختیار دارد.

 لغو تمام رویدادهای تکواندو 2020 در آسیا
با اعلام رسمی از سوی اتحادیه تکواندو آسیا، تمامی مسابقاتی که قرار بود در 

سال ۲۰۲۰ برگزار شود، به تعویق افتاد.
پس از رای گیری از اعضای اتحادیه تکواندو آســیا، تمامی مسابقاتی که قرار 
بود در ســال ۲۰۲۰ برگزار شــود، به تعویق افتاد.با اعلام رســمی از سوی »کی 
ســوک لی« رییس اتحادیه تکواندو آسیا با توجه به شیوع گسترده ویروس کرونا 
در سراسر جهان، مسابقات قهرمانی آسیا ۲۰۲۰ در بخش های پاراتکواندو، پومسه 
و کیوروگی )انفرادی و تیمی(، کسب سهمیه بازی های المپیک توکیو، چهارمین 
دوره جام ریاست فدراسیون جهانی در آسیا، دهمین دوره جام باشگاه های آسیا 
و سومین دوره آزاد آسیایی به تعویق افتاد و در سال ۲۰۲۱ برگزار خواهد شد.در 
جلسه شورای اجرایی اتحادیه تکواندو آسیا که ۳۰ تیرماه برگزار شد ایران موفق شد 
 ،)G۲( جواز میزبانی پنجمین دوره مسابقات جام ریاست فدراسیون جهانی در آسیا
چهارمین دوره رقابت های آزاد آسیایی )G۱( و یازدهمین دوره جام باشگاه های آسیا 
)G۱( در سال ۲۰۲۱ را به دست آورد.ایران در سال ۲۰۱۹ نیز میزبانی سه رویداد 
جام ریاست فدراسیون جهانی، جام باشگاه های آسیا و جام فجر را برعهده داشت 
و در سال ۲۰۲۰ نیز قرار بود سومین مسابقات آزاد آسیایی )G۱( و دهمین دوره 
رقابت های تکواندو جام باشگاه های آسیا )G۱( را میزبانی کند که با شیوع ویروس 

کرونا این رقابت ها به تعویق افتاد.

 حذف بخت نخست قهرمانی از رولان گاروس
سیمونا هالپ در یک هشتم نهایی رولان گاروس مغلوب ایگا اسویاتک شد و از 
این رقابت ها کنار رفت. مرحله یک هشتم نهایی تنیس رولان گاروس یکشنبه با 
یک شگفتی آغاز شد. سیمونا هالپ، بانوی شماره دو جهان و بخت نخست قهرمانی 

با شکست مقابل ایگا اسویاتک از این رقابت ها حذف شد. 
تنیسور اهل رومانی با نتیجه ۲ بر صفر مغلوب بانوی شماره ۵۳ جهان شد. او 
ست نخست را ۶ بر یک واگذار کرد و در ست دوم هم نتوانست کاری از پیش ببرد 
و ۶ بر ۲ شکست خورد.  هالپ در حالی از آخرین گرند اسلم سال حذف شد که 
در مراحل قبل با قاطعیت حریفانش را شکست داده بود اما در بازی امروز حریف 

لهستانی اش اجازه کار به او نداد.

 منچستر باید برای »کین« هزینه کند نه »سانچو«
ستاره سال های نه چندان دور شیاطین سرخ، تصمیم این تیم مبنی بر خرید 
»جیدون سانچو« را اشتباه می داند.به گزارش سایت گل، تیم فوتبال منچستریونایتد 
از مدتی قبل به دنبال جذب ستاره انگلیسی و جوان تیم دورتموند بود اما مسوولان 
این تیم آلمانی برای فروش ســانچو ۱۰۰ میلیون پوند می خواهند. منچستری ها 
مصمم هستند تا قبل از بسته شدن پنجره های نقل و انتقالاتی این انتقال را تکمیل 
کرده و سانچو را به اولدترافورد بیاورند.»وین رونی« کاپیتان و ستاره سال های نه 
چندان دور باشگاه منچستریونایتد به خبر این انتقال واکنش نشان داد. او در حالی 
که طرفدار بزرگ سانچو به شمار می رود اما معتقد است که باشگاه باید برای پست 

شماره ۹ سرمایه گذاری بهتری داشته باشد.
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منصور یزدی زاده با اشاره به روند کنونی فروش گفت :

ذوب آهن اصفهان  در سال جاری از زیان انباشته خارج می شود

باز شدن پای دهیاران مازندران به پرونده ساخت وسازهای غیرمجاز

     افتخاری بزرگ برای آموزش وپرورش گرگان 

آیین تجلیل ازدانش آموزان  نخبه رتبه برتری کنکور سراسری ۱۳۹۹در گرگان برگزار شد

منصــور یــزدی زاده مدیر عامل ذوب آهن اصفهــان در مورد آخرین 
وضعیت فروش این شــرکت گفت: در ۶ ماهه ابتدای سال ۹۹ نسبت به 
سال گذشته ، طبق گزارشات ارسالی در سامانه کدال، این شرکت موفق 
به تحقق ۷۵ هزار و ۶۵۸ میلیارد ریال درآمد فروش شــده اســت که با 
این روند مناســب »ذوب« قطعا در ســال جاری از زیان انباشته خارج و 
موفق به توزیع ســود در سال جاری خواهد شد.وی گفت: در این صورت 
شرایط شرکت جهت ارتقا از بازار فرابورس به بازار بورس نیز در سال آتی 
فراهم خواهد شد و به طور قطع با تحقق این موضوع حمایت از سهام این 
شــرکت نیز با عنایت به تاثیر سهم بر شاخص کل افزایش خواهد یافت.

به گفته وی، در حال حاضر  صندوق مشــترک توسعه بازار سرمایه نیز با 
انتشار ۴۰ میلیون اوراق تبعی شرکت ذوب آهن اصفهان با قیمت اعمال 
۷۳۳۰ ریال در تاریخ ۲۴ اسفندماه ۹۹ دورنمای مثبت این شرکت را به 
بازار سرمایه انعکاس داده است ، ولی متاسفانه با جو روانی نامطلوبی که 
بر بازار سرمایه حاکم شده است ، سهامداران در حال فروش دارایی خود 
به زیر ارزش ذاتی سهم هستند که قطعا به زیان آن ها منجر خواهد شد.

افزایش ســرمایه می دهیم، به زودی ...یزدی زاده از افزایش ســرمایه 
قریب الوقوع شرکت خبر داد و گفت: این شرکت در حال تدارک افزایش 
سرمایه از محل آورده نقدی و مطالبات سهامداران می باشد که در حال 
حاضر در مرحله بررسی حسابرس و بازرس قانونی شرکت است و به زودی 
نهایی و در ســامانه کدال افشا می شــود و پس از آن نیز دریافت مجوز 
ســازمان بورس و برگزاری مجمع اقدام خواهد شد که تحقق این موضوع 

نیز به بهبود ســاختار مالی شرکت و همچنین تامین سرمایه در گردش 
مورد نیاز جهت افزایش تولید در سال آتی کمک خواهد کرد.

بازار گردانی در ذوب آهن با تاسیس صندوق...
مدیر عامل شــرکت ذوب آهن اصفهان تاســیس صندوق بازارگردانی 
اختصاصی را از دیگر اقدامات موثر این شرکت  دانست و گفت : موافقت 
اصولی تاســیس صندوق بازارگردانی ذوب آهن اصفهان از سازمان بورس 
نیز دریافت شــده است و برنامه شــرکت تقویت منابع مالی این صندوق 

جهت حمایت از سهام شرکت ذوب آهن می باشد .
وی افزود: همچنین مذاکراتی نیز با سهامداران عمده شرکت شده است 
تا آن ها نیز با بازارگردانی سهام به ایجاد ثبات و تعادل در معاملات سهام 

شرکت در بازار سرمایه کمک نمایند.
سهام خزانه در ذوب آهن استارت خورد ...

یزدی زاده از احتمال ورود ذوب آهن برای خرید سهام خزانه خبر داد 
و افزود: با توجه به دســتورالعمل اجرایی سهام خزانه که عنوان می دارد 
ناشر از زمان تصویب قطعی افزایش سرمایه تا پایان مهلت پذیره نویسی 
نمی تواند هیچ گونه ســهام خزانــه ای نزد خود نگهداری نماید ، پس از 
انجام افزایش سرمایه ، در خصوص ظرفیت های ناشی از سهام خزانه نیز 

تصمیم گیری خواهد شد.
وی ادامه داد: تا زمانی که ســهامداران ســهام خود را حفظ نمایند و 
اســیر هیجان های مقطعی نشــوند هیچ گونه ضرر و زیانی متوجه آن ها 
نشــده اســت و قطعا شــرایط جاری و هیجان های ایجاد شده نیز گذرا 
خواهد بود و شــرکت های بنیادی و در حال رشد مسیر رو به رشد خود 

را ادامه خواهند داد.

آبفا  -مدیر  راعی  محسن  اصفهان- 
خوانســار گفــت: در ســال ۹۶ میزان آب 
بدون درآمد در شــهر خوانسار حدود ۶۰ 
درصد بوده که این رقم در پایان ســال ۹۸ 
به ۲۹ درصد رســیده و درصدد هســتیم 
میــزان آب بدون درآمد را تا پایان ســال 
 ۹۹ به حدود ۲۵ درصد در این شهرســتان

 کاهش دهیم.
مهدی جهانگیری با بیان اینکه در سال 
۹۳ از سوی شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور شهرستان خوانسار به عنوان پایلوت 
کشوری برای کاهش میزان آب بدون درآمد 
انتخاب شد افزود: به دنبال اجرای این طرح 
مقرر گردید گروهی از کشور ژاپن مطالعات 
کاهش آب بدون درآمد این شهرســتان را 
در دستور کار قرار دهند که به دلیل اعمال 
تحریم ها این طرح اجرایی نگردید، لذا مقرر 
شــد با استفاده از ظرفیت و پتانسیل های 
ســخت افزاری، نرم افــزاری و مغزافزاری 

داخلی این طرح عملیاتی گردد. 
وی تصریــح نمــود: از  ســال ۹۶ تــا 
کنــون، ۱۲ کیلومتــر اصلاح و بازســازی 
شبکه فرســوده در دستور کار قرار گرفت، 

همچنین۱۸۰۰ فقره کنتور فرســوده آب 
تعویض شــد و بیش از ۷۷۶ فقره انشعاب 

آب مورد اصلاح و استاندارسازی قرار گرفت 
و اجرای این موارد، کاهش هدر رفت آب در 

شهر خوانسار را رقم زد.
مدیرآبفا خوانسار طول شبکه توزیع آب 

در شهر خوانســار را حدود ۱۲۸ کیلومتر 
اعــلام کرد و تصریح نمود: طبق بررســی 
های صورت گرفته حدود ۴۰ درصد شبکه 
توزیع آب شهر خوانسار فرسوده می باشد 
که درصدد هســتیم  بازســازی و اصلاح 
قسمت هایی از شبکه که به دلیل فرسودگی 
بالا هدر رفت بیشــتری دارند را در اولویت 

قرار دهیم .
وی به اجرای هوشــمند ســازی شبکه 
توزیع آب در شــهر خوانســار اشاره کرد و 
اظهار داشت: در ســال جاری با احداث ۵ 
حوضچه فشار شــکن، نصب فلومتر در ۵ 
مخزن، ۵ حلقه چاه، ۲ ایستگاه پمپاژ آب، 
یک مخزن تعادلی و خروجی آب از تصفیه 
خانه، زون بندی شــبکه پروژه هوشــمند 
ســازی شــبکه توزیع آب در دستور کار 

قرار گرفت.
مدیر آبفا خوانســار افــزود: تجهیزات 
مکانیــکال به منظور هوشــمند ســازی 
شــبکه توزیع نصــب شــده و تجهیزات 
الکترونیکــی در حال نصب می باشــند و 
 برنامــه ریزی برای ارتباطــات رادیویی در 

حال انجام است.  

مومنی :گلســتان -  آیین تجلیــل از نخبه گان 
کنکور سراسری ۹۹  بعداز ظهر روز شنبه ۱۲ مهر ماه 
در باشگاه فرهنگیان با حضورمدیر کل آموزش پرورش 
دکتر گوهری ومدیر آموزش وپرورش گرگان ســرکار 
خانم دکتر تربتی نژاد  مهندس چراغعلی معاون سیاسی 
امنیتی استاندار ودکتر منتظری ومهندس سنگدوینی و 
مهندس نوروزی نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
گرگان وعلی آباد ورئیس شــورای شهر ومعاون ایشان 
وهمچنین مهندس حمیدی فرماندار گرگان وبا حضور 
نخبگان رتبه برتری کنکور سراسری استان گلستان به 
همراه خانوادهایشــان وهمچنین مدیران مدارس برتر 
گرگان به همراه خبرنگاران واصحاب رسانه بر گزار شد.به 
گزارش خبرنگار روزنامه ســخن روز در این مراسم که 
با اجــرای محمدعلی خلیل آبادی مدیر روابط عمومی 
اداره آموزش وپرورش گرگان برگزار میشد.دکتر گوهری 
مدیر کل آموزش وپرورش اســتان  ضمن قدر دانی از 
دانش آموزان رتبه برتری گرگان وخانواده های ایشان 
وهمچنیــن مدیران ومعلمان این افتخار بزرگ را برای 
استان گلســتان وشهر گرگان نقطه عطفی برای آینده 
بهتر برای این استان بر شمرد وابراز امیدواری کرد که 

در آینده نیز باوجود چنین دانش آموزان نخبه در استان 
این افتخارات اســتمرا رداشته باشد .همچنین در این 
مراسم دکتر تربتی نژاد رئیس آموزش وپرورش گرگان 
ودکتر منتظری ومهندس سنگدوینی نمایندگان مردم 

گرگان وآق قلا در مجلس شورای اسلامی ضمن تبریک 
این موفقیت بزرگ برای دانش آموزان گرگانی  آمادگی 
خودرا در جهت حمایــت خود را این نخبگان در همه 
زمینــه ها اعلام کردند تا این موفقیت ها در آینده نیز 

اســتمرار داشته باشند ، همچنین در مراسم سه تن از 
نخبگان برتر کنکور سراسری به نامهای محمدتیموری 
ماسوله رتبه ۳ تجربی در کشور وشهریار سلیمانی رتبه 
۶تجربی وســرکار خانم رونــاک رحیمی رتبه ۷۳علوم 
انسانی و۸۷زبان خارجه به نمایندگی از دیگر برگزیدگان 
کنکور سراسری درخواستهای خود را از مسئولین ارشد 
استانی به جهت حمایت شدن در آینده اعلام کردند  .

یادآوری میشــود۹تن از  دانــش آموزان گرگانی به 
نامهای محمد تیموری ماســوله رتبه ۳تجربی وشهریار 
سلیمانی رتبه ۶تجربی  ومهرشاد تازیکی رتبه  ۵۱ریاضی 
فیزیــک وجلیل ندیمی رتبــه ۵۱تجربی وصدرااعلمی 
رتبه ۹۰علوم انسانی ومهرگان تسلیمی رتبه ۲۷رشته 
هنر رضا ســمیعی رتبه ۵۵تجربی وسحرزرافشان رتبه 
۵۸تجربی وروناک رحیمی رتبه ۷۳ علوم انسانی ورتبه 
۸۷زبان خاجی  در کنکور سراسری سال ۹۹حائز رتبه 
های تک رقمی ودورقمی شــدند که بــرای اولین بار 
ایــن اتفاق رقم میخورد ؛در پایان نیز هدایایی از طرف 
مسئولین آموزش وپرورش استان گلستان واستانداری 
گلستان  ونمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی به 

این نخبه گان اهدا شد .

 تغییر کاربری اراضی و ساخت وسازهای غیرمجاز ، 
کلیدواژه بسیاری از اخبار و گزارش های زیست محیطی 
مازندران را در ۲ دهه اخیر تشکیل می دهد، اما آنچه 
در ایــن میان کمتر به آن توجه می شــد، حلقه های 
تشــکیل دهنده این زنجیره مخرب و اثرسنجی تک 
تک آنها برای حل مشکل بوده، موضوعی که در دولت 
یازدهم و دوازدهم به صورت جدی در دستور کار قرار 
گرفت تا سلســله این بنیاد بنیان برانداز هر چه بیشتر 

متزلزل شود.
، اگــر طــی چند ســال اخیر گذرتــان به برخی 
روستاهای مازندران افتاده باشد یا هر از گاهی به خانه 
پدری تان در روســتا رفته باشید، متوجه شده اید که 
ســیمای روستا طی ۲ دهه گذشته چقدر تغییر کرده 
اســت و چه میزان از اراضی زیبای کشاورزی و باغی 

جای خود را به خانه های مسکونی و ویلا داده است.
یکی از آن روستاها که امروز به دلیل برخوردار بودن 
از چشم اندازی زیبا نسبت به کوه و جنگل و دریا مورد 
سوءاستفاده قرار گرفته و اراضی آن در شکل وسیعی 
به ســاخت ویلا و بهتر است بگوییم برج های تفریحی 
اختصاص یافته ، روســتای » اربه کله » در دل نگین 

شهرهای شمال یعنی رامسر است؛ 
روســتایی با بــرج و باروهــای ۵۰ طبقه و اراضی 
معطل مانده برای ساخت وساز که دیگر نه جایی برای 

کشــاورزی و دامداری دارد و نه شایســته داشتن نام 
روستا بر خود است.

تغییر کاربری اراضی کشاورزی در مازندران موضوع 
تازه ای نیســت و سابقه نخســتین تغییر کاربری های 
غیرمجاز دست کم به چند دهه پیش بازمی گردد ، ولی 
حساسیت زیست محیطی نسبت به این موضوع از ۲ 
دهه پیش به خاطر شــتاب گرفتن این روند همگانی 
شــد و با عبور از محدوده جغرافیایی استان به سطح 
کشــور رسید و حتی واکنش های بخشی از مقامات و 

مسئولان را به همراه داشته است.
آنچه مســلم اســت ، حرکت خاموش قطار تغییر 
کاربری اراضی کشــاورزی و باغی در مازندران از دهه 
۷۰ شمســی به فاز مخــرب و بنیان برانداز برای مهم 
ترین داشته این استان یعنی کشاورزی رسید ، داشته 
ای که وابســتگی امنیت غذایی کشور به آن در میان 
استان ها بی همتاســت و به عبارتی در تولید بعضی 
از محصــولات مانند برنج ، مرکبات و شــیلات نقش 
اراضی مازندران قابل قیاس با هیچ چاه نفت و میادین 
انرژی کشور نیست.بر اساس آمارنامه تخصصی اراضی 
کشاورزی کشور، طی سال های ۷۴ تا ۹۷ به طور رسمی 
چیزی در حدود ۱۱۷ مورد تغییر کاربری اراضی به ثبت 
رســیده که شامل سه هزار و ۱۸۸ هکتار می شود. اگر 
این آمار را بر حسب میزان تولید میوه و مرکبات مثلا 

ســالانه ۱۴ تن در هر هکتار و یا برنج به میزان چهار 
تن در هر هکتار محاسبه و در تعداد ۲۳ سال گذشته 
ضــرب کنیم، به رقمی در حدود یک میلیون و یکصد 
هزار تن میوه و مرکبات و نزدیک به ۲۹۴ هزار تن برنج 
می رسیم. این فقط در بخش تغییر کاربری رسمی و 
قانونی اراضی کشاورزی مازندران است در حالی بحث 
ما تغییر غیرمجاز کاربری اســت که هر سال به صدها 
مورد و هزاران هکتار می رســد.آنچه که باعث شــده 
اســت تا در طول سال های اخیر، حساسیت مسئولان 
در ســطوح مختلف از جمله دســتگاه های اجرایی و 
قضایی نســبت به این موضــوع تغییر کاربری اراضی 
در مازندران بیشــتر شود، افزایش سرسام آور تجاوزها 
به حریم روســتا و به راه افتادن موج  خروشان تغییر 
کاربری ها در ســطح وسیع بوده است. این حساسیت 
اگر چه دیرهنگام بود ، ولی ســبب شد تا گام به گام 
آسیب شناسی در مسیر انجام شده و نقش بخش های 
مختلف از جمله دستگاه های اجرایی در این زمینه به 
صورت برجسته ای مشخص شود. با کمی اغماض ، از 
جمله این دستگاه های اجرایی دهیاری ها هستند که 
در تازه ترین گام آسیب شناسی زنجیره تغییر کاربری 
غیرمجاز اراضــی در مازندران ، نوبت به این حلقه به 
ظاهر ضعیف ولی در اصل مهم و اساسی رسیده است.

دهیاری ها طبق قوانین و مقررات زیرمجموعه اداره 

کل امور روستایی و شوراهای استانداری محسوب می 
شوند. این اداره کل بر اساس شرح وظایف و اختیارات 
قانونی، نظارت بر عملکرد دســتگاه ها، ســازمان ها و 
نهادهای متولی امور روستایی در سطح استان به منظور 
تحقق توسعه پایدار روستایی، نظارت و ارزیابی عملکرد 
دهیاری های استان در امور مختلف خدماتی، عمرانی، 
مالی و هماهنگی و پیگیری تهیه و بازنگری طرح های 

هادی روستایی را بر عهده دارد.
مدیرکل امور روســتایی و شــوراهای استانداری 
مازندران در بــاره چگونگی باز شــدن پای دهیاران 
بــه پرونده تغییرات کاربری اراضی در اســتان گفت : 
اهرم اصلی تحقق توســعه پایدار روستایی، شوراها و 
دهیاری ها هستند. اعضای شورا نماینده مردم و چشم 
و گوش ما در روســتاها هســتند و موظفند هر گونه 
تخلف از قوانین را به ما گزارش دهند.خسرو طالبی با 
اشــاره به اینکه گاه اتفاق می افتد، دهیار نیز بنا به هر 
دلیلی مرتکب اقدام خلاف قانون به ویژه در حوزه تغییر 
کاربری اراضی شــود، افزود : تا قبل از سال ۹۸ هیچ 
راهکار قانونی برای جلوگیری از اقدامات خلاف قانون 
دهیاری ها در این زمینه وجود نداشت، اما خوشبختانه 
در اواخر سال ۹۸، با تصویب آیین نامه اجرایی، دهیاران 
نیز همچون سایر کارمندان دولت شناخته شده و راه 

برای بررسی تخلفات آنان باز شد.

مدیر آبفا خوانسار:

کاهش 50 درصدی آب بدون درآمد در شهر خوانسار

  گزارش شش ماهه تولید و مصرف برق در خوزستان

مدیر بازار برق شرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه در نیمه نخست 
ســال جاری ۲۵ هزار و ۹۳۸ گیگاوات ساعت برق در خوزستان تولید شده، بیان 
کرد: انرژی مصرفی در شــش ماهه اول سال ۹۹ برابر با ۲۴ هزار و ۸۱۲ گیگاوات 
ســاعت بوده که نشان دهنده حدود ۴.۲۵ درصد افزایش مصرف انرژی نسبت به 

مدت مشابه در سال قبل است.
فرامرز شادفر گفت: نیروگاه های حرارتی و سیکل ترکیبی ۵۸.۴ درصد، نیروگاه 
های برق آبی ۴۱ درصد و نیروگاه های تولید پراکنده ۰.۶ درصد تولید برق استان 

را در این بازه زمانی انجام داده اند.
وی تصریح کرد: از ۱۵ هزار و ۱۶۳ گیگاوات ساعت برق تولیدی نیروگاه های 
حرارتی و گازی ۴۲ درصد توسط بخش دولتی ) نیروگاه رامین و ماهشهر( و ۵۸ 
درصد توسط بخش خصوصی )نیروگاه های زرگان، آبادان، خرمشهر، بهبهان و فجر( 
تولید شــده است.مدیر بازار شرکت برق منطقه ای خوزستان افزود: نیروگاه های 
حرارتی و گازی استان در این دوره به طور متوسط در هر روز حدود ۸۱ گیگاوات 

ساعت برق تولید و به شبکه تحویل داده اند.
شادفر ادامه داد: پیک شهریور ماه سال جاری هفت هزار و ۸۸۹ مگاوات بوده 
که نسبت به پیک بار در مدت مشابه سال قبل حدود ۱.۳۳ درصد کاهش داشته 
است.بنابر این گزاش، ظرفیت منصوبه تولید نیروی برق استان خوزستان در بخش 
انتقال برابر ۱۳ هزار و ۱۹۶ مگاوات ساعت بوده که ظرفیت منصوبه در بخش آبی 
برابر هشت هزار و ۱۶۹ مگاوات و در بخش حرارتی پنج هزار و ۲۷ مگاوات است. 

۶۵ مگاوات نیز در بخش DG )تولید پراکنده( ظرفیت وجود دارد.

 رییس جمهوری دستور تکمیل پروژه انتقال گاز البرز را صادر کرد
 دکتر حسن روحانی رییس جمهوری اسلامی ایران دستور تامین اعتبار خط 
انتقال گاز بویین زهرا -کرج را صادر کرد و این پروژه امسال به سرانجام می رسد. 
عزیزاله شهبازی  استاندار البرز طی مکاتبه ای از رییس جمهوری  درخواست تامین 
و تخصیص اعتبار برای  تکمیل  پروژه انتقال گاز بویین زهرا - کرج را مطرح کرد که 
دکتر روحانی در این زمینه دستور لازم صادر کرد.پیش از این قرار بود که  فاز یک این 
پروژه تا پایان سال ۹۹ تکمیل شود و فاز دوم نیز در سال ۱۴۰۰ به سرانجام برسد.

بر این اساس، این تقاضا مطرح شد که با تامین اعتبار، هر ۲ فاز پروژه انتقال گاز 
بویین زهرا-کرج تا پایان سال ۹۹ تکمیل شده و به بهره برداری برسد.با تکمیل این 
پروژه علاوه بر تامین گاز مصارف خانگی استان، شهرک های صنعتی امید البرز، 
نجم آباد، منطقه ویژه اقتصادی پیام، شهرک صنعتی کوثر، ۲۵ شهرک گلخانه ای و 
بیش از ۲ هزار واحدصنعتی  موجود،  تامین گاز استان تا ۵۰ سال تضمین می شود.

 رییس جمهوری از وزیر نفت خواست تا ضمن تامین اعتبار این پروژه امسال 
بهره برداری شود.

 صادرات همدان 22 درصد افزایش یافت 
 رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت همدان از رشد ۲۲ درصدی صادرات 
استان خبر داد و گفت: این میزان افزایش در نیمه نخست سال جهش تولید ۶۵ 

میلیون و ۲۶۰ هزار دلار ارزآوری داشت.
حمیدرضا متین اظهار داشت: در شش ماهه نخست سال جاری صادرات استان 

از گمرک همدان از لحاظ وزنی به ۲۷۷ هزار و ۸۴۷ تنُ رسید.  
او اضافه کرد: واردات کالا از گمرک همدان نیز در این مدت هشت میلیون و ۴۰ 
هزار دلار به وزن ۲ هزار و ۴۸۵ تن بود که از این میزان ۲۸ درصد کالای مصرفی، 
۵۳ درصد کالای واسطه ای و ۲۰ درصد مربوط به خطوط تولید بوده است. رییس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت همدان صادرات در بخش پتروشیمی و مواد شیمیایی 
را ۳۶ میلیــون و ۱۱ هزار دلار عنوان کرد و گفت: این بخش ۵۵ درصد از ســبد 
صادرات استان را به خود اختصاص داده است.  به گفته متین کالاهای این بخش 
شامل هفت قلم و مهمترین آن ها وازلین بهداشتی و غیربهداشتی است که به ۱۰ 
کشور جهان صادر می شود. او خاطرنشان کرد:  بخش صنعت با ۶۰ قلم محصول 
ســهم ۲۲ درصدی از صادرات استان دارد و موتور کولرآبی، شیر خشک صنعتی، 

کلینگر خاکستری و سیمان سفید مهمترین اقلام این گروه هستند. 
رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت همدان با بیان اینکه فروسیلیس از عمده 
کالاهای صادراتی اســتان است گفت: محصولات معدنی چهار درصد از صادارت 
همدان را تشکیل داده اند. متین یادآوری کرد: در نیمه نخست سال جاری محصولات 
کشــاورزی ۱۱ میلیون و ۹۱۶ هزار دلار برای همدان ارزآوری داشــته و کشمش 
تیزابی و انگوری مهمترین کالای صادراتی این بخش محسوب می شود. به گفته 
متین صادرات صنایع دستی همدان در این مدت ۷۵ هزار دلار بود و در مجموع 
۹۳ قلم کالا در شش ماهه ابتدای سال جاری از استان به ۳۳ کشور جهان صادر 
شده است. صادرات چهار ماهه همدان با وجود تحریم ها رشد ۱۵ درصدی داشت.

 امام جمعه همدان: رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی حق الناس 
است

نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه همدان اظهار داشت: رعایت نکردن 
پروتکل هــای بهداشــتی و درگیرکردن دیگر افراد به ویــروس کرونا، حق الناس 
اســت.حجت الاسلام و المسلمین حبیب اله شعبانی در ستاد استانی پیشگیری 
 از ویروس کرونا بیان کرد: چنانچه ۶۰ درصد مردم شــیوه نامه های بهداشــتی را 
رعایت کرده و مابقی به نکات بهداشــتی توجهی نداشــته باشند این امر موجب 
 ســرایت و ماندگاری بیماری شــده که این کار از نظر شــرعی مسوولیت دارد و

 حق الناس است.
وی با تاکید بر اینکه مردم باید نسبت به حفظ سلامتی خود حساس باشند و 
احســاس مسوولیت کنند افزود: بسیاری از افراد با این تصور که به ویروس کرونا 
مبتلا نمی شوند اصول بهداشتی را رعایت نمی کنند همچنین جوانان خود را در 
برابر این ویروس مقاوم می دانند.نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه همدان 
اضافه کرد: شاید یک جوان در صورت ابتلا به کرونا آسیب چندانی نبیند اما او می 

تواند ویروس را به دیگران منتقل کند.
حجت الاســلام و المسلمین شعبانی موثقی اظهار داشت: همه مردم قدردان 
تلاش و زحمات کادر درمان هستند اما تشکر زبانی کافی نیست بلکه باید مردم 
همراهی عملی با کادر درمان داشته باشند.وی افزود: همراهی مردم با کادر درمان 
شامل استفاده از ماسک، رعایت فاصله گذاری فیزیکی و پرهیز از حضور در تجمع 

ها را شامل می شود که رعایت این مولفه ها نیز کار دشواری نیست.
نماینده ولی فقیه در اســتان همدان اضافه کرد: برای رفع سریع بیماری کرونا 
و پیشگیری از ایجاد مشکلات حاشیه ای ناشی از این ویروس برای کشور، نیاز به 

همراهی همه مردم هستیم.
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جدول و سرگرمی

جدول کلمات
آیــا مــی توانیــد آیــا مــی توانیــد ۱۰۱۰  تفــاوت را  بیــن ایــن   تفــاوت را  بیــن ایــن ۲۲ تصویــر مشــابه  پیــدا کنیــد؟ بــا ایــن تمریــن مــی توانیــد آلزایمــر را از خــود دور کنیــد.  ایــن بــازی همچنیــن ورزشــی بــرای ذهــن  تصویــر مشــابه  پیــدا کنیــد؟ بــا ایــن تمریــن مــی توانیــد آلزایمــر را از خــود دور کنیــد.  ایــن بــازی همچنیــن ورزشــی بــرای ذهــن 

شماســت تــا در کارهــای روزمــره تمرکــز بیشــتری داشــته باشــید. لــذت ایــن بــازی زمانــی بیشــتر مــی شــود کــه آن را در کنــار خانــواده و بــا مشــارکت آن هــا انجــام دهیــد.شماســت تــا در کارهــای روزمــره تمرکــز بیشــتری داشــته باشــید. لــذت ایــن بــازی زمانــی بیشــتر مــی شــود کــه آن را در کنــار خانــواده و بــا مشــارکت آن هــا انجــام دهیــد.

اختلاف تصاویراختلاف تصاویر

چالش ذهنچالش ذهن خفن استریپخفن استریپ
تست هوش

اگــر کمــی بــا اعــداد اگــر کمــی بــا اعــداد 
رابطــه خوبــی داشــته رابطــه خوبــی داشــته 
ــد  ــی توانی ــید، م ــد باش ــی توانی ــید، م باش
رمــز رمــز ۵۵ رقمــی مخفی  رقمــی مخفی 
ــاس  ــر اس ــده را ب ــاس ش ــر اس ــده را ب ش
بــالا  هــای  بــالا داده  هــای  داده 
ــی  ــد؛ فقــط کاف ــی بیابی ــد؛ فقــط کاف بیابی
اســت  باکمــی دقــت، اســت  باکمــی دقــت، 
رابطــه بیــن اعــداد را رابطــه بیــن اعــداد را 
بــالا  ســطرهای  بــالا در  ســطرهای  در 

ــد. ــدا کنی ــد.پی ــدا کنی پی

22 حرفي  حرفي 
کا، آق، لسکا، آق، لس

۳۳ حرفي حرفي
ــت،  ــن، نع ــد، اپ ــن، آم ــی، ام ــاک، رم ــت، س ــن، نع ــد، اپ ــن، آم ــی، ام ــاک، رم س
ســاب، وام، تشــر، یلــو، تــرس، قلــک، مســحســاب، وام، تشــر، یلــو، تــرس، قلــک، مســح

44 حرفي حرفي
امان، تتار، گاری، دختر، مجزا، شاتل، امان، تتار، گاری، دختر، مجزا، شاتل، 

55 حرفي  حرفي 
ــلا،  ــی، ابت ــه، جدای ــیلان، چرتک ــلا، س ــلا، باق ــی، ابت ــه، جدای ــیلان، چرتک ــلا، س باق

حلــزون، ســرپیچ، دهدشــت، نافلــه، تکریم، حلــزون، ســرپیچ، دهدشــت، نافلــه، تکریم، 
ــان، اوســتا، لیــلاج، تیرگــی ــان، اوســتا، لیــلاج، تیرگــییون یون

۶۶ حرفي  حرفي 
ــات،  ــاهیر، عملی ــگ، مش ــوارک، بولین ــات، دی ــاهیر، عملی ــگ، مش ــوارک، بولین دی
ــال،  ــاره، دانی ــاس، درب ــت، آس و پ ــال، رونوش ــاره، دانی ــاس، درب ــت، آس و پ رونوش

ــت ــتناراح ناراح
77 حرفي  حرفي 

بشــیکتاش، نوبنیــاد، نگونســار، هندوچیــن، بشــیکتاش، نوبنیــاد، نگونســار، هندوچیــن، 
لیبرویــل، اســتقرار، شهرســتان، ریــش بابــا، لیبرویــل، اســتقرار، شهرســتان، ریــش بابــا، 

دســتگرمی، کتــک کاریدســتگرمی، کتــک کاری
۸۸ حرفي  حرفي 

پیش گفتار، ویراستارپیش گفتار، ویراستار
۹۹ حرفي  حرفي 

قصر فلک نما، گورکانیان، بنده نوازیقصر فلک نما، گورکانیان، بنده نوازی
۱۳۱۳ حرفي  حرفي 

حمل و نقل دریایی، ابوالقاسم حالتحمل و نقل دریایی، ابوالقاسم حالت
۱۶۱۶ حرفي  حرفي 
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
  1-  لباس بی آستر- آستین ها- مهربان

 2- پرسش- معالجه  کردن- به راه راست 
رونده

 3- گلابی- واحدی در صدا و ســیما- از 
روزگار درمی آورند

 4- تحقیق و دقت در امری- از بازیگران 
سریال زمانه

 5- اصل و نژاد- شــهری در استان مکه 
کشور عربستان سعودی

 6- الهی- حرص و طمــع- فاقد تازگی و 
جذابیت

 7- برگــه انتخاباتــی- مظهــر قنات- 
پدرمردگان

 8- نزدیک بین- محصول آتشفشــان- 
کسی که هر دو چشمش سالم باشد

 9- کجــرو و منحرف- موقــع و زمان- 
دشمنی

 10- والــی عصــر هخامنــش- خطاب 
بی ادبانه- شنا

 11- ورم- از اشکال هندسی
 12- از بازیگران ســریال شب های برره- 

پیشکشی
 13- نوازشگر- شهری در فرانسه- پایین 

آمدن
 14- گیاهی پیچنــده- از ماه های فصل 

بهار- خودرویی ایرانی

 15- اتاق درس- به سمت راست  رفتن- 
ایمان و باور

عمودي
1- سمت چپ- از حشرات- سند

 2-  مــوی پیچیده و مجعد- همیشــه و 
پیوسته- غیر حرام

 3- قسمتی از هتل- بزرگترین سرخرگ  
بدن- جدا از هم

 4- کثیف بودن هوا- باطل نما
 5- گوینده و سخنگو- حاشیه کتاب

 6- ژاندارم قدیم- بــزرگ قبیله- مرکز 
سیاسی کشور

 7-  حلوایی آن معروف است- طرد شده- 
بزرگی

 8- مــدح کننــده-  عصــر و روزگار-  
بلندترین شب سال

 9- میانه ها- از میوه ها- قرض و بدهی
 10- از درآمدهای دولت- یکی را چند تا 

کند!- رد کردن
 11- رودی در مازندران- ستون فقرات

 12- گمراه کننده- هوشیار بودن
 13- حس بویایی- ورقه معرف مشخصات 

کالا- کرانه های آسمان
 14- مبحثــی در علم فیزیک- شــلوار 

جنگی قدیمی- نوعی پیوند در شیمی
 15- اندکــی- بــرد آن معروف  اســت- 

پهلوانان
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مباشر   سبک ادبی 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
ایرج

 پورک
 جاسک
 رایش
 ریگا
 لوار

 نمام
 یوتا

5 حرفي :  
 اورال
 آلاگل
 بلژیک
 رامسر

 سیکاس
 شوشتر

 کرالا
 گیلان
 گیلکی

مالمو
 مینسک

 نوادا
 یالتا

 یمگان
6 حرفي : 

 ایل گلی
 آش اماج
 کنگاور
 لادوگا

7 حرفي : 
ساحل عاج
 هرمزگان

8 حرفي : 
 اوکوتاما

بریج تاون
 پنج انگشت
 شهر باران

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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تحصن  های طولانی و بلند مدت مشروطه خواهان بدون 
شــک نیازمند تهیه غذا برای این افراد بود، وظیفه ای 
مهم که یکی از تجار مبارز همواره آن را برعهده گرفت 

اما به کار مهم او کمتر   پرداخته شد .

چمدان| در طــول جنبــش مشــروطه بارهــا و بارها 
مشــروطه خواهان تهران ناچار به تحصن و بست نشــینی 
شدند، یکی از اولین بست نشینی ها حدود یک سال پیش 
از پیروزی جنبش مشروطه در اعتراض به چوب زدن تجار 
به بهانه گرانی قند به دستور علاءالدوله حاکم تهران بود که 
باعث شــد جمعی از بازاریان و تجار در مسجد شاه تحصن 
کنند. برای اولین بــار در آنجا بود که »حــاج محمد تقی 
بنکدار« عهده دار تــدارکات و تهیه غذای تحصن کنندگان 
شد. بار دیگر پس از به هم خوردن تحصن در مسجد شاه، 
جمعی دیگر از معترضان در حرم شــاه عبدالعظیم بست 
نشســتند که این واقعه به مهاجرت صغرا معروف است. باز 
هم در این واقعه حاج محمد تقی بنکــدار که بزاز و خود از 

معترضان بود، عهده دار تهیه غذای تحصن کنندگان شد.
با پیشرفت جنبش مشــروطه و در خطر قرار گرفتن جان 
برخی از مبــارزان، گروهی تصمیم گرفتند   در ســفارت 

انگلیس تحصن کننــد که حاج محمد تقــی بنکدار هم 
یکی از آنها بود، با اضافه شدن افراد دیگری به این تحصن 
کم کم تامین مایحتاج این گروه با دشــواری روبه رو شد و 
دوباره بنکدار تصمیم گرفت    مسئولیت تهیه غذا را برعهده 
بگیرد. گفته می شود او از منابع مالی خودش و برادرانش 
برای تهیه غذا اســتفاده کرده به طوری که بعدها زیر بار 
ســنگین قرض می رود و مجبور به فروش برخی اموالش 
می شود. عده ای دیگر معتقدند، برخی تجار مشروطه خواه 
بازار هم هزینه هایی را برعهده گرفتند، گروهی هم منبع 
مالی او را نامشخص خواندند. بنکدار این روند را تا پیروزی 
مشروطه ادامه داد. پس از پیروزی مشروطه، بنکدار هم با 
حمایت صنف بزاز به مجلس راه پیدا کرد و نماینده شــد. 
او در سالگرد پیروزی مشروطه هم عهده دار تدارکات این 
جشن شد. حاج محمد تقی بنکدار متولد تهران، همانند 
پدرش بزاز بود و از بازاریان تهران به حســاب می آمد که 
در جنبش مشروطه فعالانه عمل می کرد، پس از پیروزی 
مشــروطه او چند دوره نماینده مجلس در دوره قاجار و 
پهلوی شد، در زمان اســتبداد صغیر هم توسط نیروهای 
محمدعلی شاه دســتگیر و چند ماه زندانی بود. او در سن 

۷۴ سالگی در گذشت.

در دهه ۴0 و 50   قیمت نفت بالا رفت و رشد اقتصادی کشور 
افزایش بی سابقه ای یافت  اما همراه با رشد، تورم نیز افزایش 
یافت و قیمت بسیاری از کالاها به یکباره افزایش یافت. تورم 
در بخش مسکن نیز بسیار بالا بود و مردم به خصوص قشرها 
و طبقات پایین جامعه، توانایی تهیه و اجاره یک خانه ساده 

را نیز نداشتند.
»همراه با رونق، تورم هم از راه رســید. اگر می توانســتید 
خانه ای ســه یا چهار خوابه پیدا کنید، ماهی ســه تا چهار 
هزار دلار اجاره بها داشــت، هتل ها برای ذخیره جا روش 
»فی المجلس« را به کار می بســتند و اغلــب اوقات زیر بار 
ذخیره جــا از قبل نمی رفتنــد. برای مبارزه بــا این وضع 
شــرکت ها به طور دائم در هتل ها اتاق می گرفتند. بســیار 
اتفاق می افتاد که دوستان و آشنایان با حال عصبانی تلفن 
می کردند و کمک می خواستند. خانمی از بانک جهانی پس 
از آنکه سه شب را در پستویی در هتل هیلتون سر کرده بود 

برای اقامت در سفارتخانه نزد ما آمد.
مسکن برای ایرانیان متوســط الحال هم به صورت مشکل 

وحشــتناکی درآمده بود. بهای مســتغلات به اندازه باور 
نکردنی بالا رفته و کرایه خانه به طوری زیاد شــده بود که 
خانه ای با کرایه پایین کمتر در دســترس بــود. از نزدیک 
شــاهد تلاش زجرآور خانواده ای بودم که می خواســتند 
خانه ای بزرگ تر از اتاقی کــه در آن زندگی می کردند پیدا 
کنند. در ســال ۱۹۷۹ راننده اتوبوسی می گفت   خانه اش 
را که دارای دو اتاق کوچک و مســتراح توی حیاط و بدون 
آب لوله کشــی بود به 30 هزار دلار می خرند. وسیله گرم 
کردن این دو اتاق کوچک هم به یک بخاری نفتی محدود 
می گردید. در اتاقی مجاور مســتراح هم آشپزی می کردند 
و برای همه خانواده فقط یک اجاق نفتی وجود داشت. ولی 
از برق استفاده می کردند. مشــکلات اقتصادی بر همه اثر 
گذاشت، ثروتمندان، البته، ثروتمندتر شدند. با اینکه حداقل 
دستمزد به دو برابر که مقدار معتنابهی بود افزایش یافت، 

تورم مانع تحقق انتظارات محرومین گردید.« 
 سینیا هلمز، خاطرات همسر سفیر
)كافه تاریخ(

چه کسی
 غذای مشروطه 

خواهان  
متحصن را 

تهیه می کرد؟  

 گرانی شدید مسکن در دهه 50

بست نشینی های 
 پرهزینه برای بزازی

 که نماینده مجلس شد

مرتضی کلیلی   قاب  

    قاب  تاریخ
دست نوشته ناصرالدین شاه 
در عكس: »این پسر سرایدار 
سردر باب همایون كه بعد از 
چند سال جواهرات و طلاي 

تخت طاووس را دزدید ، 
پیدا شد و سرش را بریدند! 

« محمدعلي پسر جواني كه 
جاروكش كاخ هاي سلطنتي 

بود و پدرش سرایدار سردر باب 
همایون... او مقداري از طلاي 
روي تخت مشهور طاووس را 
دزدید و وقتي دستگیر شد، 

ناصرالدین شاه دستور داد 
سر او را از بدنش جدا كرده 
و جسدش را چند روزي در 

میدان پاقاپوق آویزان كنند .
)عكس هاي زیر خاكي(

    قاب  مشاهیر1
جمشید اسماعیل خاني، محبوبه بیات 

و فریبرز عرب نیا  در نمایي از فیلم 
مسافران به كارگرداني بهرام بیضایي سال 

1370)عكاسباشي(

    قاب  نوستالژی1
تهران خیابان 

بوذرجمهري محدوده 
بازار سال 1354)اون 

قدیما(

  اینستا گرافی)منتخبی از اینستاگرام چهره ها(

 بهنوش طبا طبایي این عكس در جشن عكاسان 
سینما را منتشر كرده.

مسعود شجاعي از زنوزي مالك تراكتورسازي براي 
مراسم معارفه البسه تشكر كرده.

 سینا سرلك با امیر علي اكبري تمرین كرده.

 نگار جواهریان در كپشن این عكس شعر ژاپني 
نوشته: یك دنیا غم و درد گل ها مي شكفند حتي در 

آن هنگام.

شماره پیامک: 09202001707

 حاج محمدتقی بنکدار در حال تدارک غذای تحصن کنندگان در 
سفارت انگلیس ، ایستاده سمت راست

    قاب  مشاهیر2
تیم پاس - جام باشگاه هاي آسیا - سال٧٢ . غلامپور، نوآموز، رحیم پور، 

عباسي، سهرابي، رضایي منش –حكیم زاده، امري، گروسي، شافعي، 
یوسفی.)فدراسیون تاریخ و آمار فوتبال ایران(

    قاب  نوستالژی2
کاخ مرمر در یک روز معمولی سال 1330

شنبه|26 مرداد 1398 

  جدول   و سرگرمی

افقي 
  1-  لباس بی آستر- آستین ها- مهربان

 2- پرسش- معالجه  کردن- به راه راست 
رونده

 3- گلابی- واحدی در صدا و ســیما- از 
روزگار درمی آورند

 4- تحقیق و دقت در امری- از بازیگران 
سریال زمانه

 5- اصل و نژاد- شــهری در استان مکه 
کشور عربستان سعودی

 6- الهی- حرص و طمــع- فاقد تازگی و 
جذابیت

 7- برگــه انتخاباتــی- مظهــر قنات- 
پدرمردگان

 8- نزدیک بین- محصول آتشفشــان- 
کسی که هر دو چشمش سالم باشد

 9- کجــرو و منحرف- موقــع و زمان- 
دشمنی

 10- والــی عصــر هخامنــش- خطاب 
بی ادبانه- شنا

 11- ورم- از اشکال هندسی
 12- از بازیگران ســریال شب های برره- 

پیشکشی
 13- نوازشگر- شهری در فرانسه- پایین 

آمدن
 14- گیاهی پیچنــده- از ماه های فصل 

بهار- خودرویی ایرانی

 15- اتاق درس- به سمت راست  رفتن- 
ایمان و باور

عمودي
1- سمت چپ- از حشرات- سند

 2-  مــوی پیچیده و مجعد- همیشــه و 
پیوسته- غیر حرام

 3- قسمتی از هتل- بزرگترین سرخرگ  
بدن- جدا از هم

 4- کثیف بودن هوا- باطل نما
 5- گوینده و سخنگو- حاشیه کتاب

 6- ژاندارم قدیم- بــزرگ قبیله- مرکز 
سیاسی کشور

 7-  حلوایی آن معروف است- طرد شده- 
بزرگی

 8- مــدح کننــده-  عصــر و روزگار-  
بلندترین شب سال

 9- میانه ها- از میوه ها- قرض و بدهی
 10- از درآمدهای دولت- یکی را چند تا 

کند!- رد کردن
 11- رودی در مازندران- ستون فقرات

 12- گمراه کننده- هوشیار بودن
 13- حس بویایی- ورقه معرف مشخصات 

کالا- کرانه های آسمان
 14- مبحثــی در علم فیزیک- شــلوار 

جنگی قدیمی- نوعی پیوند در شیمی
 15- اندکــی- بــرد آن معروف  اســت- 

پهلوانان
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
ایرج

 پورک
 جاسک
 رایش
 ریگا
 لوار

 نمام
 یوتا

5 حرفي :  
 اورال
 آلاگل
 بلژیک
 رامسر

 سیکاس
 شوشتر

 کرالا
 گیلان
 گیلکی

مالمو
 مینسک

 نوادا
 یالتا

 یمگان
6 حرفي : 

 ایل گلی
 آش اماج
 کنگاور
 لادوگا

7 حرفي : 
ساحل عاج
 هرمزگان

8 حرفي : 
 اوکوتاما

بریج تاون
 پنج انگشت
 شهر باران

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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تحصن  های طولانی و بلند مدت مشروطه خواهان بدون 
شــک نیازمند تهیه غذا برای این افراد بود، وظیفه ای 
مهم که یکی از تجار مبارز همواره آن را برعهده گرفت 

اما به کار مهم او کمتر   پرداخته شد .

چمدان| در طــول جنبــش مشــروطه بارهــا و بارها 
مشــروطه خواهان تهران ناچار به تحصن و بست نشــینی 
شدند، یکی از اولین بست نشینی ها حدود یک سال پیش 
از پیروزی جنبش مشروطه در اعتراض به چوب زدن تجار 
به بهانه گرانی قند به دستور علاءالدوله حاکم تهران بود که 
باعث شــد جمعی از بازاریان و تجار در مسجد شاه تحصن 
کنند. برای اولین بــار در آنجا بود که »حــاج محمد تقی 
بنکدار« عهده دار تــدارکات و تهیه غذای تحصن کنندگان 
شد. بار دیگر پس از به هم خوردن تحصن در مسجد شاه، 
جمعی دیگر از معترضان در حرم شــاه عبدالعظیم بست 
نشســتند که این واقعه به مهاجرت صغرا معروف است. باز 
هم در این واقعه حاج محمد تقی بنکــدار که بزاز و خود از 

معترضان بود، عهده دار تهیه غذای تحصن کنندگان شد.
با پیشرفت جنبش مشــروطه و در خطر قرار گرفتن جان 
برخی از مبــارزان، گروهی تصمیم گرفتند   در ســفارت 

انگلیس تحصن کننــد که حاج محمد تقــی بنکدار هم 
یکی از آنها بود، با اضافه شدن افراد دیگری به این تحصن 
کم کم تامین مایحتاج این گروه با دشــواری روبه رو شد و 
دوباره بنکدار تصمیم گرفت    مسئولیت تهیه غذا را برعهده 
بگیرد. گفته می شود او از منابع مالی خودش و برادرانش 
برای تهیه غذا اســتفاده کرده به طوری که بعدها زیر بار 
ســنگین قرض می رود و مجبور به فروش برخی اموالش 
می شود. عده ای دیگر معتقدند، برخی تجار مشروطه خواه 
بازار هم هزینه هایی را برعهده گرفتند، گروهی هم منبع 
مالی او را نامشخص خواندند. بنکدار این روند را تا پیروزی 
مشروطه ادامه داد. پس از پیروزی مشروطه، بنکدار هم با 
حمایت صنف بزاز به مجلس راه پیدا کرد و نماینده شــد. 
او در سالگرد پیروزی مشروطه هم عهده دار تدارکات این 
جشن شد. حاج محمد تقی بنکدار متولد تهران، همانند 
پدرش بزاز بود و از بازاریان تهران به حســاب می آمد که 
در جنبش مشروطه فعالانه عمل می کرد، پس از پیروزی 
مشــروطه او چند دوره نماینده مجلس در دوره قاجار و 
پهلوی شد، در زمان اســتبداد صغیر هم توسط نیروهای 
محمدعلی شاه دســتگیر و چند ماه زندانی بود. او در سن 

۷۴ سالگی در گذشت.

در دهه ۴0 و 50   قیمت نفت بالا رفت و رشد اقتصادی کشور 
افزایش بی سابقه ای یافت  اما همراه با رشد، تورم نیز افزایش 
یافت و قیمت بسیاری از کالاها به یکباره افزایش یافت. تورم 
در بخش مسکن نیز بسیار بالا بود و مردم به خصوص قشرها 
و طبقات پایین جامعه، توانایی تهیه و اجاره یک خانه ساده 

را نیز نداشتند.
»همراه با رونق، تورم هم از راه رســید. اگر می توانســتید 
خانه ای ســه یا چهار خوابه پیدا کنید، ماهی ســه تا چهار 
هزار دلار اجاره بها داشــت، هتل ها برای ذخیره جا روش 
»فی المجلس« را به کار می بســتند و اغلــب اوقات زیر بار 
ذخیره جــا از قبل نمی رفتنــد. برای مبارزه بــا این وضع 
شــرکت ها به طور دائم در هتل ها اتاق می گرفتند. بســیار 
اتفاق می افتاد که دوستان و آشنایان با حال عصبانی تلفن 
می کردند و کمک می خواستند. خانمی از بانک جهانی پس 
از آنکه سه شب را در پستویی در هتل هیلتون سر کرده بود 

برای اقامت در سفارتخانه نزد ما آمد.
مسکن برای ایرانیان متوســط الحال هم به صورت مشکل 

وحشــتناکی درآمده بود. بهای مســتغلات به اندازه باور 
نکردنی بالا رفته و کرایه خانه به طوری زیاد شــده بود که 
خانه ای با کرایه پایین کمتر در دســترس بــود. از نزدیک 
شــاهد تلاش زجرآور خانواده ای بودم که می خواســتند 
خانه ای بزرگ تر از اتاقی کــه در آن زندگی می کردند پیدا 
کنند. در ســال ۱۹۷۹ راننده اتوبوسی می گفت   خانه اش 
را که دارای دو اتاق کوچک و مســتراح توی حیاط و بدون 
آب لوله کشــی بود به 30 هزار دلار می خرند. وسیله گرم 
کردن این دو اتاق کوچک هم به یک بخاری نفتی محدود 
می گردید. در اتاقی مجاور مســتراح هم آشپزی می کردند 
و برای همه خانواده فقط یک اجاق نفتی وجود داشت. ولی 
از برق استفاده می کردند. مشــکلات اقتصادی بر همه اثر 
گذاشت، ثروتمندان، البته، ثروتمندتر شدند. با اینکه حداقل 
دستمزد به دو برابر که مقدار معتنابهی بود افزایش یافت، 

تورم مانع تحقق انتظارات محرومین گردید.« 
 سینیا هلمز، خاطرات همسر سفیر
)كافه تاریخ(

چه کسی
 غذای مشروطه 

خواهان  
متحصن را 

تهیه می کرد؟  

 گرانی شدید مسکن در دهه 50

بست نشینی های 
 پرهزینه برای بزازی

 که نماینده مجلس شد

مرتضی کلیلی   قاب  

    قاب  تاریخ
دست نوشته ناصرالدین شاه 
در عكس: »این پسر سرایدار 
سردر باب همایون كه بعد از 
چند سال جواهرات و طلاي 

تخت طاووس را دزدید ، 
پیدا شد و سرش را بریدند! 

« محمدعلي پسر جواني كه 
جاروكش كاخ هاي سلطنتي 

بود و پدرش سرایدار سردر باب 
همایون... او مقداري از طلاي 
روي تخت مشهور طاووس را 
دزدید و وقتي دستگیر شد، 

ناصرالدین شاه دستور داد 
سر او را از بدنش جدا كرده 
و جسدش را چند روزي در 

میدان پاقاپوق آویزان كنند .
)عكس هاي زیر خاكي(

    قاب  مشاهیر1
جمشید اسماعیل خاني، محبوبه بیات 

و فریبرز عرب نیا  در نمایي از فیلم 
مسافران به كارگرداني بهرام بیضایي سال 

1370)عكاسباشي(

    قاب  نوستالژی1
تهران خیابان 

بوذرجمهري محدوده 
بازار سال 1354)اون 

قدیما(

  اینستا گرافی)منتخبی از اینستاگرام چهره ها(

 بهنوش طبا طبایي این عكس در جشن عكاسان 
سینما را منتشر كرده.

مسعود شجاعي از زنوزي مالك تراكتورسازي براي 
مراسم معارفه البسه تشكر كرده.

 سینا سرلك با امیر علي اكبري تمرین كرده.

 نگار جواهریان در كپشن این عكس شعر ژاپني 
نوشته: یك دنیا غم و درد گل ها مي شكفند حتي در 

آن هنگام.

شماره پیامک: 09202001707

 حاج محمدتقی بنکدار در حال تدارک غذای تحصن کنندگان در 
سفارت انگلیس ، ایستاده سمت راست

    قاب  مشاهیر2
تیم پاس - جام باشگاه هاي آسیا - سال٧٢ . غلامپور، نوآموز، رحیم پور، 

عباسي، سهرابي، رضایي منش –حكیم زاده، امري، گروسي، شافعي، 
یوسفی.)فدراسیون تاریخ و آمار فوتبال ایران(

    قاب  نوستالژی2
کاخ مرمر در یک روز معمولی سال 1330


